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A Rede Galega de Teatros e Au-
ditorios contribúe con 25 ac-
tuacións escénicas e musicais 
á programación deste segun-
do semestre do ano en Burela, 
Foz, Ribadeo e Viveiro, os catro 
municipios da Mariña lucense 
integrados neste circuíto de es-
pectáculos.
Ademais, este verán a oferta 
cultural da comarca intensifíca-
se con 17 citas do ciclo Cultura 
no Camiño nos concellos de Ba-
rreiros, Mondoñedo e Trabada, 
todas elas no marco da axenda 
de 2500 actividades que está a 
impulsar a Consellería de Cultu-
ra, Educación, FP e Universida-
des baixo o lema A Cultura de 
Galicia é un CulturON.

FOZ. O municipio mariñán que 
concentra maior número de re-
presentacións neste segundo 
semestre, cunha carteleira de 
15 espectáculos entre os meses 
de xullo e decembro.
A Sala Bahía será o escenario no 
que se desenvolverán os espec-
táculos, así, Teatro do Noroeste 
ofrecerá o 14 de setembro dous 
pases da súa obra Feirantes, e 
Ibuprofeno Teatro chegará o 
20 de outubro con Smoke on 
the Water, obra pola que Josito 
Porto gañou este ano o Premio 
María Casares a mellor actor 
protagonista.
Xa en novembro, a Sala Bahía 
ofrecerá cinco montaxes den-
tro do circuíto autonómico. Os 
venres 3 e 10 resérvanse para 
a danza da man de LAD Dance 

Company con Qualia e Marta 
Alonso Tejada con Bailar ago-
ra, mentres que o día 12 será 
a quenda de N+1 con Diverti-
mentos, o 16 a de Talía Teatro 
con Unha inimiga do pobo e o 
24 a de Compañía Humana con 
Iphixenia na porta do súper. 
Por último, o 3 de decembro Os 
Náufragos brindaralle ao públi-
co infantil a súa obra Hugo.

BURELA. A casa da cultura de 
Burela agardará a outubro para 
lle dar inicio á súa carteleira de 
catro espectáculos dentro da 
Rede Galega de Teatros e Au-
ditorios. Farao con Talía Teatro, 
encargada de abrir a activida-
de o día 13 con A parábola do 
angazo. A seguinte cita corre-
rá a cargo de Airiños da Febra, 
que actuará o 21 de outubro. 
Nas dúas seguintes funcións, a 
maxia será a protagonista con 
Experiencias do Mago Rafa o día 
28 de outubro e Rock and Magic 

do Mago Teto o 4 de novembro.

RIBADEO. O auditorio Munici-
pal de Ribadeo, que concentrou 
a meirande parte da súa progra-
mación en rede durante o pri-
meiro semestre do ano, acollerá 
o 19 de novembro a obra Rara 
Avis, de Lîlâ Teatro.

VIVEIRO.  Tamén en novembro, 
dará comezo o segundo perío-
do de programación anual no 
Teatro Pastor Díaz. A primeira 
función celebrarase o día 4 con 
Crisálida de Caramuxo Teatro. 
O día 11 chegará Inconstantes 
Teatro con Hasta que la muerte 
nos separe e o 25 Contraprodu-
cións representará Entrega en 
man.
En decembro, Teatro do No-
roeste actuará o día 2 con Úl-
timo verán en Santa Cristina e 
Malasombra poralle o colofón á 
carteleira en Viveiro o día 9 con 
Os Fabulosos Cleaners.

25 actuacións teatrais súmanse 
á axenda cultural da Mariña

A subdelegada do Goberno en 
Lugo, Isabel Rodríguez, anima ás 
enti dades, asociacións e empre-
sas lucenses a presentarse á con-
vocatoria “Experiencias Turismo 
España” do Ministerio de Indus-
tria, Comercio e Turismo, que mo-
biliza 20 millóns de euros do Plan 
de Recuperación, Transformación 
e Resiliencia do Goberno.
O programa ten como obxecti vo 
impulsar proxectos de redes de 
actores que desenvolvan expe-
riencias turísti cas sosti bles, dixi-
tais, integradoras e competi ti vas 
en España e así atraer un turismo 
de calidade. O prazo de solicitude 
está aberto ata o 20 de setembro.
Isabel Rodríguez destacou que 
“esta nova liña de axudas ofre-
ce a oportunidade ás empresas 
e enti dades de aumentar e me-
llorar as experiencias turísti cas 
da provincia, poñendo en valor 
o patrimonio material e inmate-
rial do territorio, e situando ao 
viaxeiro como protagonista do 
desti no”. Deste xeito, lembrou 
que o Goberno xa concedeu na 

anterior convocatoria axudas 
para dous proxectos en Lugo. 
Concretamente, 109.000 euros 
ao AGDR Ribeira Sacra-Courel 
para impulsar a Rede de crucei-
ros de desti nos náuti cos sosti -
bles; e outros 41.000 euros á 
Fundación Expomar, de Burela, 
para a creación da Rede de Turis-
mo Mariñeiro.
A subdelegada na provincia in-
formou que as axudas estatais 
oscilarán entre os 100.000 euros 
e 1 millón de euros como máxi-
mo. As solicitudes presentaranse 
ante a sede electrónica do Minis-
terio e no Portal de Axudas do 
Ministerio, así como na seguinte 
ligazón Sede electrónica del Mi-
nisterio de Industria, Comercio y 
Turismo – Procedimientos y ser-
vicios (serviciosmin.gob.es) “É 
o momento de avanzar cara un 
modelo turísti co de calidade e 
intelixente, centrado na respon-
sabilidade, sustentabilidade e 
accesibilidade e aí a provincia de 
Lugo ten moito que dicir”, afi r-
mou Isabel Rodríguez.

Isabel Rodríguez anima aos 
lucenses a presentarse a 
Experiencias Turismo España

A MARIÑA
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O concello de Burela acolle-
rá ata finalizado o mes de 
novembro, o seu Campus de 
Taekwondo. Este desenvolve-
rase todos os luns, mércores 
e venres de 16.00 a 17.00 no 
pavillón Os Castros.
A actividade será gratuíta, 
como parte do Plan Corres-
ponsables para favorecer a 
conciliación familiar. Poderá 
participar a rapazada de 3 a 
16 anos para formarse neste 
deporte.

VIVEIRO. O concello de Vi-
veiro acollerá ata o xoves 30 
de novembro, un Campus de 
Taekwondo gratuíto. Este des-
envolverase todos os martes, 
xoves e sábados de 11.45 a 
12.45 no pavillón Vilar Ponte 
ata o inicio do curso escolar, 
cando se proporán alternati-
vas de horario.
A actividade inscríbese no 
Plan Corresponsables para fa-

vorecer a conciliación familiar. 
Poderá participar a rapazada 
de 3 a 16 anos para formarse 
neste deporte.
Para mabos campus será ne-
cesario anotarse na actividade 
contactando coa entidade or-
ganizadora Club Jansu, de Vi-
lalba, a través do correo elec-
trónico juancaqd@gmail.com 
ou no teléfono 651 577 247.

Burela e Viveiro contarán 
cun campus de taekwondo

Dende CIG Saúde denuncian que o 
Hospital da Mariña, “un hospital Xe-
ral básico, tan só ten unha dotación 
de dúas facultati vas especialistas en 
dixesti vo para dar cobertura sani-
taria a unha poboación de 72.000 
habitantes. A data 1 de febreiro do 
2023 ausentouse unha das médicas 
a cal non foi cuberta polo que den-
de esa data, unha soa dixestóloga se 
atopa ao fronte do servizo”.
“A Xerencia de Lugo coa complicida-
de da dirección do hospital mariñao 
mantén a segunda praza do hospital 
da Mariña sen cubrir, incrementan-
do a lista de espera de pacientes, 
promovendo derivacións de pacien-
tes a centros privados de Lugo para 
v de probas endoscópicas e favore-
cendo así o desmantelamento do 
servizo”, din. Ao tempo, contratan 
dixestólogos para reforzar a  dota-
ción do Hula, sendo un total de 17 
dixestólogos para dar cobertura a 
unha poboación de pouco mais de 
200.000 persoas, sinalan dende a 
central nacionalista.
Agora, a única dixestóloga coa que 
conta o centro hospitalario mar-

chou dúas semanas de vacacións e 
tanto a dirección do centro como 
dende Lugo “non fan os esforzos 
necesarios para cubrir dita ausencia 
con cando menos, outra especialis-
ta en aparello dixesti vo. Parchean 
a situación desviando un facultati -
vo con experiencia en endoscopia 
3 días á semana para asumir ditas 
probas”. Así mesmo “desarman a 
citación das consultas. Os pacientes 
que estaban citados para a consul-
ta de dixesti vo, xa foron chamados 
para anularlles a cita pasando a 
engrosar o caixón de espera de cita-
ción”, denuncian dende CIG-Saúde 

Mariña.
Por outra banda, os pacientes ci-
tados para tratamentos biolóxicos 
terán un seguimento telemáti co 
dende o servizo de Lugo, o que 
dende CIG-Saúde consideran 
unha “temeridade, xa que ante 
unha posible reacción adversa ao 
tratamento, precísase da inter-
vención áxil da facultati va, polo 
que é importante que se atope 
preto e en alerta”.
Para a CIG-Saúde da Mariña isto su-
pón un novo ataque contra a sani-
dade da Comarca convertendo aos 
mariñaos en cidadás de segunda.

Denuncian o desmantelamento 
do servizo de dixesti vo do hospital

O programa Sinfónico no rural 
abre as portas das inscricións 
para o vindeiro curso nos conce-
llos de Alfoz e Barreiros.
Sinfónico non Rural, un pro-
grama de educación musicoso-
cial gratuíto e inclusivo dirixido 
á infancia que, a través da mú-
sica, pretende formar persoas 
que de maneira activa, inclusiva 
e equilibrada constrúan unha 
comunidade máis xusta e trans-
formadora. Así pois, os nenos e 
nenas son os protagonistas do 
programa, xa que eles serán en 
axentes activos neste cambio.
Devandito cambio desenvolve-
rase a nivel individual, familiar, 

grupal e comunitario e con cam-
bios no contexto social, educati-
vo e cultural da zona.
Por iso, “a integración da co-
munidade e dos seus axentes 

é fundamental no programa, 
xa que traballaremos por e con 
ela”, din dende o programa. Para 
iso, “buscaremos sempre as súas 
potencialidades e traballaremos 
para colaborar na superación 
das súas necesidades”. Así pois, 
tras unha análise das mesmas, 
levará un Plan de Acción.
Así, este espazo colectivo que 
favorece o benestar integral e a 
transformación sociocultural a 
través da música está dirixdo a 
nenos de 7 a 12 anos. Para so-
licitar máis información ou facer 
xa a preinscripción para o este 
curso haberá que chamar ao 699 
410 878.

Aberto o prazo de inscrición no 
programa Sinfónico no rural Debido ao incremento de con-

sumo de auga potable, xunto 
coa situación de escaseza de 
choivas dos últimos meses, es-
tanse a ver afectados os depósi-
tos de abastecemento de varios 
concellos da comarca, polo que 
see pode producir insuficiencia 
de auga.
Por iso dende o Goberno local 
de Barreiros, Alfoz e Xove de-
cretaron a prohibición de auga 
da traída municipal para usos 
non prioritarios desde este 
mesmo momento.
Estes usos non prioritarios son 
os regos de xardíns exceptuan-
do as plantacións de añimentos, 
o enchido de piscinas ou simila-
res, as limpezas de vehículos ou 

calquera outro uso que non res-
ponda ás necesidades básicas 
de persoas ou animais.
“Trala revisión dos diferentes 
mananciais que abastecen os 
depósitos de auga  potable do 
noso concello e ante a situación 
de seca prolongada que está a 
sufrir a maior  parte da nosa 
comarca, vémonos na obriga de 
tomar medidas restritivas de ca-
rácter  urxente para manter os 
mínimos niveis imprescindibles 
necesarios na rede municipal de  
auga”, dixeron en Alfoz.
“Polo ben da veciñanza apela-
mos ao civismo e á responsa-
bilidade de todas as persoas no 
consumo e uso da auda no día a 
día”, dixeron en Xove.

Varios concellos prohiben o 
uso da auga da traída para 
usos non prioritarios
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O Rally Turísti co Terras do Incio volve 
este ano entre o 5 e o 11 de setem-
bro para que os parti cipantes, tan-
to nacionais como internacionais e 
amantes do motor, poidan gozar de 
incribles rutas culturais e gastronó-
micas por Terras Galegas e especial-
mente pola provincia de Lugo.
Así, vehículos con historia de marcas 
como Mercedes, Aston Marti n, Mas-
serati , Ferrari, Xaguar… engalarán as 
estradas e pobos lucenses durante 
unha semana e que descubrirán o 
encanto desta bela terra.
A iniciati va comezará o martes 5 
de setembro no Concello de Sober, 

onde terá lugar a saída, percorrendo 
a Ribeira Sacra, con parada en Castro 
Caldelas e visita ao Museo do Ferro-
carril de Monforte de Lemos.
Así, na xornada do sábado 9, o rally 
irá ata Asturias, chegando a Cudillero 
e a Luarca, e o domingo irán cara A 
Pontenova, Taramundi e os Teixois, 
terminando a fi n de semana cunha 
festa Indiana no Parador de Ribadeo. 
O últi mo día, o luns 11, os parti cipan-
tes despídense do evento cun perco-
rrido polo Monte de Santa Cruz e 
logo unha visita especial á Fábrica de 
cerámica de Sargadelos.

O Rally Turísti co Terras do Incio 
terá unha xornada na comarca

O GDR Terras de Miranda organi-
za un curso de iniciación á apicul-
tura que se desenvolverá a fi nais 
de setembro.
Este obradoiro, realizado pola 
Ofi cina Rural de Mondoñedo, 
está desti nado a persoas vincula-
das profesionalmente cos secto-
res produti vos relacionados coa 
agricultura, gandeiría, industria 
agroalimentaria e cadea forestal- 
madereira ou con expectati va de 
incorporación, en especial mozos 
e mozas do medio rural galego. 
Será na fi nca A Granxa do IES San 
Rosendo durante os días 25, 26 e 
27 de setembro e terá unha du-

ración de 20 horas.
Para máis información haberá 
que poñerse en contacto cha-
mando ao 982 828 533.

O GDR Terras de Miranda 
organiza un curso de apicultura

Catro centros da comarca instalarán 
placas solares para o seu aforro ener-
xéti co. Este centros son o CIFP Porta 
da Auga de Ribadeo, o IES Perdouro 
de Burela, o IES María Sarmiento de 
Viveiro e o IES Illa de Sarón de Xove.
O conselleiro de Cultura, Educación, 
FP e Universidades, Román Rodrí-
guez dixo que “con elas prevemos un 
aforro medio do 30% do consumo, 
cifra que variará en función do gas-

to enerxéti co de cada un. De feito, 
neste centro a redución podería ser 
incluso algo superior”, indicou. Desta 
maneira, lembrou, “avanzamos nun 
dos obxecti vos principais do Plan de 
Nova Arquitectura Pedagóxica, que 
é o de acadar uns centros educati -
vos máis efi cientes e respectuosos 
co medio ambiente”. O custo medio 
de cada instalación fotovoltaica é de 
28.000 euros, importe que varía lixei-
ramente en función do centro.

Educación instalará placas 
fotovoltaicas en catro centros 
educati vos da comarca

Por Iván Rodríguez Lombardero 
do Sindicato Labrego Galego.
Estes días que choveu forte e le-
vamos algo de auga, mais temos 
aínda enriba a ameaza das restri-
cións, é bo día para volver a falar 
da seca.
Se ben os modelos predicti vos de 
precipitación non indican que as 
canti dades globais se vaian redu-
cir na Galiza, si indican dúas ten-
dencias preocupantes:
1) As choivas serán menos regu-
lares, e polo tanto teremos máis 
episodios de seca, e cando chova 
será de xeito máis torrencial.
2) A suba das temperaturas le-
vará a máis evaporación e máis 
transpiración polas plantas.
Ambalas dúas tendencias supo-
ñen menos auga dispoñible: a 
torrencialidade fai que a auga es-
cape nas enchentes no canto de 
infi ltrarse lentamente nos peque-
nos acuíferos que dispomos. E a 
maior transpiración seca o chan 
impedindo que a auga infi ltrada 
o empape e escorra por eles cara 
as nosas fontes, mananciais, re-
gos e ríos.
Ante esta situación, xa inevitable 
no que resta das vidas das que 
aquí estamos hoxe, prepararse 
axiña para a inminente vindei-
ra seca é o máis intelixente que 
podemos facer. Desde xa, porque 
moitas das medidas que debe-
remos tomar levarán meses ou 
anos.
As medidas contra a seca pode-
mos clasifi calas en individuais e 
colecti vas, de xesti ón de oferta 
ou de xesti ón de demanda, de 
instalacións ou de xesti ón terri-
torial.
As máis rápidas son as individuais, 
de xesti ón de demanda e de insta-
lacións, é dicir, as medidas de afo-
rro que cada quen de nos pode fa-
cer na súa vivenda ou acti vidade, 
que adoitan aparecer nos bandos 
municipais. Delas podemos dicir 
que teñen un alcance limitado, 
que boa parte delas xa as facemos 
sen haber seca e son voluntarias 
ou de difí cil control (ducha no can-
to de baño, lavado de coches ou 
enchido de piscinas, etc.)
O razoable nos tempos que ve-
ñen é facer permanente a exten-
sión destas medidas de evitación 

do despilfarro e de facer unha 
xesti ón da demanda colecti va a 
través de ordenanzas municipais 
de auga que implementen unha 
tarifa por bloques: un mínimo 
axustado ás persoas censadas a 
prezo actual e bloques máis caros 
a parti r desa canti dade. Unha ta-
rifi cación deste ti po promovería a 
instalación de aireadores nas bi-
llas, dosifi cadores nas cisternas e 
alcachofas de ducha de aforro de 
auga, reducindo ate nun 50% a 
demanda e polo tanto a probabi-
lidade de restricións de auga. Na 
actualidade en Ribadeo temos un 
mínimo de consumo moi elevado 
(10m3/mes) de xeito que o 80% 
dos abonados pagan por auga 
que non consumen, e seguirán a 
facelo aínda que aforren auga.
Tamén é preciso actuar sobre as 
perdas nas tubaxes da traída de 
auga, que no noso concello eran 
dun 30% na últi ma información 
que dispoño -tema pendente hai 
décadas polo seu importe millo-
nario e a necesidade de acordo 
entre administracións-. Bo mo-
mento para priorizalo e reducir 
esa porcentaxe por baixo cando 
menos do 20% (cifra difí cil de su-
perar).
Finalmente, en todo caso se os 
caudais do Lexoso e do Eo volven 
a quedar case secos pouco servi-
rán os aforros que promovamos. 
Para reducir a posibilidade de 
que isto suceda debemos tomar 
medidas de ordenación do terri-
torio. Está cientí fi camente proba-
do que o eucalipto absorbe unha 
canti dade de auga moi superior 
a doutras especies arbóreas. Te-
remos logo que decidir entre ter 
todos os montes cheos de euca-
lipto ou dispor de auga para be-
ber, para o gando e para regar as 
hortas (si, no futuro deberemos 
regar cada vez máis as hortas no 
verán). A redución progresiva da 
superfi cie de eucalipto na Mariña 
vai caer na miña opinión polo seu 
peso, se non vén imposta por un 
deses lumes xeración (crucemos 
os dedos).
Non digo a desaparición, falo 
dunha racionalización. Comezar 
por cumprir a lei vixente: afas-
tados xa das vivendas, cómpre 
sacalos das zonas de concentra-

ción parcelaria e manter as dis-
tancias coas fontes, regos (mes-
mo os máis pequenos regatos) e 
ríos. Seguir por delimitar zonas 
ó redor das fontes e captacións 
veciñais, para deixalas libres de 
plantacións (tamén de calquera 
uso potenciamente contaminan-
te). E rematar por delimitar en 
plans de ordenación forestal as 
zonas onde poden ser plantados, 
fomentando no resto as plan-
tacións forestais autóctonas de 
crecemento lento, que son ren-
dibles, coidan o chan e favorecen 
a infi ltración sen esgotar a auga.
Tamén neste eido, cómpre fo-
mentar a gandería extensiva 
para evitar a contaminación por 
xurros das granxas e favorecer a 
implantación de sistemas locais 
de depuración de augas nas pa-
rroquias.
Lamentablemente as declara-
cións dos nosos representantes 
políti cos despois das obrigadas 
restricións van máis por fi alo 
todo a seguir polo rego que le-
vamos construíndo un novo gran 
embalse para abastecemento da 
Mariña. É dicir, a vella estratexia 
de incrementar a oferta de auga, 
sacando aínda máis da pouca que 
levan os nosos leitos fl uviais.
Unha opción que sendo intuiti va 
e simple, e polo tanto doada de 
defender ante a poboación, ten 
varias eivas importantes: é unha 
opción no moi longo prazo, non 
depende dos concellos, resulta 
moito máis cara que a suma das 
aquí propostas e non supón ga-
rantí a por si mesma: incrementar 
a capacidade de embalse sen re-
ducir a demanda, nin as perdas, 
nin a evapotranspiración nos 
montes, nin a contaminación, 
nun contexto de quecemento e 
incremento da torrencialidade 
non garante que teñamos máis 
auga ca hoxe no futuro. Reducir 
a demanda si asegura que a que 
teñamos -a que sexa- nos dure 
máis tempo permití ndonos supe-
rar eses períodos de seca.
O debate está aberto. Racionali-
zar e fomentar o aforro ou man-
ter o despilfarro e promover o 
crecemento da demanda a costa 
da vida dos nosos ríos, esa é a 
cuesti ón.

Outro embalse para A Mariña?
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NOVAS

O equipo de goberno actúa con 
previsión e con provisión de fon-
dos, segundo subliñou o alcaldesa, 
Carmela López, tras o pleno ordi-
nario celebrado onte e no que fo-
ron aprobadas dúas modifi cacións 
de crédito por importe de máis de 
2.200.000 euros, que se desti narán 
a realizar diferentes actuacións na 
vila.
A rexedora explicou que “con estas 
modifi cacións de crédito dotamos 
parti das orzamentarias para poder 
facer inversións. Por exemplo para 
fi nalizar os expedientes de expro-
piación dos terreos dotacionais e 
tamén obras como as da Marosa (a 
grada do campo de fútbol, a substi -
tución do campo de herba arti fi cial 
e o peche perimetral), tamén par-
ti das para o arranxo de beirarrúas 
e de vías como Leandro Cucurny, 
Calle do Can, Vila do Medio, mello-
ra de parques e prazas en Vilar, O 
Canti ño, O Campón, Parque Rosalía 
de Castro, Tíjola..)”.
Carmela López subliñou que “este 
equipo de goberno ten claro que 
hai que investi r en Burela e actua-
mos con previsión e con provisión 
de fondos, facendo esta modifi ca-
ción para ter dispoñible este diñeiro 
e así facer realidade proxectos e ac-
tuacións na nosa vila”.
As dúas modifi cacións de crédi-
to aprobadas ascenden a máis de 
dous millóns douscentos mil euros. 
En total 2.228.058,19 euros.
O rexedora dixo que “este foi o noso 
primeiro pleno ordinario, convo-
cado en prazo, tal e como estaba 
establecido. Estas sesións serán o 
últi mo xoves de cada mes impar”.

FESTIVOS LOCAIS. Os festi vos lo-
cais no 2023 serán o luns das fes-
tas patronais (3 de xuño) e o 24 
de xuño “en lugar do Martes de 
Entroido, porque a noite de San 
Xoán está a funcionar moi ben en 
Burela e imos apostar por esa fi n 
de semana”.
Carmela López tamén se referiu ás 
mocións presentadas ao pleno: “a 
de Sempre Burela relati va a mo-
difi cacións de tráfi co, recollemos 
as propostas para ter en conta no 
Plan de Mobilidade e reordeación 
de tráfi co no que estamos a tra-
ballar, pero non podemos tomar 
decisións precipitadas sen ter o re-
sultado fi nal. E as mocións do Par-
ti do Popular pretenden confundir 
aos veciños. A xesti ón de persoal e 
o mercado son temas nos que evi-
dentemente estamos traballando, 
a unidade de Torrentes é un expe-
diente complexo que merece máis 
que unha moción marcando dous 
meses de prazo para resolver, algo 
que leva máis de dez anos enriba 
da mesa”.
O tenente de alcaldesa, Mario 

Pillado, dixo que “ante as ganas 
de confundir e embarrar o terreo 
por parte do Parti do Popular nós 
temos a determinación clara de 
afrontar o traballo que temos por 
diante para servir á veciñanza da 
maior maneira. Neste tempo debe-
mos asegurar que a verdade se im-
poña ás manipulacións e á menti ra 
que personifi ca o Parti do Popular”.

PARTIDO POPULAR. Os popula-
res lamentan que “o biparti to se 
opuxera á contratación do persoal 
para mellorar o funcionamento da 
administración local e dar mellor 
servizo; a acelerar o proceso de 
regularización do mercado sema-
nal dos venres; a poñer en valor 
a praia da Marosa e tamén a dar 
cumprimento á sentenza xudicial 
que pesa sobre o Concello de Bu-
rela para resolver a Unidade de 
Actuación de Torrentes que alonga 
un proceso que xa leva 18 anos en 
curso”.
Os concelleiros consideran chama-
ti vo que “rexeiten avanzar en xes-
ti óns do seu programa electoral”.

Aprobadas dúas modifi cacións 
de crédito de máis de 2,2 millóns

O Concello mellora un ano máis 
as cifras de visitantes nos meses 
de xullo e agosto, corresponden-
tes á tempada esti val. Segundo os 
datos proporcionados pola Ofi cina 
de Turismo de Burela, o verán de 
2023 atendeu un total de 6.375 so-
licitudes de información turísti ca, o 
que representa un incremento do 
2,71% respecto a 2022.
“O sector turísti co conti núa mello-
rando, superando as cifras de 2022, 
que xa foran históricas. Isto demos-
tra que as estratexias de promoción 
turísti ca están funcionando e fan de 
Burela un desti no atracti vo”, sinala 
Ramiro Fernández, concelleiro de 
Turismo, quen insisti u na impor-
tancia “do retorno económico do 
turismo na vila, que benefi cia á 
hostalaría e ao comercio, que é o 
noso principal obxecti vo”.
Entre os usuarios atendidos, o 

turismo nacional segue destacando 
sobre o turismo estranxeiro, des-
tacando os franceses no conxunto 
dos visitantes internacionais. Nes-
te senti do, Madrid conti núa a ser 
a principal comunidade autónoma 
que vista a vila, representando o 
39,8% do total de turistas que goza-
ron de Burela este verán. Castela e 
León xunto ao País Vasco son as se-
guintes comunidades de orixe máis 
habituais nos turistas.
En agosto, un notable 34,3% dos 
usuarios da ofi cina de información 
elixiron pernoctar en Burela, men-
tres que outros optaron por aloxar-
se en diferentes lugares da comar-
ca. En canto ás moti vacións dos 
visitantes, as razóns seguen sendo 
as mesmas que en anos anteriores: 
o clima temperado, as paisaxes ver-
des e a costa, xunto coa gastrono-
mía local. 

O verán deixou 6.375 visitas 
na ofi cina de turismo

burela

O campo de fútbol da Marosa 
recibirá unha achega de 40.165 
euros para a renovación do peche 
perimetral, do total de 50.200 eu-
ros de orzamento.
O delegado territorial do Go-
berno galego, Javier Arias, ex-
plicou que esta orde financia o 
80% das actuacións, ata o lími-
te de 50.000 euros no caso de 
obras e de  10.000 euros para 
adquirir equipamento. A por-
centaxe restante será achegada 

polas entidades locais.
O prazo de presentación de solici-
tudes permanecerá aberto ata o 
11 de setembro. A Administración 
incorporará e tramitará de ofi cio 
as propostas que foran desesti ma-
das por falta de orzamento.
En canto aos concellos benefi cia-
rios na primeira convocatoria, hai 
once máis na Mariña: A Ponte-
nova, Barreiros, Cervo, Lourenzá, 
Mondoñedo, O Valadouro, Ourol, 
Ribadeo, Trabada, Viveiro e Xove .

O campo de fútbol da Marosa 
recibirá unha achega
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A burelesa Silvia Rozas conse-
guiu dar un gran paso na súa 
traxectoria profesional e con 
tan só 24 anos xa é a frautista 
principal na Ópera de Hannover. 
Comezou aos sete anos no mun-
do da música e anteriormente 
foi a frauta solista da Badische 
Staatskapelle Karlsruhe. Esta 
burelesa opina que a música 
axuda á comunicación, a com-
partir momentos, ou a coñecer 
outras culturas. 

Como foron os seus inicios na 
música?
Lembro os meus inicios con ca-
riño. Comecei cando era cativa 
e non tiña ningunha expectativa 
coa frauta, simplemente ía por-
que me gustaba e o pasaba ben.

Porque se decantou pola frau-
ta? 
Pódese dicir que foi bastante ca-
sual. Por aquel entón tiña unha 
amiga que tamén tocaba a frau-
ta e pensei sería útil ter a quen 
pedir axuda se tiña dúbidas.

Como chegou a tocar na Ópera 
de Hannover?
O proceso de selección consis-
tiu en catro roldas. A primeira 
foi cunha cortina para manter 

o anonimato e so votou o gru-
po de frautas. A partir de aí a 
orquestra e o director tamén 
tiñan voz na escolla.  En cada 
rolda toquei uns solos distintos, 
tamén un concerto clásico con 
piano, unha peza de frauta soa 
e música de cámara cos músicos 
da orquestra. Eramos 150 can-
didatos.

É un soño estar neste posto?
Si, un feito realidade! 

Fala alemán? Como foi a barrei-
ra idiomática?
Claro, realicei a miña carreira en 
Alemaña e era preciso sacar un 
B2. Teño que dicir que en Ber-
lín o idioma que usei o 90% do 
tempo foi o inglés, que xa fala-

ba, e movinme sempre en círcu-
los moi multiculturais, polo que 
non tiven moitas dificultades. 
Aínda así son consciente de que 
a miña situación como estudan-
te ou como persoa cun traballo 
respectado socialmente dista 
moito á doutros inmigrantes 
sen tanto privilexio coma o meu 
e que si enfrontan a máis xeno-
fobia e racismo diariamente.

Que tipo de repertorio se fai na 
Ópera? ballets, sinfónicos, etc.
Principalmente tocamos ópe-
ras, aínda que tamén facemos 
un proxecto sinfónico ao mes, 
concertos de cámara e para ne-
nos. O meu concerto favorito 
ata agora foi unha especie de 
concerto-festival para nenos 
onde participaron desde rapei-
ros ata grupos de bailes e fixe-
ron gofres para todos os peque-
nos, ulía de marabilla ata dende 
o foso. Así que a pesar de estar-
mos especializados en ópera hai 
moita variedade no traballo do 
día a día.

Pode describirnos como é un 
concerto ou as sensacións que 
transmite estar no escenario?
Non todos os concertos son 
iguais nin sentes o mesmo en 
todos. Aínda así decidín dedi-
carme a música pola sensación 
que a veces, non todas, expe-
rimentas. É unha sensación de 
transo, como se non existe nada 
máis e só sentes unha felicidade 
extrema, calma e chea de ener-
xía á vez e seguridade. Resulta 
moi difícil de explicar e soa un 
tanto estraño, pero nos últimos 
anos os psicólogos están descu-
brindo máis disto que deron en 

chamar estado de flow. 

Estivo en máis formacións ade-
mais da de Hannover?
Toquei con distintas orquestras 
xoves como a de Galicia, a de 
España e a da Unión Europea. 
Logo tamén fun academista (si-
milar a facer prácticas) na Sin-
fónica de Hamburgo e a Ópera 
Alemá de Berlín. Por último, 
tiven un contrato temporal no 
teatro de Karlsruhe antes de ga-
ñar a praza en Hannover. Ade-
mais diso é frecuente colaborar 
con outras orquestras cando al-
guén está enfermo ou precisan 
algún músico máis.

Como definiría esta experien-
cia?
Podería escribir unha longa lista 
de adxectivos! Feliz por ver o es-
forzo de tantos anos recompen-
sado, como un reto ao deixar de 
estar no ambiente académico 
máis protexido, algo triste por 
implicar outra mudanza e deixar 
máis xente atrás, enriquecedora 
ao estar en contacto con novos 
artistas que me inspiran, etc.

Que accións futuras ten en 
mente poñer en marcha? Al-
gunha en Burela, a súa casa 
natal?
Teño moitos plans, pero entre 
o traballo, o máster que aínda 
estou a cursar e os concertos 
extras cústame atopar tem-
po. Teño claro que contribuír 
á sociedade é moi importante 
para min e creo firmemente na 
educación como catalizador de 
cambios sociais positivos. De 
momento o que está sobre a 
mesa é unha colaboración coa 

Escola de Burela e quizais algún 
cursiño de frauta por Galicia 
para compartir cos máis novos 
o que fun aprendendo nestes 
anos por Europa. No futuro si 
me gustaría investir máis tempo 
neste tipo de proxectos.

Gustaríalle volver a Galicia ou 
pola contra no mundo da mú-
sica clásica é mellor estar por 
Europa central?
Fáiseme difícil responder a esta 
pregunta. De momento, estou 
ben por aquí desfrutando do 
ambiente cultural tan vibran-
te, pero como galega que son, 
a terra tamén me chama. Non 

sempre as diferenzas as hai que 
categorizar como mellor e peor, 
cada sitio aportaríame unhas 
cousas distintas, pero quizais 
neste momento vital quédome 
coas alemás.

Cal é o seu música, director ou 
peza favorita?
Depende para que. Nos últimos 
meses escoitei moitísimo a Ma-
ría Pelae e a Rosalía ao esper-
tar pola mañá, para comezar o 
día con bo ánimo. Para cociñar 
tiro máis cara algunha playlist 
de bossa nova. Se necesito sen-
tirme capaz de comer o mundo, 
algúns temas de Lizzo ou Taylor 
Swift. Dentro da música clásica 
tamén depende de como me 
sinta: dende Puccini para os 
días máis sensibles, a música 
sinfónica do romanticismo se 
me sinto invencible ou Mozart 
se estou máis xoguetona, por 
citar uns poucos. Mentres sexa 
boa música dáme igual o xéne-
ro!.

“Non todos os concertos son 
iguais nin sentes o mesmo”
Silvia Rozas Ramallal, de só 25 anos, é frautista principal na Ópera de Hannover  

“De momento 
estou ben por aquí 

desfrutando do 
ambiente cultural tan 
vibrante, pero como 

galega que son, a terra 
tamén me chama”

“En cada ronda toquei 
solos distintos, tamén 

un concerto clásico 
con piano, unha 

peza de frauta soa e 
música de cámara coa 

orquestra”
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As  nenas e os nenos da Ocioteca 
de Verán, coa axuda das monito-
ras de Gaia, realizaron a derra-
deira actividade desta tempada 
denominada Lixo de cada día. 
Segundo explican as propias mo-
nitoras “consistiu nun roteiro á 
praia de O Portelo e a elabora-
ción dun mural no que clasifica-
ron segundo a súa procedencia 
os diferentes residuos que se 
poden atopar nos nosos areais: 
bastonciños, toalliñas húmidas, 
compresas, botellas de plástico, 
tapóns, microplásticos, restos de 
redes, cabichas…”.
A concelleira responsable do 
Centro Gaia, Lina Gómez, con-
tou que “as monitoras de Gaia 
fixeron fincapé en que estes re-
siduos estarán durante moitos 
anos na natureza e nalgunhas 
ocasións nunca desaparecerán, 
ocasionando contaminación nos 
nosos mares e praias. E insisti-
ron na necesidade de deposi-
talos, sempre que sexa posible, 
nos diferentes contedores que 
atoparemos nas nosas rúas”.  
A Ocioteca promove acti vidades 
que favorezan a diversión crean-
do un ambiente lúdico e acti vida-
des que favorecen o traballo en 
equipo e a creati vidade; potencia 
acti tudes de valoración e respec-
to cara o entorno fí sico e natural; 
e da coñecer a contorna.

A Ocioteca de Verán 
rematou cunha 
acti vidade sobre o 
‘Lixo de cada día’

O Concello deu comezo as obras 
para renovar a rúa Camiño Real 
entre as rúa Mestre Don Camilo e 
a rúa do Ril, realizando un investi -
mento de 111.230 euros.
A actuación encádrase dentro do 
Plan Único Provincial do ano 2022, 
e a empresa adxudicataria é López 
y Leis SA. Consisti rá no levantado 
de mobiliario urbano e de aceras 
para renovar todos os servizos, 
tanto de saneamento como de 
abastacemento, realizando mello-
ras especialmente nas instalacións 
eléctricas.
Ademais, tamén servirá para me-
llorar as beirarrúas e dotalas dun-
ha maior accesibilidade. “É unha 
actuación que entendemos que 
era necesaria para seguir mello-
rando a accesibilidade da vila, xa 
que a acera era xa bastante anti -
ga”, sinala o concelleiro de Obras, 

Ramiro Fernández Rey.
O edil explica que “a rede de abas-
tecemento estaba dando bastan-
tes problemas, especialmente 
polas fugas de auga, polo que de-
cidimos mellorar as instalacións 
e en parti cular as que están por 
debaixo da terra, que son as que 
adoitan precisar deste ti po de ac-
tuacións integrais”.
“O rendemento da rede de abeste-
cemento está moi por riba da me-
dia dos concellos de Galicia, pero 
oso non quere decir que non vaia-
mos seguir intentando melloralos. 
E este ti po de actuacións demós-
trano con feitos”, engadiu.
Ademais, Fernández Rey destacou 
a importancia de evitar as fugas de 
auga no momento que estamos 
pasando, onde hai seca en moitos 
siti os aínda que non sexa o caso 
aquí”.

Comezaron as obras para 
renovar a rúa Camiño Real

A Policía Local de Burela iniciou un 
operati vo de control do estado de 
mantemento e conservación de 
soares do municipio, para propor 
para sanción aqueles que se ato-
pen en estado de abandono e in-
cumpran as condicións de hixiene 
e estéti ca ás que deben adecuarse.
Dende a concellería de Medio Am-
biente sinalan que “a Burela Boni-
ta que todos ansiamos pasa pola 
responsabilidade da cidadanía de 
manter e conservar os soares en 
condicións de salubridade, segu-
ridade e ornato público”. Porén, 
“algúns dos propietarios están a 
eludir o seu compromiso co noso 
municipio”, indican.
No período esti val, polas condi-
cións de sequedade e o incremen-
to das temperaturas, a ausencia de 
conservación dos terreos favorece 
a probabilidade de que se incre-
menten os riscos de incendio, polo 
que se fan necesarias este ti po de 
actuacións. Ademais, trátase dun-
ha época que favorece a aparición 

de moita da fauna silvestre.
A Ordenanza Municipal de Limpeza 
do municipio sinala que “os propie-
tarios de soares e terreos deberán 
mantelos limpos, libres de resi-
duos e nas debidas condicións de 
hixiene, salubridade, seguridade e 
ornato público”. Esta obriga inclúe 
a esixencia de desrati zación e des-
infección dos soares.
A ordenanza sinala tamén que 

“dende os soares parti culares non 
poderá sobresaír á vía pública nin-
gunha clase de maleza, arbustos, 
matogueiras ou calquera clase de 
vexetación.”
Ademais, no seu arti go 24 de exe-
cución subsidiaria dos traballos in-
dícase que “os servizos municipais 
procederán á execución subsidiaria 
dos traballos a que fai referencia o 
arti go anterior, con cargo ao obri-
gado e sen prexuízo das sancións 
correspondentes”.
“Se por moti vos de interese públi-
co ou sanitario fose necesario asu-
mir subsidiariamente as obrigas do 
propietario, o Concello procederá a 
acceder aos soares de propiedade 
privada, imputando todos os cus-
tos da actuación que correspondan 
aos propietarios do terreo”, sinála-
se tamén no mesmo arti go.
Ditas infraccións, de acordo co 
arti go 47 da citada ordenanza no 
seu apartado b.3, están ti pifi cadas 
como graves, con ata 1.500 euros 
de penalización.

Comezou un control do estado 
de conservación dos soares

A XXI Feira dos Produtos Arte-
sanais e Ecolóxicos Produart e 
da XXXVII Feira do Bonito, reco-
ñecida de Interese Turístico Na-
cional, converteu un ano máis 
a este municipio da Mariña na 
capital do bonito, o arte, a arte-
sanía e a gastronomía.
Concretamente, a institución 
provincial apoiou a Feira do Bo-
nito cunha axuda económica de 
preto de 6.000 euros, e para a 
Feira Produart achegou máis de 
3.000€ para a súa organización.
“Esta festa é unha auténtica rei-
vindicación do noso. Do noso 
mellor produto, pero tamén dos 
nosos mellores valores, porque 
da man de Produart esta cita 
converteu a Burela nun referen-
te tamén do consumo responsa-
ble, nun lugar no que se valora 
a proximidade e as cousas feitas 
con mimo e a man”, sinalou o 
Deputado.

AMARTE. Adri Pardo foi a gañado-
ra da séti ma e últi ma edición do 
Certame de Pintura Mural Amar-
te. A arti sta recibiu un premio de 
1.200 euros. O segundo premio 
foi para a creación de David Catá, 
que foi premiado con 800 euros. E 
o terceiro premio, dotado con 600 
euros, recibiuno Hipólito Xeada.
Os outros seis arti stas parti cipan-
tes non premiados recibiron 300 
euros cada un e unha bolsa de 
produtos doada por O Almacén do 
Peixe. E todos foron agasallados 
cun trofeo do ceramista comarcal 
Alfonso Otero Regal.

Novo éxito da Feira do Bonito e 
Produart co apoio da Deputación

Os populares fanse eco das queixas 
dos pais e nais sobre a temáti ca das 
letras das cancións empregadas 
como animación musical nos incha-
bles situados diante a Casa do Con-
cello. “Se ben nos parece axeitado 
que os nenos e nenas dispoñan de 
oferta de ocio no tempo esti val, o 
que non comparti mos é que o go-
berno local se desentenda das acti -
vidades contratadas e permita o uso 
de letras malsoantes e fóra de lugar 
como animación dos inchables in-
fantí s”. 
É por iso polo que “dende o PP de 
Burela instamos ao goberno biparti -
to a actuar de forma responsable e 
controlar non só que as acti vidades 
se desenvolvan ben, senón que se 
adapten ao contexto e, neste caso, 

a animación musical sexa acorde á 
idade dos usuarios”.
O Grupo Municipal Popular esixirá 
no vindeiro pleno “un maior control 
sobre a adecuación da programa-
ción das acti vidades infantí s co fi n 
de evitar malestar entre os pais e 
nais”.
O voceiro, Manuel Rouco, sinala 
como “unha debilidade máis deste 
goberno biparti to, a falta de control 
que debe exercer un goberno dun 
Concello coma Burela que na actua-
lidade require dunha xesti ón dende 
unha perspecti va social”.
Os populares piden, ademais, unha 
programación de acti vidades aten-
dendo á diversidade e, polo tanto, 
que o goberno teña en conta as ne-
cesidades de todos os nenos.

O PP faise eco das queixas 
dos pais sobre as cancións 
empregadas nos inchables
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foz

O concello de Foz ti vo que reacti var 
a recomendación de non usar auga 
da traída para beber ou cociñar por 
mor dos resultados das analíti cas.
Dende o Concello informaron por 
segunda vez, a fi nais de agosto, que 
os  “valores de trihalometanos amo-
sáronse lixeiramente por encima dos 
100 µg/L permiti dos, polo que a Con-
sellería de Sanidade demandounos 
reacti var a recomendación de non 
uti lizar a auga da traída para beber 
ou cociñar en Foz, agás en Cordido, 
parroquia que non está afectada por 
ter unha traída independente”.
Segundo manifestan os técnicos, 
existen dous condicionantes eviden-
tes que están a prexudicar o proce-
so de potabilización: a ausencia de 
choivas, que diminuíu moito o cau-
dal no Ouro, e o elevado consumo 
deste verán, con máis visitantes ca 
nunca.
O alcalde, Fran Cajoto, indica que 
“isto supón un reto que hai que 
afrontar, xa que temos a obriga de 
garanti r a mellor calidade de auga 
para todos os veciños. Por iso, ade-

mais de planifi car unha mellora na 
potabilizadora a medio prazo que 
debe ser profunda, conti núan adop-
tándose medidas para atallar os pa-
rámetros que están fóra de rango: 
estamos traballando xa na mellora 
da dosifi cación do peróxido de hi-
dróxeno para que sexa máis efecti vo. 
Os técnicos trasládannos que a subs-
ti tución dos fi ltros debe mellorar 
tamén os valores de trihalometanos, 
polo que se vai investi r unha canti da-
de importante con celeridade para 
levar a cabo esta mellora”.
O rexedor engadiu que seguen “tra-
ballando e facendo analíti cas de for-
ma conti nua para garanti r unha cali-
dade de auga correcta. Todos temos 
dereito a aportar e traballar por me-
llorar o noso pobo: o meu teléfono 
e o dos técnicos da empresa conce-
sionaria Gestagua están dispoñibles 
para resolver calquera dúbida”.
O Concello conti nuará informando 
puntualmente a través das redes so-
ciais municipais, páxina web, radio e 
medios escritos dos cambios e avan-
ces desta situación.

O Concello terá que substi tuír 
os fi ltros na potabilizadora de 
auga para mellorar a calidade

O Concello de Foz organiza un 
ano máis o Día da Bici, que se 
celebrará o domingo 24 de set-
embro. Unha cita moi agardada 
por pequenos e maiores, que a 
convirte nunha actividade fami-
liar na que compartimos unha 
marcha polas praias.
A saída será ás 11.30 horas des-
de o parque infantil de tráfico, 
lugar tamén do regreso despois 
de dar un agradable paseo pola 
zona das praias. 
Ao finalizar non faltará o sor-
teo da bicicleta, de agasallos e 
dalgunha que outra sorpresa. 
E como non, a entrega de pre-
mios, sempre disputada: mellor 
disfraz, bici mellor engalanada, 

máis novo e máis veterano.
A inscrición será solidaria, apor-
tando 1kg de produtos para o 
Banco de Alimentos. Agora mes-
mo o que máis falta fai son leite, 
aceite, cacao, conservas, tomate 
frito e artigos de hixiene e lim-
peza. Ademais é obrigatoria e 
poderá realizarse mediante o 
correo electrónico: bici@conce-
llodefoz.es ou a través dos per-
fís do Concello nas redes sociais 
(Facebook, Twitter e Instagram). 
Tan só deberán remitirse os se-
guintes datos ata o 23 de set-
embro: nome e apelidos, data 
de nacemento e teléfono. Será 
tamén obrigatorio o uso do cas-
co.

Foz celebrará a fi nais de 
mes o Día da Bicicleta

A asociación A Ribeira de Foz orga-
nizou a nova edición do seu Open 
de pesca dende embarcación, e 
que este chegaba a sú quinta edi-
ción. Esta cita ía celebrararse o 
vindeiro 13 de agosto malia por 
mor do mal tempo e as condicións 
climatolóxicas adversas ti vo que 
adiarse ao martes 15.
Nesta xornada parti ciparon 38 
embarcaciones cuns 130 pescado-
res deporti vos a bordo.
Así os gañadores foron, na 1° em-

barcación, Esguila 2 co seu patrón 
Luis Burundarena, a segunda em-
barcación premiada foi Izar con 
Javier Sánchez ao mando, e a 
terceira foi Mangueiro con Ricar-
do García á cabeza.
O premio do peixe máis grande 
capturado foi para a embarcación 
Beatriz dirixida por Manilas.
O premio Lobo de mar, é dicir, o 
parti cipante máis veterano, re-
caeu en Salusti ano Escalera de 
89 anos; o premio A Pesquina, á 

muller mellor pescadora do con-
curso, foi para Sabela Arias Sante, 
e o Lobiño de mar, pescador máis 
novo do concurso, levouno Mateo 
Vázquez de tan só 4 anos. 
Xa por últi mo a mellor fotografí a 
do certame foi para Aitor Fernán-
dez.
Despois de varias horas de pesca, 
as capturas foron expostas ante o 
numeroso público que se concen-
trou nas inmediacións da lonxa da 
confraría.

130 pescadores parti ciparon no 
Open de pesca da Ribeira de Foz

A Sociedade Cultural A Rula de 
Foz presentou a exposición Somos 
mar no Cenima de Foz. Unha mos-
tra que mergulla aos visitantes no 
pasado mariñeiro da vila desde a 
emoción do relato da memoria co-
lecti va do pobo, representada en 
cada unha das pezas recollidas. É 
unha homenaxe a todas as mulle-
res e homes que fi xeron do mar o 
seu sustento.
Tanto a asociación como o desen-
volvemento desta mostra nacen 
“da teima e o esforzo de Salusti ano 
Alonso e Salusti ano Niñe, que fo-
ron os responsables de ir xuntando 
aos poucos e ó longo dos anos o 
groso da colección”, din dende A 
Rula.

A exposición é o punto de arran-
que co que a Sociedade Cultural 
A Rula, nacida no 2020, pretende 
botar a andar a súa folla de ruta 
para a recuperación e posta en 
valor do patrimonio material e in-
material dun pasado vencellado 
co mar, que se atopa nun punto 
críti co. “É por isto que queremos 
manifestar o noso agradecemento 
a todas e cada unha das persoas 
que colaboraron coa asociación na 
consecución deste proxecto, tanto 
na cesión de pezas e información 
sobre as mesmas, na axuda en 
traballos de recuperación, elabo-
ración de materiais e un sinfí n de 
suma de esforzos sen as que non 
tería sido posible chegar a bo por-
to”, engaden.

O Cenima de Foz acolle 
a mostra ‘Somos mar’

Cada 8 de setembro, a Irmanda-
de Manuel María e a Asociación 
Xermolos celebran a Memoria 
da Chaira Enteira, dedicada a 
espallar a vida e a obra do poe-
ta e a visualizar os vencellos 
que foi creando con mulleres e 
homes do noso pobo.
Neste ano será entregada a na-
valla do Manuel ao que duran-
te moitos anos foi responsable 
da Libraría Bahía de Foz, a Suso 
Fernández, máis coñecido como 
Suso da Bahía, que recibirá o 
premio a título póstumo, tras 
haber falecido fai pouco máis 
dun ano.
O premio vai ser recollido pola 
súa filla, Cielo Fernández, que 
dedicará unhas palabras na 
honra do seu pai e á súa amiza-
de con Manuel María.
Tamén, este ano recibirá a nava-
lla do Manuel o músico e comu-
nicador Xurxo Souto.
A xornada terá lugar ás 14.30 
horas cun xantar no Río Ladra, 
ás 17.00 horas haberá un recital 
en Penas de Rodas, seguido dun 
prego no ceminterio de Outeiro 
de Rei. Para rematar haberá un 
rito compartido no Campo de 
Santa Isabel.

Suso da Bahía recibirá 
a navalla de Manuel 
María este ano
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O Concello de Foz prepara unha 
ampla programación teatral para 
este semestre do ano e no que 
aínda faltan acti vidades por con-
fi rmar.
Así, o sábado 14 de setembro 
haberá teatro escolar a cargo do 
elenco artí sti co Imma Antonio e o 
seu espectáculo Feirantes, unha 
obra baseada nas narracións de 
Álvaro Cunqueiro recollidas no 
seu libro Os outros feirantes.
Xa en outubro e na Sala Bahía, 
Ibuprofeno Teatro deleitará ao 
público coa súa obra Smoke on 
the water o venres 20 ás 20.30 
horas; o martes 24 e Día Interna-
cional das bibliotecas, os peque-
nos poderán desfrutar ás 18.30 
horas na casa da cultura de Va-
cacións no mar de Mircromina, 
un espectáculo de monicreques. 
O xoves 26 ás 20.30 horas será a 
quenda de O Auto do Castro Mil 
de Producións Teatrais Excéntri-
cas.
O cine en galego tamén estará 
presente os venres de setembro 
na casa da cultura ás 20.30 horas, 
así o día 15 será a proxección de 
Matria, o 22 As Bestas e o 29 O 
corpo Abeto.

ENTROIDO. A Asociación O noso 
Foz informou que xa está aberto o 
prazo de inscrición para a elección 
de quen será o novo rei ou raíña do 
Entroido de Foz 2024. “Despois des-
te intenso verán chegou a hora de 
despedir agosto e darlle a benvida 
á mellor época do ano, o Entroido“, 
din dende o colecti vo.
O único requisito é ter máis de 18 
anos e anotarse antes do 15 de se-
tembro. Para inscribirse hai que es-
cribir ao correo electrónico onoso-
foz@gmail.com cos datos persoais 
e dúas ou máis fotografí as recentes.
A elección terá lugar o 14 de outu-
bro nun acto público do que darán 
máis información nos próximos 
días.

O Concello de Foz prepara 
unha ampla programación 
teatral para este semestre

FAZOURO. A parroquia focega 
prepara para o domingo 17 de 
setembro a súa tradicional Ro-
maría San Campio, unha festa 
campestre que enche a contorna 
da igrexa de merendas. A xorna-
da comezará ás 11.00 horas coa 
misa solemne e despois ás 13.00 
horas será a acollida ás autorida-
des e romeiros. Máis tarde será 
o xantar na carpa instalada no 
campo. Os romeiros levan acu-
dindo ás festas de San Campio 
desde 1819 para pedir protec-
ción contra o mal de ollo, e para 
“tomar ao santo”, que consiste 
en realizar as súas pregarias ao 
santo mentres os romeus fregan 
as súas mans contra as pernas da 
imaxe. 

ITV. A unidade móbil de inspec-
ción técnica de vehículos agríco-
las estará en Foz o 24 de outu-
bro. A estación itinerante estará 
na área recreativa de Ferreira 
Vella en San Martiño en horario 
de de 9.00 a 13.30 horas e pode-
rase pedir cita previa dende o 24 
de setembro. Para solicitar cita 
previa hai que chamar ao telé-
fono 902 309 000 ou a través da 
web www.sycitv.com. A organi-
zación lembra que no se pasará 
inspección a vehículos con carga 
nin a vehículos con apeiros.

EN BREVE

Acia Foz CCA sorteará 1.000 eu-
ros en vales de compra coa súa 
campaña de Volta ao Cole. Será 
o 21 de setembro. Na presenta-
ción parti ciparon o alcalde, Fran 
Cajoto, a concelleira de Comercio, 
Kathy Alonso, e o presidente da 
asociación focense, José Carlos 
Paleo.
Todas aquelas persoas que reali-
cen as súas compras no comercio 
asociado ata o 16 de setembro 
entrarán no sorteo de 1.000 euros 
en vales de compra, reparti dos en 
cinco premios de 100 euros e dez 
premios de 50 euros.  Os gaña-
dores dos vales  coñeceranse no 

sorteo que terá lugar o 21 de set-
embro a través de RadioFoz.
Desde Acia Foz CCA o seu presi-
dente, José Carlos Paleo, subliña 
que “no comercio de Foz pode-
mos atopar todo o necesario para 
a volta ao cole: moda, calzado, 
material escolar, roupa deporti -
va, uniformes... así como todos 
arti gos da nova tempada outono-
inverno para toda a familia, que 
xa nestes días podemos ver en 
moitos escaparates”.
Acia Foz CCA organiza a campaña 
de Volta ao Cole coa que colabo-
ran a Xunta de Galicia e o Concello 
de Foz.

Acia Foz CCA sorteará 
1.000 euros en vales 
coa Volta ao Cole
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viveiro

O Goberno local reitera a Portos de 
Galicia a solicitude feita no mes de 
marzo para que a administración 
autonómica autorice as obras de 
humanización na rúa Porto de Ce-
leiro.
Nun escrito remiti do a Portos de 
Galicia, organismo dependente da 
Xunta, a alcaldesa María Loureiro 
expón que o proxecto de pavimen-
tación e servizos desta rúa inclúe 
unha actuación na zona portuaria. 
Por iso, para executar as obras, é 
necesario contar coa dispoñibili-
dade dos terreos ti tularidade desa 
enti dade, sendo preciso, polo tan-
to, asinar un convenio entre o Con-
cello de Viveiro e Portos de Galicia.
“O Concello de Viveiro remiti u 
a solicitude para formalizar este 
convenio ou o documento que co-
rresponda o 8 de marzo, para ter 
así autorización de Portos de Gali-
cia para realizar as obras. A día de 

hoxe seguimos esperando a que 
Portos de Galicia nos envíe o docu-
mento”, sinala Loureiro.
O proxecto abarca unha zona moi 
ampla entre o tramo dende a Praza 
do Náufrago ata a Casa do Garda-
peiraos. Neste senti do, o Goberno 
local logrou o apoio da Deputa-
ción de Lugo, que aportará a este 
proxecto un total de 544.000 eu-
ros. O Concello de Viveiro asumirá 

o importe restante do proxecto.
“Xa contamos co fi nanciamento 
necesario para a obra, pero esta-
mos esperando dende o mes de 
marzo pola autorización de Portos 
de Galicia. Esta obra é imprescin-
dible para mellorar a mobilidade 
dos veciños e veciñas de Celeiro, 
que manterá a esencia mariñeira 
da zona e renovará os servizos da 
área”, engade a rexedora.

Loureiro reitera poder executar 
as obras na rúa Porto de Celeiro

Os aficionados aos coches clá-
sicos teñen unha nova cita o 
vindeiro 16 de setembro no 
aparcamento do pavillón mu-
nicipal de Viveiro.
Alí terá lugar a I Xuntanza de 
Coches Clásicos Viveiro que 
organizan o Concello en cola-
boración con Tuille e o Club 
Clásicos Viveiro.
A reunión mecánica comezará 
ás 10.00 horas coa recepción 
de coches e ás 11.30 será o 
paseo turístico que rematará 
ás 13.30 coa sesión vermú.
Xa ao mediodía, haberá un 
xantar que ten un prezo de 30 
euros socios e 20 nenos de 5 
a 15 anos. 
As reservas poderán facerse 
ata o 10 de setembro chaman-
do ao 650 652 073 ou 660 108 

438. Pola tarde haberá xamón 
cocido e chourizos gratis ade-
mais de moitas sorpresas para 
os asistentes.

A I Xuntanza Coches Clásicos 
Viveiro será o vindeiro 
sábado 16 de setembro

O Goberno viveirés pon en mar-
cha novas medidas para mellorar a 
recollida de lixo e a limpeza viaria, 
solicitando a colaboración veciñal 
para acadar un servizo máis efi -
ciente.
“Poñemos á disposición dos ve-
ciños un teléfono de atención á 
cidadanía do servizo de recollida 
do lixo e limpeza viaria, o mesmo 
que para solicitar a recollida de en-
seres, o 697 162 637, que atende 
chamadas e whatsapp”, anuncia 
a tenente de alcaldesa de Viveiro, 
Míriam Bermúdez.
“En breve anunciaremos tamén 
unha nova app de incidencias e 
unha ofi cina de atención ao cida-
dán. Estamos traballando para a 
posta en marcha de novas me-
lloras, tanto na recollida de lixo, 
como o punto limpo e a través de 

novas campañas de conciencia-
ción para un servizo máis efi ciente 
e moderno”, engade.
Bermúdez solicita a colaboración 
da veciñanza para que depositen 
o lixo á ulti ma hora da tarde coas 
bolsas ben pechadas, que non 
depositen residuos fora dos co-
lectores e que estes permanezan 
pechados. “O servizo está traba-
llando para substi tuír os colectores 
por outros limpos e baldeando as 
ubicacións dos mesmos. O aumen-
to siginifi cati vo da poboación debi-
do á gran afl uencia turísti ca e aos 
actos festi vos, xeran un aumento 
importante do volume de lixo, que 
xunto coas altas temperaturas pro-
vocan que o servizo de recollida de 
lixo e limpeza viaria aumente o nú-
mero de avisos e incidencias pese 
aos reforzos esti vais”, engade.

En marcha un teléfono de 
atención para o servizo de 
recollida do lixo e limpeza

Por Viveiro presentará un rogo no 
Pleno municipal sobre os aseos 
portáti les dos xardíns Noriega Va-
rela instalados a primeiros do ve-
rán.
“Entendemos a decisión nunha 
tempada na que a poboación de 
Viveiro se incrementa considera-
blemente pola moita afl uencia de 
persoas que teñen o noso concello 
como desti no de vacacións e que 
deben ser atendidas debidamen-
te, aínda que non consideramos 
idónea a súa ubicación”, di Manuel 

Galdo Dopico, concelleiro do Gru-
po Municipal de Por Viveiro.
“Non parece de recibo que, estes 
aseos portáti les se instalen en ple-
no paseo de fachada da ría, dando 
unha imaxe moi defi ciente de toda 
a contorna. Un concello coma o de 
Viveiro, declarado de excelencia 
turísti ca, debe ser mais coidadoso 
con este ti po de decisións, e buscar 
ubicacións mais axeitadas e de me-
nor impacto”, engade.
Así, piden que se reubiquen nun 
lugar “máis axeitados”.

Por Viveiro pide que se muden 
de siti o os aseos portáti les dos 
xardíns Noriega Varela

María Loureiro recibiu a dúas no-
vas alumnas en prácti cas, Paula 
e Marta, que se incorporaron á 
área de Servizos Sociais e na re-
cepción do Concello respecti va-
mente.
Paula e Marta realizarán as súas 
prácti cas formati vas no Concello 
como parte do convenio asinado 
polo propio Concello de Viveiro e 
a Asociación Síndrome de Down 
Lugo.

Dúas alumnas incorporáronse 
á área de Servizos Sociais e á 
recepción do Concello de Viveiro

O Concello deixa atrás un mes de 
agosto cunhas cifras turísti cas es-
pectaculares, refl icti das na ocupa-
ción hoteleira, as visitas á Ofi cina 
de Turismo e o impacto no sector 
servizos.
“A aposta de promoción turísti ca 
dos últi mos anos da os seus froitos, 
cunha cifras de visitantes moi ele-
vadas”, explica a alcaldesa, María 
Loureiro, que destaca tamén que 
“xullo comezou co Resurrecti on 
Fest e despois celebramos o Merca-
do Renacenti sta, o que impulsou a 
ocupación. Despois chegou agosto 
e seguiu manténdose”.
“A miña experiencia neste anos no 
Concello é que cada ano vamos 
mellorando o que fai que agosto 
sempre sexa un bo mes para toda 
a comarca”, di Marisol Rey, conce-
lleira de Turismo, “aínda falta por 
confi rmar cos aloxamentos pero eu 
creo que superamos con creces o 
esperado”.
A Ofi cina de Turismo recibiu en xu-
llo a 4.415 persoas, 4.014 de Espa-
ña e 401 estranxeiras. Hai que ter 
en conta que coa posta en marcha 
por parte do concello de ferramen-
tas dixitais de información a través 
da APP e o QR, hai moitos visitan-
tes que xa non necesitan pasar pola 
ofi cina.
“As visitas guiadas foron un gran 
éxito, cun mínimo de 30 persoas en 
cada unha delas e moita demanda”, 
engade Marisol Rey.

Viveiro pechou o mes 
de agosto cunha gran 
afl uencia turísti ca
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Viveiro sumouse este ano de 
novo á iniciati va Vacacións en 
Paz, o proxecto de acollida tem-
poral de nenos e nenas saha-
rauís durante os meses de xullo 
e agosto.
A alcaldesa de Viveiro, María 
Loureiro, e a concelleira de Be-
nestar Social, Lara Fernández 
Fernández-Noriega, recibiron no 
concello ás dúas nenas e o neno 
saharaui, aos que agasallaron 
con material escolar e didácti co.
“Dende o goberno local levamos 
moito tempo comprometi dos 
con este proxecto. Cremos que 
a solidariedade e a cooperación 
son parte das nosas responsa-
bilidades, ao tempo que vemos 
nesta iniciati va unha oportuni-

dade tamén para achegarnos e 
aprender de culturas diferentes”, 
subliña a alcaldesa, Maria Lourei-
ro García.
En concreto, Viveiro forma parte 
desde 1996 desta iniciati va so-
lidaria que permite ás familias 
saharauís a posibilidade de que 
as súas fi llas e fi llos gocen dun-
ha estancia agradable, humana 
e culturalmente rica, baixo a su-
pervisión e os coidados das fami-
lias acolledoras da vila.
“Trátase dunha experiencia de 
convivencia única e tremenda-
mente enriquecedora, tanto para 
os nenos acollidos, como para as 
familias que os acollen”, engade 
Lara Fernández Fernández-No-
riega.

Viveiro sumouse un ano máis 
á iniciati va Vacacións en Paz

A Xunta avanza que as actuacións 
proxectadas para o saneamento da 
ría de Viveiro e do núcleo de Celei-
ro estarán rematadas este verán, 
logo dun investi mento autonómico 
de case 8 millóns de euros.
A conselleira de Infraestruturas, 
Ethel Vázquez, lembrou a impor-
tancia da calidade das augas para o 
medio ambiente e para a calidade 
de vida dos veciños, ademais de 
para as acti vidades económicas 
como o turismo e, sobre todo, a 
pesca e o marisqueo.
Lembrou que o núcleo de Celeiro 
ten unha rede de saneamento mu-
nicipal unitaria na que se mesturan 
as augas residuais domésti cas coas 
industriais e as pluviais e son verti -
das á ría sen pasar pola depurado-
ra, recibindo só un pretratamento. 
Así, as augas tratadas na depura-
dora mestúranse coas augas só 
pretratadas de Celeiro e chegan ao 
mar en condicións biolóxicas me-

llorables.
Para solucionar esa situación, a 
Xunta deseñou dúas actuacións, a 
primeira das cales, consistente na 
mellora e ampliación da depura-
dora, está xa rematada e en ser-
vizo desde hai varios meses. Ethel 
Vázquez explicou que esa interven-
ción, á que o Goberno galego des-
ti nou 4 millóns de euros, permiti u 
opti mizar a planta e incrementar 
nun 50% a súa capacidade, de for-
ma que, ademais de tratar as au-
gas de Viveiro, poida asumir tamén 
a depuración das procedentes do 
núcleo de Celeiro.
Para conseguir o obxecti vo fi nal, de 
incorporar esas augas residuais de 
Celeiro ao tratamento completo na 
depuradora, a Xunta deseñou unha 
segunda actuación, que supuxo ta-
mén o investi mento de case 4 mi-
llóns de euros.
A conselleira explicou que as obras 
do saneamento de Celeiro e de 

mellora da condución de verti do 
submarina da depuradora de Vi-
veiro requiriron dunha tramitación 
moito máis longa e complexa, de-
bido ás difi cultades atopadas para 
obter a autorización da Dirección 
Xeral da Costa á execución do novo 
emisario.
Destacou que, pola información 
que achegan os responsables das 
obras, a previsión é que o conxun-
to dos traballos poida estar com-
pletamente fi nalizado en setem-
bro, polo que considerou unha boa 
nova que o saneamento da ría de 
Viveiro e do núcleo de Celeiro poi-
da culminar este verán grazas a un 
investi mento da Xunta de case 8 
millóns de euros.
As actuacións de saneamento da 
ría de Viveiro e do núcleo de Celei-
ro están cofi nanciadas con fondos 
europeos do programa operati vo 
Feder 2014-2020.

Avanzan as actuacións para o 
saneamento da ría de Viveiro

A Consellería de Sanidade urxe 
de novo o Concello de Viveiro a 
que tome as medidas oportunas 
para mellorar a calidade da auga 
na praia de Celeiro e así volver ser 
incluída no Programa de vixilancia 
sanitaria de zonas de baño.
A pesar de que a Xunta lle adverti u 
ao goberno local no mes de febrei-
ro que nas últi mas tres temporadas 
de baño a calidade da auga fora in-
sufi ciente, o Concello non actuou 
para reverter a situación.
Tendo en conta que o control sa-
nitario do medio natural é com-
petencia da administración local, 
é o Concello quen debe dar as 
explicacións oportunas da orixe 
ou orixes da contaminación das 
augas. Por responsabilidade e 
obriga legal, o Concello debe to-
mar as medidas oportunas para 
comunicar á poboación que debe 

absterse do baño, establecer ac-
tuacións para determinar as cau-
sas polas que a auga non acada 
a clasifi cación sufi ciente e prever 
a redución ou eliminación destas 
causas. En canto o Concello acre-
dite a realización de actuacións 
que melloran a calidade da auga, 
poderá solicitar a súa inclusión na 
sección II do Rexistro de Augas de 
Baño de Galicia.

ANALÍTICAS. O Concello anunciou 
que a terceira das analíti cas reali-
zadas nas últi mas 3 semanas con-
fi rma de novo a súa apti tude para 
o baño. 
Dende o Concello sinalan que “o 
23 de agosto solicitouse de novo 
a inclusión no programa de vixi-
lancia sanitaria. Así que confi amos 
en que esta situación se resolva o 
antes posible”, engaden.

Sanidade urxe ao Concello a 
tomar medidas na praia de Celeiro

O Concello mantén vivo o recordo 
dun dos seus veciños máis ilus-
tres, o poeta Carlos Oroza, que é 
o protagonista dunha exposición 
ao aire libre nos Xardíns Noriega 
Varela.
O viveirense é un poeta adscrito 
á xeración beat, de inspiración re-
belde e contracultural, recoñecido 
polos seus excelentes recitais. Era 
un mestre no arte da poesía oral 
e un referente que impresionaba 
pola súa forza e a viveza da súa 
voz.
Aínda que marchou moi novo de 
Viveiro cara a Madrid e residiu a 

maior parte da súa vida en Vigo, 
Oroza deixou pegada na súa vila 
natal e agora os veciños e veciñas 
poderán achegarse á súa fi gura.
“Estamos moi orgullosos de con-
tribuír a por en valor a obra dun 
dos referentes da poesía oral no 
noso país. Viveiro é berce de moi-
tos grandes nomes da nosa litera-
tura e dende o Concello estamos 
moi sati sfeitos de dar a coñecer o 
seu legado”, afi rma a alcaldesa de 
Viveiro María Loureiro.
A mostra conta con seis cubos con 
imaxes e textos que fan un perco-
rrido pola súa vida e a súa obra.

O poeta viveirense Carlos 
Oroza é o protagonista dunha 
exposición ao aire libre



 12 setembro 2023

ribadeo

O Concello desti na 80.000 eu-
ros á nova edición da Pancha, a 
moeda local ribadense. O alcal-
de, Dani Vega, subliñou o apoio 
ao comercio con esta importante 
inxección económica. 
O rexedor explicou que “imos 
seguir facendo promoción do 
comercio e imos investi r 80.000 
euros. Creo que é unha inxección 
e un respaldo moi importan-
te. Dende logo, nós imos seguir 
apostando polo noso comercio 
local”. 
Dani Vega indicou “a Pancha é 
esa moeda local e creo que debe-
mos promocionala. Este goberno 
no que está traballar é en investi r 
e xesti onar. Dentro deses 80.000 
euros, en primeiro lugar aprobá-
molos nós con fondos propios e 
agora o que faremos é xesti onar 
unha subvención tamén dende 
a Xunta de Galicia para que nos 

apoie e así non ter que poñer 
todo con fondos propios. Inver-
sión, xesti ón, … é o que estamos 
a facer”.
O alcalde contou que “tamén 
aprobamos unha canti dade im-
portante e orzamentaria para pa-
gar facturas. É verdade que todas 
son do anterior goberno, pero 
nós agora somos o goberno e a 
responsabilidade orzamentaria 
tamén nos di que debemos pa-
gar esas facturas porque é a nosa 
obriga”.
Vega cre que “estamos traba-
llando nunha boa liña, creo que 
estamos escoitando como onte 
fi xemos no pleno á oposición, 
recollendo as súas propostas, e 
entre todos xesti onar e traballar 
en benefi cio de Ribadeo”.   
Os festi vos de 2024 en Ribadeo 
serán o martes de Entroido e o 
día de San Roque. 

O Concello destina 80.000 
euros para a nova edición 
da Pancha, a moeda local

O Concello traballa para reabrir a 
Casa da Ría, segundo deu a coñe-
cer o alcalde, Dani Vega. Tamén 
nos últi mos días foron realizados 
traballos de poda e desbroce en 
toda a área recreati va de Santa 
Cruz.
Dani Vega anunciou que “imos 
traballar para volver abrir a Casa 
da Ría, poñendo en valor todo ese 
patrimonio natural que é, onde 
queremos empezar a facer acti vi-
dades de observacións astronómi-
cas e destacar todo ese legado pe-
dagóxico que ten esa instalación 
sobre a nosa Ría de Ribadeo”.
E engadiu: “polo tanto, un espazo 
que estaba abandonado poñé-
molo en valor. Imos seguir con-
servándoo e a noti cia non pode 

ser o abandono senón que hoxe 
todos os  veciños e visitantes que 
acudan ao Monte de Santa Cruz 
poden ter un entorno idílico e coi-
dado como é este espazo natural”.
Vega indicou que “a través de 
Seaga o que fi xemos nestes mo-
mentos foi unha poda xenerali-
zada de toda a área. Tamén des-
broce, é dicir limpeza de todo o 
espazo natural. Dende logo o que 
imos seguir é actuando. Nesta 
segunda fase actuaremos tamén 
no miradoiro. Imos limpar e con-
servar. Tamén actuaremos no en-
torno da capela, da cruz e do gai-
teiro e do mesmo modo no palco 
para que os grupos musicais poi-
dan actuar neste palco de pedra 
tan fermoso”.

O Concello quere 
reabrir a Casa da Ría

O Concello de Ribadeo incen-
tivará ás empresas que contra-
ten ás alumnas do obradoiro 
dual Vilas Coidadoras, segun-
do anunciaron o alcalde, Dani 
Vega, e a concelleira de Promo-
ción Económica, Marta Saiz.
O rexedor manifestou: “sempre 
dixemos que Ribadeo necesita 
empresa e tamén sempre dixe-
mos que a través da formación 
é onde se garante un emprego 
de calidade. Por iso, dende o 
Concello imos incentivar ás em-
presas que están interesas en 
formar e en crear emprego. Son 
unhas axudas, que chegarán a 
1.500 euros para contratar aos 
alumnos dos obradoiros de vilas 
coidadoras”.
Dani Vega sinalou que “dende 
a Concellería Promoción Eco-
nómica e Iniciativa Empresarial 
están a desenvolver toda unha 
ampla información para que as 
empresas se poidan inscribir e 
poidan contratar e o que é máis 

importante, xerar emprego”. 
Marta Saiz, a concelleira de 
Promoción Económica, explicou 
que “as empresas interesadas 
recibirán unha axuda de 1.500 
euros por cada contratación 
que realicen nas ocupacións ou 
postos de traballo vinculados 
ás especialidades nas que se 
formaron as alumnas: atención 
socio-sanitaria, persoas depen-
dentes en institucións sociais, 

dinamización, programación e 
desenvolvemento de actuacións 
culturais”.
A edil seguiu a relatar que “as 
contratacións deberán ser a 
xornada completa por un perío-
do mínimo de 3 meses e terán 
que formalizarse nos quince 
días seguintes á conclusión do 
Obradoiro Dual, que está pre-
visto que remate o vindeiro 18 
de setembro”. 
Marta Saiz subliñou que “se 
trata dunha oportunidade para 
as alumnas que rematen a for-
mación que recibiron ao longo 
de doce meses e permitiralles 
incorporarse ao mercado labo-
ral así tamén como para as em-
presas que desexen acollerse 
a este programa. As bases da 
convocatoria están dispoñibles 
no taboleiro de anuncios do 
Concello de Ribadeo. Para más 
información, poden tamén con-
tactar coa Área de Promoción 
Económica”.

O Concello incenti vará a contratación de 
alumnas do obradoiro Vilas Coidadoras

O BNG de Ribadeo lamenta que 
“o actual Goberno municipal se 
negue a ver a evidencia: a pesar 
do moito e mal que gastan, Riba-
deo non está limpo como debe-
ría”.
“Gobernar non consiste en estar 
constantemente mirando cara a 
atrás e proclamar aos catro ven-
tos que o facemos mellor porque 
lle poñemos moi boa vontade. 
Gobernar non consiste en ape-
lar a que, como gañaron as elec-
cións, o que se di vai á misa, e o 
que di a oposición non serve para 
nada. Por certo, o refrán di: non 
hai peor cego que o que non que-
re ver”, din os nacionalistas riba-
denses, “e semella que ao Gober-
no municipal do PP lle parece que 
vai conseguir que non vexamos, 
nin ulamos, os colectores ao lon-
go destes días de verán. Ou que a 
xente nas parroquias vexa como 
chegado o día da festa, non des-
brozaron na súa parroquia”.
O goberno municipal do PP segue 
“envolto no seu bucle de reafi r-
marse na súa vitoria electoral e 
pensar que por iso xa ten toda 
a razón do mundo. E cre que vai 
poder dilapidar todos os rema-
nentes ao chou”, rematan dicin-
do.

O BNG ribadense 
di que “o Goberno 
local dilapida os 
remanentes” 

O Concello, a través do CIM, iniciou 
un proceso de estudo e recompila-
ción de datos en colaboración con 
Coeduc@, consultora de coeduca-
ción, co obxecti vo de desenvolver o 
IV Plan de Igualdade para Ribadeo.
Esta iniciati va representa un paso 
signifi cati vo no compromiso conti -
nuo do Concello para promover a 
igualdade de xénero debido a que 
é consciente da necesidade de im-
plementar medidas concretas para 
abordar esta problemáti ca.
A concelleira de Igualdade, Begoña 
Sanjurjo, explicou que “estamos a 

traballar para que este IV Plan de 
Igualdade sexa froito do consenso 
porque a igualdade é unha respon-
sabilidade comparti da”.
A edil manifestou “o enfoque inter-
seccional que estamos a adoptar, 
permiti ranos abordar as complexi-
dades da discriminación e a des-
igualdade desde unha perspecti va 
máis completa. O noso obxecti vo 
é que ninguén quede atrás, que 
todas as voces sexan escoitadas e 
que as accións implementadas se-
xan verdadeiramente transforma-
doras”.

Ribadeo traballa xunto co 
CIM no IV Plan de Igualdade

VIAXE A CUBA. A ribadense Sonia Fernández Amor, a afortunada coa 
viaxe a Cuba sorteada no marco do VIII Ribadeo Indiano, atópase disfrutan-
do do seu agasallo na illa caribeña. Desde Acisa o xerente, Jesús Pérez, conta 
que “Sonia Fernández e a súa parella atópanse en Cuba desde o pasado 23 
de agosto e retornarán a Ribadeo o día 30 deste mes. 
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O IES Ribadeo Dionisio Gamallo 
é un dos tres centros educativos 
galegos que son  Escolas Men-
toras, e un dos 51 de toda Es-
paña. Manel Yáñez Dablanca é o 
profesor de Filosofía e o coordi-
nador de proxecto europeos do 
IES Ribadeo Dionisio Gamallo.

Como é o IES Ribadeo Dionisio 
Gamallo? 
O noso centro foi creado en 
1955 e foi o segundo da provin-
cia. O que somos hoxe é o pro-
duto da fusión en 2012 co ins-
tituto de Formación Profesional 
que existe na vila dende os anos 
80. Somos un pequeno centro 
con menos de 500 alumnos, e 
tamén impartimos clases para 
adultos en réxime de educación 
semipresencial. O claustro está 
composto dun total de 55 pro-
fesores. Cremos que a mocida-
de debe ser protagonista dun 
mundo mellor, e entendemos 
a educación pública como un 
servizo á comunidade que debe 
potenciar os valores persoais 
e académicos do alumnado e 
compensar as desigualdades 
sociais, económicas e culturais.

Con que programas conta?
Os distintos departamentos pla-
nifican de forma independente 
as actividades a comezo de cur-
so e envían dita planificación á 
Dirección do centro. Hai unha 
proposta de actividades desde 
a Consellería de Educación que 
engloba diversas facetas baixo 
o concepto Plan Proxecta, que 
conta con 45 propostas de todo 
tipo de temática, desde a ali-
mentación saudable, o deporte, 
a igualdade.

Tamén fan actividades ou pro-
gramas europeos.
Si, estes supuxeron nos últimos 
tempos un reto importante e 
sobre o que descargamos unha 
parte importante dos nosos 
obxectivos. A partires do 2009 
realizamos intercambios con 
Italia, Noruega e Alemaña. No 
ano 2015 conseguimos o noso 
primeiro proxecto Erasmus+ 
para formación do profesorado 
‘Abrimos puertas a Europa: las 
buenas prácticas y las nuevas 
metodologías como futuro de 
nuestra educación’, que posi-
bilitou a formación de varios 
profesores en Italia e Reino Uni-
do. Durante o curso 2016-2017 
o centro, a través do departa-
mento de Filosofía, participa 
no proxecto europeo KA3 ‘Ava-
liación de Competencias Trans-
versais 2020 (ATS2020)’, un 

proxecto de experimentación, 
co-financiado pola Comisión 
Europea e no que participaron 
17 socios de 11 países da UE, 
maioritariamente administra-
cións educativas e ministerios 
de educación. No 2019 rema-
tamos o ERASMUS+ KA229, in-
tercambios school to school, 
‘El valor de la ciudadanía: la 
educación como fundamento 
del futuro en Europa’, realizado 
co profesorado e alumnado do 
Karl von Frisch Gymnasium de 
Dusslingen de Alemaña cos que 
actualmente mantemos dito in-
tercambio.

Con que obxectivos conta toda 
esta educación europea?
Unha das liñas educativas do 
centro é a internacionalización, 

abrir as nosas portas a Europa, 
coñecer outros sistemas edu-
cativos, saber as posibilidades 
que podemos ter de continuar 
estudos en calquera outro país 
europeo e estar en disposición 
de facelo. Romper un pouco coa 
tendencia das noticias falsas da 
nosa aparente baixa de nivel 
en relación o resto de nacións. 
Situar ao noso alumnado en 
igualdade de condicións educa-
tivas que o resto de alumnado 
europeo.

Que opinan os rapaces?
A posibilidade de coñecer ou-
tros lugares e outras persoas é 
un aliciente que engade atracti-
vo ao desenvolvemento normal 
das clases. Supón un esforzo a 
maiores para o alumnado pero 
xeralmente é aceptado positiva-
mente. Ter opción ao longo da 
súa etapa no instituto de estar 
en contacto con países distintos 
e compartir tempo e activida-
des con outro alumnado supón 
un complemento fundamental 
na súa aprendizaxe.

Eles propoñen iniciativas?
Eles aceptan as propostas e 

fan o traballo correspondente. 
Algunhas veces son eles quen 
deciden en que participar ou 
non, pero a maior parte das 
veces a súa participación obe-
dece a propostas concretas por 
parte dos mestres ou da direc-
ción do centro. As familias real-
mente son as que levan o peso 
na decisión destas propostas e 
son tamén as que soportan as 
circunstancias ineludibles que 
conlevan estes programas.

Son embaixadores do Parla-
mento Europeo, que significa 
isto?
Pertencer ao grupo de Escolas 
Embaixadoras do Parlamento 
Europeo serve para estimu-
lar o coñecemento de Europa 
e da democracia parlamenta-

ria europea entre o alumnado, 
proporcionándolles un coñece-
mento activo da Unión Europea 
e, en particular, do Parlamento 
Europeo. Non se trata só de en-
sinar feitos sobre a Unión Euro-
pea, senón tamén de darlles a 
oportunidade de experimentar 

a cidadanía europea. Somos 6 
institutos en Galicia dun total 
de 117 de España. Ademais este 
ano seremos centro mentor das 
Escolas Embaixadoras do Par-
lamento Europeo, un recoñe-
cemento ao traballo realizado 
e un novo espazo de traballo e 
responsabilidade para toda a 
comunidade educativa.

Teñen apoio institucional ou dal-
gunha entidade?
As actividades europeas que des-
envolvemos no centro teñen o re-
ferente en proxectos ou progra-
mas que dependen directamente 
da UE ou de institucións subsi-
diarias: Modelo de Parlamento 
Europeo, Escolas Embaixadoras, 
INGalicia...), e os apoios que 
comparten son fundamental-
mente de docencia (obradoiros, 
charlas,...) ou de aportación de 
material específico (EUROPEdi-
rect LUGO, ou Coruña); tamén 
realizan un papel de interme-
diarios cando centros europeos 
queren poñerse en contacto con 
centros que teñen este perfil de 
externalización. As actividades e 
programas , no caso de ser es-
pecíficos para o ensino contan 
co apoio institucional (Plans de 
Biblioteca, e os xa mencionados 

Proxecta,...).

Que necesidades teñen os alum-
nos?
Os tempos están cambiando e 
a escola debe cambiar tamén... 
Seguimos traballando con es-
quemas institucionais que deben 
evolucionar da mesma forma 
que a sociedade evoluciona. Non 
podemos continuar con metodo-
loxías decimonónicas, nin con es-
quemas de avaliación limitados á 
memorización... Debemos educar 
ao noso alumnado para que con-
siga rendabilizar as vantaxes da 
tecnoloxía e aplicalas á vida do-
cente e tamén ao ámbito social. 
O alumnado debe ser capaz de 
expresarse con corrección e con 
contidos. A cultura non só se re-
duce a máquinas, senón que hai 
que aprender a utilizalas, incluso 
aprender a convivir con elas.
Aquí está hoxe en día o talón de 
Aquiles do ensino: temos os me-
dios, temos os recursos, pero de-
bemos adaptar a nosa conciencia 
de traballo a unha nova forma de 
aprendizaxe. E isto abrangue non 
só ao alumnado senón tamén ao 
profesorado, ás familias e ás ins-
tancias superiores, que son as 
que delimitan e marcan os conti-
dos e os tempos de ensino.

“Seremos centro mentor das Escolas 
Embaixadoras do Parlamento Europeo” 
Manel Yáñez é o coordinador de proxectos europeos do IES Dionisio Gamallo
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cervo

A veciñanza de Cervo celebrou 
unha senti da homenaxe póstuma 
ao seu veciño Nardo Martí nez. Un 
día, no que, tal e como precisou a 
rexedora Dolores García Caramés, 
“lle devolvemos un anaquiño desa 
xenerosidade e dedicación ao noso 
municipio, porque Nardo foi un ve-
ciño exemplar sempre comprome-
ti do co seu pobo, e tremendamen-
te entregado ao desenvolvemento 
de Cervo en todas as facetas”.
A alcaldesa lle entregou á familia 
os atributos correspondentes polo 
seu nomeamento como fi llo adop-
ti vo do Concello de Cervo, ante un 
auditorio cheo de amigos, veciños 
e familiares de Nardo. Un día no 
que se viviron momentos certa-
mente emoti vos “que quedarán 
gravados no noso recordo para 
sempre”.
“Nardo foi desde logo un veciño 
excepcional que soubo aproveitar 
a súa experiencia vital para com-
parti r con outros o seu tempo e os 
seus recursos, sen agardar nada a 

cambio. Foi desde logo un home 
dinámico, traballador, unha per-
soa de notable éxito, que xerou 
postos de traballo e riqueza no 
noso concello; reverti ndo unha 
parte importante de todo ese éxi-
to profesional no noso pobo, nos 
veciños e veciñas de Cervo. Per-
soa autodidacta, emprendedora, 
constante, con mentalidade avan-
zada e espírito fi lantrópico”, dixo 
Caramés.
En representación da asociación 

Mulleres de San Ciprián, interviu 
a súa presidenta, Amparo Pernas, 
que tamén recordou con moito ca-
riño a fi gura de Nardo nunha prazo-
leta ateigada de amigos e veciños, 
“unha praza que a parti r de agora 
estará presidida por este veciño 
exemplar, a través dunha placa de 
bronce gravada altruístamente por 
Anxel Cao, e unha placa que está 
elaborada con bronce fundido pro-
cedente do propio taller de Nardo”.

O veciño Nardo Martí nez conta 
cunha placa na súa homenaxe

O Concello ulti ma as obras das 
que serán as únicas pistas homo-
logadas de atleti smo da Mariña e 
que estarán situadas no Complexo 
Deporti vo da Veiga, en San Cibrao.
A rexedora, Dolores García Ca-
ramés, expresou unha vez máis 
“a sati sfacción enorme” de ver 
como o noso municipio se vai 
converter no epicentro do atle-
ti smo da Mariña “grazas á opti -
mización dos recursos deporti -
vos existentes”.
A alcaldesa explicou, neste senti -
do, que se veñen de sumar algo 
máis de 80.000 euros do rema-
nente de tesourería -83.359,04 eu-
ros concretamente-  ao proxecto 
de renovación destas instalacións 
que se están a executar grazas a un 
convenio de colaboración subscri-
to entre a administración local e a 
Xunta de Galicia, a través da secre-
taría xeral para o Deporte.
Caramés puntualizou que “grazas á 
xesti ón rigorosa das arcas munici-
pais e a que temos as contas com-
pletamente saneadas” podemos 
afrontar con solvencia imprevistos 
que se poden dar con certa fre-
cuencia en obras de envergadura 
como esta cuxo orzamento inicial 
estaba cifrado en 560.000 euros.

PSOE. Segundo os socialistas de 
Cervo “como veciños de Cervo e 
que imos aportar 293.359,04 eu-
ros, pedimos que se leve a cabo 
un plan axeitado de mantemento 
para esta nova instalación depor-
ti va que garanta o seu coidado e 
conservación”.
Por outra banda piden que desde 
o Concello, se promova a prácti ca 
do Atleti smo para que esta insta-
lación sexa aproveitada ó máximo.
Así mesmo aproveitaron a sesión 
plenaria para poñer de manifes-
to no pleno outras defi ciencias 
da zona deporti va da Veiga que 
“esperamos sexan reparadas nun 
futuro próximo como son os ves-
ti arios, gradas e baños públicos”.

O Concello ultima as obras 
na nova pista de atletismo

O Concello de Cervo acolleu a I Ca-
rreira de Andadura na pista ecuestre 
recentemente construída na zona da 
Bidueira. Na competi ción parti cipa-
ron 130 cabalos. 
Os premios en serrada 1,51 foron 
para Tati ño de José Luis Formas, 
Castaña de Ramón Carro, Húngara 
de Darío Casas, Spitf ire de Xavi Paz e 
Lucero de David Camacho
En chapeada 1,51 Paris de César 
Rodríguez, Fox de Pedro Pardo, Pi-
cassode Marcos Maseda, Trebol de 
David Gradaille e Valenciano de José 
Ameneiros Os premiados en cabalos 
do país serrada foron Bocelo2 de Oli-
ver Rodríguez, Marengo de Ricardo 
Edreira e Chispa de Oliver Rodríguez. 
E en cabalos do país chapeada Luce-
ro de Ismael Mouriño, Bayo de Edgar 
Vergara e Xunco de Lourenzá de Car-
los Gasalla.
Os premios en serrada de máis de 
1,51 os agasallados foron Millao de 
Jaime Carro, Fester de Avelino Cam-
ba, Kenzo de David Camacho, Jus de 
Christi an García e Kiss de Jaime Carro
En chapeada de +máis de 1,51 foron 
Dodi de José Antonio do pico, Jacki 
de Pedro Pardo, Haiti  de Jaime Carro, 
Caudillo de Adrián González e Perla 
de Óscar Arrivi
O récord de pista que esti vo en 29,76 
fí xoo Tati ño de José Luis Forneas.

130 cabalos 
parti ciparon na I 
Carreira de Andadura

O deputado Daniel García parti -
cipou na xornada de clausura das 
acti vidades de verán organizadas 
polo Museo do Mar de San Cibrao 
e nas que parti ciparon máis de 430 
nenas e nenos entre os 4 e os 14 
anos nos dous últi mos meses.
Neste periodo, o museo provin-
cial ofreceu 16 obradoiros e ac-
ti vidades didácti cas ao redor do 
patrimonio do museo e da cultura 
mariñeira, así como talleres crea-
ti vos nos que a rapazada creou un 
mural con materiais de refugallo co 
arti sta Martí n Lestao. Daniel García 
valorou a labor desenvolvida polo 
Museo do Mar de San Cibrao onde,  
destacou, se compati bilizan as fun-
cións de estudo, conservación e ex-

posición do patrimonio, coa divul-
gación e a apertura á comunidade, 
tanto durante o verán como o resto 
do ano, contando especialmente 
cos máis pequenas e pequenos e 
coas persoas de máis idade”.
Durante a xornada, proxectouse un 
capitulo da webserie documental 
Ronsel de Futuro, un proxecto da 
Rede Museísti ca Provincial que 
amplía a difusión do patrimonio 
dos museos provinciais e das per-
soas que forman parte das súas 
comunidades, dirixido por Rubén 
Pérez Pombo e Braian Rodríguez 
Corti ñas. En San Cibrao, estreouse 
As mulleres do mar no que parti ci-
pan as mulleres que son parte do 
Club Sénior.

Clausuradas as actividades 
de verán do Museo do Mar

O BNG de Cervo vén de denuncia 
ante o Seprona que seguen a produ-
cirse verteduras ao río Covo, “desta 
vez de augas residuais sen depurar 
na zona do viaducto de río Covo”.
“Na estación prodúcense augas es-
tancadas cun cheiro nauseabundo, 
o mesmo cheiro conti nuado na auga 
que sae polo cano”, din os nacionalis-
tas cervense, “o curso do río presen-
ta danos ecolóxicos que van parar a 
desembocadura e en consecuencia a 
praia do Torno”.
Así, dende o BNG reclaman ao equi-
po de goberno do Concello de Cer-
vo, “solucións de maneira urxente 
para parar de inmediato este dano 
medioambiental conti nuado”.
O Concello de Cervo ti vo constancia 
desta denuncia e como procede, 
técnicos do Concello e efecti vos do 
Seprona desprazáronse ata o lugar e 
“constataron que non exisite ningun-
ha irregularidade que atente contra 
o medio ambiente nesta contorna”.
De feito, “certi fi caron que a auga 
estancada no curso do río, está com-
pletamente limpa, e procede dunha 
canalización de alivio da anti ga esta-
ción de bombeo de auga potable que 
abastecía anti gamente os núcleos de 
río Covo e San Cibrao, hoxe en desu-
so, xa que esta zona está fornecida, 
na actualidade, desde a estación da 

Senra”, din dende o Concello. Polo 
tanto é auga captada do encoro de 
río Covo que regresa directamente 
ao río por esta canalización.
Desde o Concello de Cervo din que 
“entendemos, respectamos, e apoia-
mos que se denuncien todo ti po de 
accións que atenten contra o medio 
ambiente, pero entendemos, ta-
mén, que estas acusacións deben es-
tar asentadas sobre unha base fun-
damental sólida, coa consistencia e 
o razoamento sufi cientes para iniciar 
un proceso como este ante un or-
ganismo como o Seprona, para non 
alarmar gratuitamente á poboación, 
e xerar falsas informacións que non 
benefi cian a ninguén”.

O BNG denunciou ante o 
Seprona verteduras no río Covo
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O Komando Xoviético convida 
a participar da súa marcha en 
MTB polos montes e paraxes 
da localidade, o vindeiro 22 de 
outubro.
Este ano a Marcha Xoviética 
chega a súa sexta edición e den-
de a organización animan a “ir 
pasar cos xoviéticos un bo do-
mingo de bicicleta polo interior 
do concello de Xove, o que dará 
a ocasión de ver recunchos inte-
resantes ademais de desfrutar 
do bo ambiente e da colabora-
ción veciñal, obxectan”.
A marcha non é competitiva, é 
apta para calquera persoa que 
practique o MTB a un nivel mo-
derado. Este ano non pisarán 
a costa. Predominarán os sen-
deiros por diferentes tipos de 
paraxes. As zonas algo técnicas 
terán alternativas, “algún cor-
tadiño, saltiño todos con esca-
patoria ou alternativa estarán 
sinalizados”, engaden.

O Komando 
Xoviéti co prepara 
a súa sexta marcha 
polos montes locais

xove

Xove será durante un par de 
semanas o lugar de rodaxe da 
terceira tempada da serie Rapa, 
da cadea Movistar Plus, e que 
convertiuse nun éxito.
A serie que é un thriller rural 
está protagonizada por Javier 
Cámara e Mónica López, e conta 
cun amplo abano de actores ga-
legos e moi coñecidos na Crtvg.
Rapa está creada e escrita por 
Pepe Coira e Fran Araújo, e di-
rixida por Jorge Coira, a ficción 
gravará en Ceranzos, na parro-
quia de Xuances, que pertence 
ao concello de Xove e que conta 
co vistas á praia de Esteiro.
Este será o escenario principal 

dos novos episodios que previ-
siblemente terán como punto 
de partida un asasinato, como 
nas anteriores tempadas.

Será a partir do 13 de setem-
bro cando o equipo de rodaxe 
se desprace ata Xove e estarán 
arredor dunhas tres semanas.

Xuances converterase nun plató 
de rodaxe para a serie Rapa

A ACD Xove vén de abrir o pra-
zo de inscrición das Escolas 
Deportivas-Culturais para esta 
tempada 2023-2024.
Todos os alumnos que des-
exen participar deberán ser 
socios da entidade, e aquelas 
familias ou alumnos que quei-
ran incorporarse como socios 
deberán poñerse en contacto 
coa xunta directiva da asocia-
ción para formalizar e tramitar 
a súa inscrición de alta.
A cota para ser socio é de 15 
euros ao mes por familia en 
pagos semestrais, tendo de-
reito a participar en todas as 
escolas organizadas pola aso-
ciación, así como contarán 
con descontos ou gratuidade 
nas equipacións deportivas 
que se poñan á venda.
Estas escolas contan con pa-
tinaxe artística, xadrez, atle-

tismo, duatlón, orientación, 
bádminton, surf e pintura, to-
das elas para nenos de entre 
6 a 16 anos. Ademais terán a 
escola deportiva na natureza 
que busca unha realización 
segura da actividade física no 
medio rural facendo carrei-
ras, kaiaks, escalada, rapel ou 
outras actividades, así como, 
talleres de interpretación da 
flora, xeoloxía ou o día mico-
lóxico entre outros.
Para poñerse en contacto 
hai que chamar ao 618 976 
159 ou mandar un email a 
a.c.d.xove@hotmail.com.
Así mesmo, o sábado 9 de set-
embro será a presentación da 
tempada de todas as activi-
dades. Esta cita será ás 20.00 
horas no pavillón municipal de 
Xove, e o luns 11 comezarán 
as actividades.

A ACD Xove abre o prazo 
de inscrición das Escolas 
Deportivas-CulturaisAs festas patronais da parroquia 

de Portocelo, no Concello de 
Xove, na honra da Nosa Señora 
celebraranse os días 8, 9 e 10 de 
setembro.
O venres 8, ás 21.00 horas terá 
lugar a Festa do Langostino e 
do Churrascada que dará paso 
á 23.00 hora a unha gran festa 
animada polo Dúo Tropical e a 
orquestra Ritmo Joven.
O sábado 9, ás 10.00 horas a 
tirada de bombas de palenque 
anunciarán o comezo dos fes-
texos e acto seguido, ás 13.00 
horas, celebrarase a misa so-
lemne e ao termo a sesión ver-
mú a cargo de Nueva Fuerza. 
Pola noite, ás 23.00 horas, Nue-
va Fuerza tocará na verbena 
que estará animada tamén pola 
orquestra Charleston Big Band e 
Disco Móvil Consuxo.
Este día ás 18.00 horas celebra-
rase o campionato de bolos.
O domingo 10, repetiranse os 
festexos do sábado co lanza-

mento ás 10.00 horas de bom-
bas de palenque. Ás 14.00 horas 
será a quenda da sesión vermú 
prolongada co Dúo Pegaso.
Estes festexos están organiza-
dos pola asociación A Medorra 
en colaboración co Concello de 
Xove.

Portocelo celebrará o 8, 9 
e 10 as súas patronais

O Concello de Xove organiza para 
este últi mo semestre do ano di-
ferentes acti vidades para nenos e 
maiores.
Así, para maiores de 60 anos, te-
rán cursos de informáti ca, mane-
xo de móbil, ioga, bordado, boli-
llos, ximnasia d emantemento, 
aerobic e pilates. 
Durante outubro, a xuventude 
poderá celebrar o Samaín co II 
Reto Challenge Paseando coa 
Santa Compaña, en novembro 
será a quenda do conmemora-
ción do 25N, Día Internacional da 
Eliminación da Violencia Contra 
a Muller, e en decembro cele-
brarase o Día do Voluntariado no 
que se homenaxeará ao equipo 

voluntario xuvenil que colaborou 
durante o proxecto de verán Ma-
ñás Acti vas.
Así mesmo haberá teatro de ou-
torno a fi nais de setembro e pre-
visiblemente os venres e sábado 
de outubro.
Tamén en outubro será a acti vi-
dade de concienciación ambien-
tal, Auga Invisible. Esta acti vida-
de é para persoas de entre 15 e 
35 anos.
A data de inicio destes cursos 
aínda non está pechada polo que 
para confi rmar os horarios habe-
rá que esperar a que o Concello 
envíe o dípti co a todos os veciños 
ou poñerse en contacto coa ofi ci-
na de información xuvenil.

A OMIX prepara as súas 
actividades de inverno
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O colectivo veciñal Os Espiguei-
ros, natural de San Miguel de 
Reinante, foi formado polo seu 
desexo de recuperar a memoria 
histórica do pobo á vez que o de 
dinamizar a vida da veciñanza.

Cando e como nace Os Espiguei-
ros?
Pois a verdade o nacemento des-
te grupo foi despois dunha ex-
posición fotográfica realizada no 
ano 2008 con motivo do centena-
rio da Asociación de Instrucción 
e Recreo Hijos de San Miguel y 
Reinante. Nela había moito ma-
terial e unha certa curiosidade. 
Máis tarde creei nas redes sociais 
o grupo Historias de San Miguel, 
nunca pensei que puidera ter 
tanta repercusión xa que come-
zaron a aparecer fotografías in-
éditas, recortes … Así que 2013 
convoquei a quen ben quixera 
vir para tratar de organizar unha 
actividade orientada a coñecer 
máis o noso pasado. O que está 
claro é que o que mellor coñece-
mos, máis o valoramos e mellor o 
saberemos defender.

Por que ese nome tan curioso?
Non é tan curioso a verdade. Así 
nos coñecían aos sanmiguelenses 
na zona. Antigamente na época 
da fame as familias máis humildes 
do pobo recollían espigas de trigo 
e levábanas a vender ao mercado 
de Ribadeo para poder subsistir, 
eran épocas de moita escaseza. 
Co tempo deixaron de recoller 
espigas e pasaron a recoller piñas 
nos montes que lles deixaban. 
Eles recollían piñas e  agora nós 
recollemos retallos de historia de 
San Miguel.

Por que ou con que motivación 
xorde?
Sen dúbida coa de poñer en valor 
o noso pasado, dalo a coñecer e 
que non se esqueza. Aquelo que 
se coñece ben é valorado, e por 
tanto será protexido. É moi impor-
tante saber de onde vimos para 
entender quen somos pois o que 
esquece a súa historia perde as 
súas raíces.

Que obxectivos teñen?
O noso maior obxectivo é a recu-
peración do pasado común e acti-
vidades de divulgación.

Quen a conforma?
Somos 12 directivos nun inicio ca-
tro dedicámonos a dar forma ao 

libro, os demais son o noso apoio 
loxístico incondicional, aportan 
ideas, traballo, enerxía… sen eles 
non se faría nin a  metade do que 
levamos feito, sempre suman, son 
a base do equipo. Iso sí, as deci-
sións importantes sempre as to-
mamos unidos, convocamos reu-
nións periódicas en función das 
necesidades, se é algo puntual e 
sinxelo debátese no WhatsApp.

Teñen apoio institucional ou dal-
gunha entidade?
Apoio, apoio… pois recibimos axu-
da en ocasións de mans do Con-
cello pero despois da pandemia a 
verdade centramos as actividades 
espigueiras no libro.

E doutras asociacións e colecti-
vos?
Para nós o lema é “todo suma”. 
Hai asociacións que son coma ir-
máns ás que acodes con total con-
fianza coma O Arco da Vella, Ibe-
ria ou Ollomao cando tes algunha 
necesidade. Colaboramos varias 
veces con Mariña Patrimonio e 

temos boa relación coa Irmanda-
de de Augas Santas. Se alguén nos 
precisa, aquí estamos… o impor-
tante é sumar axuda a medrar e 
atopar novos lazos.

Que iniciativas propoñen?
Todo ao que a divulgación da nosa 
historia se refire. Propuxemos hai 
tempo a creación da senda ao lon-
go do río, deunos moito que facer 
a verdade e hoxe en día mantense 
grazas a axuda do Concello.

Fan actividades ao longo do ano?
Como xa dixen estamos moi pa-
rados. Antes da pandemia a ac-
tividade foi intensa a parte de 

realizar artigos periódicos sobre a 
nosa historia que as veces requi-
rían facer entrevistas con xente 
do pobo, organizamos parladoiros 
cos nosos maiores aos que viñe-
ron diversos poñentes, rutas polo 
pobo que tiveron moi boa acepta-
ción sobre todo porque os propios 
guías eran os veciños, etc.

Que lle piden ao goberno local?
Pois a verdade as veces que lles 
pedimos axuda sempre nola con-
cederon ben sexa para desbroces, 

como para organizar actividades, 
etc. Como se eles nos piden axu-
da, non faltaría!.

Que accións futuras teñen en 
mente poñer en marcha?
Pois de momento trala publica-
ción do libro non falamos aínda, 
si que é posible que volvamos re-
tomar as investigacións pero isto 
coma sempre hai que decidilo en-
tre todos.

Estas iniciativas teñen boa acep-
tación entre os veciños?
Pois a verdade non podemos 
queixarnos. Unhas actividades 
foron máis interesantes que ou-
tras para a xente pero supoño que 
coma todo na vida.

Recentemente publicaron o libro 
Historia de San Miguel. De que 
trata?
Pois de diversas historias, dende o 
que se sabe do Castro de San Mi-
guel, os pazos do pobo, as capela 
e a igrexa, como dos antigos bailes 
e comercios, a sociedade gandeira 
do pobo, a emigración a Cuba…

Canto tardaron?
A asociación comezou a moverse 
no ano 2013 como grupo de veci-
ños e nese momento comezamos 
a investigar e buscar axuda e co-
laboración tanto de expertos en 
determinados ámbitos da historia 
como dos propios veciños, amosa 
maior hemeroteca.

Algo máis que queiran engadir?
Pois quixera anunciar que… xa 
acabamos os 300 exemplares edi-
tados, só repartimos as reservas 
feitas ata existencias, aqueles que 
desexen facerse cun exemplar por 
favor, poñédemos en contacto con 
calquera membro da asociación 
porque estamos valorando volver 
a editalo se hai moita demanda.

“O que esquece a súa historia 
perde as súas raíces” 
Noela é membro do Seminario de Estudos Os Espigueiros

 “Eles recollían 
piñas e agora nós 

recollemos retallos 
de historia de San 

Miguel”
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barreiros

As obras de mellora do pa-
villón municipal case están 
rematadas no que se refire 
á renovación da cuberta por 
parte da empresa adxudicata-
ria, Coto Estudios y Construc-
ciones, SL.
Nestas obras, que suporán un 
investimento de 113.377 eu-
ros financiados ao abeiro dun 
convenio coa área de depor-
tes da Deputación que dirixe 
Efrén Castro, contémplase a 
renovación da cuberta do pa-
villón e a apertura dunha saí-
da lateral de emerxencia, da 
que carecía a instalación.
Dani García, concelleiro de 
dinamización,  explicou que 
“se priorizou este investi-
mento, xa que o estado da 
cuberta era moi deficiente e 
xeraba problemas de goteiras 
e filtracións“. Deste xeito, o 
goberno municipal continúa 
cos proxectos de mellora das 
instalacións, xunto coa reno-
vación da pista de pádel que 

se atopa en execución.
Nunha seguinte actuación que 
xa se atopa administrati vamen-
te en marcha, adecuarase o 
ximnasio municipal para o seu 
uso e dotarase ao pavillón de 
novos servizos como unha sala 
de enfermería da que carece.
Estas obras, atópanse actual-
mente en licitación, estando 
aberto o prazo de presen-
tación de ofertas ata o 14 
de setembro. O importe das 
mesmas ascende a un total de 
142.697,39 euros, financiados 
con 50.000 euros de axuda da 
Dirección Xeral de Deportes 
da Xunta e o resto con cargo 
a un convenio coa área de De-
portes da Deputación.
Co fin de dotar ao ximnasio de 
novo material, tamén se vén 
de adquirir maquinaria depor-
tiva por importe de 13.664,95 
euros, ao abeiro dunha axuda 
da Dirección Xeral de Depor-
tes de 10.000 euros, asumin-
do o restante o Concello.

Seguen as obras de mellora 
nas instalacións deporti vas

O PP de Barreiros pide un plan 
especial e urxente de limpe-
za para garantir a salubridade 
nas praias. O portavoz popular, 
José Manuel Gómez Puente, di 
que “nos últimos días multipli-
cáronse as queixas de veciños e 
turistas amosando o seu males-
tar pola nula limpeza das praias 
de Barreiros, “unha moi mala 
imaxe que se dá do municipio” 
derivado da “falta de dilixencia 
e traballo do equipo de goberno 
municipal”.
O voceiro popular explica que as 
praias do concello están moi su-
cias, cheas de restos vexetais – 
troncos e algas principalmente 
–, lixo e incluso excrementos de 
animais que xeraron numerosas 

queixas. “A limpeza debería ser 
unha das principais preocupa-
cións do equipo de goberno, 
pero vemos que non é así polo 
que imprescindible un disposi-
tivo especial e urxente de aseo 
para garantir a salubridade das 
praias e dos seus usuarios”, ex-
plicou.
Incluso, veciños e turistas ex-
plican que chamaron ao conce-
llo e acudiron a el para falar en 
persoa coa alcaldesa e amosar 
o seu malestar, pero sempre ti-
veron como respostas escusas 
e non foron atendidos nin reci-
bidos. “O mínimo que debería 
facer a alcaldesa é dar a cara, 
pero como non o fai o malestar 
vai en aumento”, denunciou.

O PP de Barreiros pide un plan 
especial de limpeza nas praias

vegadeo

Os Amigos de Vegadeo e o seu 
Concello veñen de informar que o 
premio XXV Vegadense do Ano xa 
ten dono e este ano recaeu sobre 
Mª Luz Rodríguez Somoza, Lulas.
O xurado destacou “a súa impli-
cación desinteresada en múlti ples 
acti vidades da vida sociocultural 
de Vegadeo dos últi mos anos”, así 
como que sexa a autora da escul-
tura da vaca Silvallana, “imaxe de 
Vegadeo dentro e fóra da comar-
ca”, e o seu intento de mellorar “a 
vida de todos os veciños co seu la-
bor artí sti co” e o seu interese por 
“poñer de manifesto a importancia 
da arte e facelo accesible a toda a 
poboación” .
A candidatura de Rodríguez Somo-
za foi presentada pola Asociación 
Medalla Milagrosa e polos parti -
culares Isabel Oliveros Martí nez, 

Inmaculada Cereceda Escalante e 
Luís Casteleiro Oliveros.
Lulas traballa desde hai 21 anos 
no insti tuto Elisa e Luís Villamil de 
Vegadeo, onde imparte materias 
como debuxo, plásti ca, taller de 
gravado e pintura e imaxe e son. 
O próximo curso académico tras-
ladarase a Oviedo, onde imparti rá 
materias do bacharelato artí sti co 

no Insti tuto de Ensino Secundario 
Aramo.
O xurado, integrado por Caridade 
Arredondas Méndez, José Antonio 
Fernández Risco, Jordán González 
Mesa, Emilce Pasarín López e An-
drea González González, defi niuna 
como unha arti sta “multi facéti ca”, 
e lembra que foi pregoeira das fes-
tas do ano 2019.

María Luz Rodríguez Somoza 
é a XXV Vegadense do Ano

Dende a Concellería de Servizos 
Sociais do Concello de Barreiros 
están a preparar diferentes cur-
sos e talleres para esta tempada 
2023 e que seguirán no 2024.
Así, comezarán con cursos para 
persoas con discapacidad xunto 
coa Fundación ONCE, atraves do 
seu programa Inserta Emprego.
“Despois de facer curso de Lim-
pieza de Espacios Públicos, que-
remos facer o de Alfabetización 

Dixital, e será a segunda ocasión 
que se realice”, di Carmen Vei-
ga, concelleira de Servizos So-
ciais.
“Tamén faremos unhas xorna-
das de coidar o coidador e que 
esperamos que den comezo en 
outono, pero aínda non temos 
as datas concretas”, engade Vei-
ga.
Por outra banda farán os talleres 
de Memoria de Maiores, que se 

iniciarán na segunda quincena 
de outubro e ata xuño.
E máis adiante terán a través 
do Ministerio do Interior o 
Plan Maior, que se imparte po-
las parroquias para informar 
ás persoas maiores “para que 
non sexan timados ou engana-
dos, facemolo todos os anos e 
imparte un membro do Corpo 
da Garda Civil especializado no 
tema”.

Servizos Sociais está a preparar 
diferentes cursos para esta tempada
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Mondoñedo acollerá o 9 de 
setembro a décima primeira 
xuntanza dos Cantos de Taber-
na no que participan unha du-
cia de locais de hostalaría do 
municipio.
Así, ás 20.00 horas haberá una 
xuntanza dos grupos partici-
pantes nos Cantos de Taberna 
e para participar será necesa-
rio inscribirse chamando ao 
605 582 624.

Mondoñedo acollerá o 9 de 
setembro a XI xuntanza dos 
Cantos de Taberna

Miguel Paz, presidente da Aso-
ciación As San Lucas presentou 
o cartel das San Lucas 2023, 
obra do mestre Xose Vizoso 
“que nunca deixa de sorpren-
dernos”, dixo.
O 867 capítulo das San Lucas ce-
lebrarase dende o 17 ata o 22. A 
descuberta do deseño fí xose na 
Fonte Vella, que viu medrar e 
adquirir a súa personalidade ar-
tí sti ca a Vizoso, que naceu nunha 
casa a escasos metros deste lugar 
emblemáti co de Mondoñedo.

Presentado o cartel da 867 
edición das San Lucas

O BNG logrou aprobar unha inicia-
ti va para o control de biomasa no 
concello grazas aos cinco votos a 
favor da oposición e ás seis abs-
tencións do grupo de Goberno.
“A pesar das reti cencias manifes-
tadas polo goberno popular onde 
sinalaban a imposibilidade de fa-
cer cumprir a Lei de Prevención 
de Incendios pola falta de medios 
para revisar as parcelas afectadas 
o BNG logrou sacar igual a inicia-
ti va”, din.
O voceiro nacionalista no conce-
llo, Eloi Cabanas, declara que “en 
Mondoñedo tanto na zona rural 
como na urbana abundan moitos 
terreos e solares sen limpar próxi-
mos ás vivendas invadindo terreos 
públicos, privados ou ameazando 
vivendas e o goberno a día de 
hoxe non toma cartas no asun-
to ata que hai unha denuncia no 
concello”.

Para o BNG, “o Goberno muni-
cipal non pode mirar para outro 
lado cando ten a competencia 
para dar debido cumprimento 
aos deberes de mantemento da 
biomasa nas condicións precisas 
para evitar lumes e outros pro-
blemas de ornato público”.
“No pleno denunciamos a situa-
ción na que se atopan moitos te-
rreos próximos ás vivendas e nú-
cleos de poboación e instamos ao 
goberno popular que faga cum-
prir a lei ofi cio e non só a instan-
cia das denuncias da veciñanza”.
Na mesma moción tamén se 
aprobou outro punto de acordo 
para elaborar unha ordenanza 
municipal que regule a xesti ón 
da biomasa e a distancia de plan-
tacións de árbores dentro dos 
terreos delimitados como solo 
urbano, de núcleo rural e urbani-
zables.

O BNG mindoniense logrou 
aprobar unha iniciati va para o 
control de biomasa no concello

o vicedo

O Grupo Parlamentario Popular vén 
de presentar unha proposición non 
de lei no Parlamento de Galicia na 
que se insta ao Goberno do Estado, 
máis en concreto á demarcación de 
Costas do Estado, a levar a cabo a 
rexeneración da praia de Fomento, 
no municipio lucense de O Vicedo. 
O obxecti vo desta iniciati va é o de 
recuperar a calidade deste areal 
natural en coherencia con actua-
cións similares que a Administración 
central, competente nese espazo, 
executa noutros puntos da costa 
lucense. Na súa proposta, o Grupo 
Popular advirten que esta praia, moi 
próxima ao núcleo urbano, situada 
entre o porto e anti go varadoiro, 
presenta na actualidade un estado 
de conservación “defi ciente”, moti -
vado polas propias dinámicas natu-
rais e pola presenza de moitas algas 
que cobren a prácti ca totalidade 

do ano a zona do areal e a zona de 
baño, “sen que a normati va vixente 
permita a súa reti rada”.

COMPROBACIÓN. O deputado, José 
Manuel Balseiro, comprobou co al-
calde do Vicedo, Jesús Nov, a situa-
ción deste areal. Ambos coinciden 
en sinalar que sería moi conveniente 
que se desti nen os recursos nece-
sarios para acometer este proxecto 
que tecnicamente é viable, segundo 
apuntan os expertos, cunha actua-
ción de rexeneración que implicaría 
a achega de nova area.
O deputado sinala tamén que a ini-
ciati va serviría como complemento 
do proxecto impulsado desde o pro-
pio Goberno local para construír un 
paseo maríti mo que unirá o anti go 
varadoiro e os Castelos co paseo xa 
existente de Moledos, “contribuíndo 
a poñer en valor este enclave”.

O Grupo Popular no Parlamento 
pide que Costas do Estado 
rexenere a praia de Fomento

O presidente da Deputación, José 
Tomé Roca, asinou co presidente da 
Asociación de Veciños de San Ro-
mán do Val do Vicedo, Rubén Rába-
de, dous convenios de colaboración 
a través dos que a insti tución aporta 
5.000 euros para ampliar a capacida-
de do local social co que conta o co-
lecti vo, así como o seu equipamento 
e as acti vidades que organiza.
En concreto, a achega da Deputa-
ción permiti rá á asociación veciñal 
adquirir material para a celebración 
de disti ntas acti vidades no exterior 
do local social, ampliando así o afo-
ro deste coa compra dunha carpa e 
mobiliario exterior, como bancos e 
mesas, que permiti rán crear unha 
contorna cómoda. Dende a enti -
dade aseguran que estas melloras 
farán posible que a parroquia conte 
con disti ntas acti vidades culturais, 
como representacións teatrais ou a 
proxección de películas.
Tamén se adquirirá un xerador de 
electricidade e dous ordenadores 
que servirán, tanto para a formación 
da veciñanza, como para reducir a 
fenda dixital en persoas maiores.
Por últi mo, estes acordos inclúen 
dous obradoiros de artesanía: un 
curso monográfi co de coiro e outro 
de resina polimérica. As formacións 
realizaranse, respecti vamente, du-
rante unha fi n de semana entre os 
meses de setembro e decembro.

O presidente destacou a importan-
cia deste acordo, pois dinamiza a 
acti vidade social e cultural da parro-
quia e, polo tanto, contribúe a mello-
rar a calidade de vida da veciñanza e 
axuda a fi xar así poboación no rural.

ASOCIACIÓN VECIÑAL. A Asocia-
ción de Veciños de San Román do 
Val busca a mellora da calidade de 
vida da veciñanza, desenvolvendo 
para elo acti vidades en defensa dos 
intereses comúns e promovendo a 
convivencia e a integración social na 
parroquia. O colecti vo parti cipa no 
programa Coñece a túa provincia da 
Deputación e impulsa proxectos que 
permitan a formación ou o ocio dos 
socios e socias, así como dos resi-
dentes na contorna. Actualmente as 
acti vidades realízanse no local social 
Escola do Vilar.

A asociación de San Román 
do Val ampliará local social, 
equipamento e acti vidades

O Concello de Mondoñedo colabo-
ra na realización dun programa para 
a formación dixital de mulleres. 
Este programa ten como principal 
obxecti vo mellorar as capacidades 
dixitais de mulleres en xeral, pero 
prioritariamente de mulleres des-
empregadas residentes en zonas 
rurais.
Con este proxecto preténdese ade-
máis favorecer a capacidade de em-
pregabilidade, impulsar o empren-
demento e desenvolvemento rural e 
reducir a fenda de xénero.
Este programa ofrecerá un tí tulo ofi -
cial acreditati vo, servirá para apren-
der competencias dixitais para o día 
a día para a empregabilidade e para 
o emprendemento, e ao rematar fa-
rase entrega dun ordenador pórtati l 
totalmente gratuíto, co que poderán 
poñer en prácti ca todo o aprendido.
A formación imparti rase en Mondo-
ñedo dende o 26 de setembro ao 9 
de novembro de 2023.
Para máis información poden acudir 
ao Departamento de Servizos Sociais 
do Concello de Mondoñedo e a tra-
vés do teléfono 982 524 003, exten-
sión 8 ou chamar ó teléfono 698 197 
518.

Abre a inscrición 
para un programa 
de formación para 
mulleres

A concellería de Servizos Sociais 
organiza do 4 ao 8 de setembro 
un campus tecnolóxico para ne-
nos de 10 a 15 anos.
Neste taller ofertarase forma-
ción en deseño de videoxogos, 
Minecraft, domótica, robótica, 
metaverso e inteligencia artifi-
cial.
Será en horario de 10.00 a 14.00 
horas na escola de Música e está 
patrocinado por EDP.
Para máis información haberá 
que chamar ao departamento 
de Servizos Sociais 982 524 003.

A concellería de 
Servizos Sociais 
organiza un campus 
tecnolóxico
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mondoñedo

Presentáronse as festas dos Re-
medios, unha celebración que 
ten coma eixo central a ofrenda 
que presentan as cidades capitais 
de parti do xudicial da Diocese de 
Mondoñedo-Ferrol.
Así, as festas darán comezo o ven-
res 8 ás ás 23.00 horas co concerto 
de Roi Casal e o seu espectáculo 
Ambos Mundos na Alameda dos 
Remedios.
A xornada do sábado 9 comezará 
ás 12.30 horas cun espectáculo in-
fanti l, Contos na Escada, de Alentí a 
Teatro na Alameda; que dará paso 
ás 13.30 horas á sesión vermú con 
Discomóbil Onda Norte.
Xa ás 17.00 horas serán os xogos 
acuáti cos nas piscinas municipais 
do complexo deporti vo Viñas da 
Veiga; ás 19.00 celebrarase o Fes-
ti val Mamá Quero Cantar no audi-
torio; e máis tarde será a actuación 
de Os Charangos de Neda, Grupo 
Beatriz, e Discomóbil Onda Norte.
O domigno 10 ás 11.30 horas será 
a saída das autoridades dende a 
Casa do Concello cara o Santuario 
da Virxe dos Remedios, acompa-
ñados pola banda ferrolá Acotaga.
Máis tarde, ás 12.00 horas haberá 
unha misa solemne presidida polo 

Bispo Fernando G. Cadiñanos e a 
ofrenda. A misa será cantada polo 
Coro Mestre Pacheco. Despois sai-
rá a procesión coa imaxe da patroa 
coa Banda Acotaga de Ferrol e ha-
berá un concerto.
Ao mediodía seguirá unha sesión 
vermú coa orquestra Ritmo Joven 
e pola tarde haberá un espectácu-
lo de maxia infanti l con Nacho Sa-
mena na praza do Concello.
Pola noite, ás 22.00 horas, será a 
verbena coa orquestra Ritmo Jo-
ven e no descanso e ao remate, 
será a quenda da sesión disco con 
DJ Peabody.
O luns 11 comezará coa misa de 
Cofrades no Santuario dos Reme-
dios ás 12.30 horas seguida da se-
sión vermú con Tania Veiras na Ala-
meda. Ás 18.00 horas celebrarase 
a Festa da Bicicleta dende a praza 
da Catedral ata a Alameda dos 
Remedios e inclúe unha xincana e 
unha parada na praza do Concello 
con xogos infantí s.
Máis tarde será o Día do Neno con 
ambientación musical e con des-
contos nas atraccións infantí s, e 
dará paso ao concerto da Banda de 
Música Pascual Veiga no auditorio 
municipal.

Os Remedios estarán cargadas 
de música e espectáculos

Os socialistas cualifi can como un 
auténti co “escándalo o orzamento 
de máis de 12.000 euros”, desti nado 
ao mantemento das piscinas muni-
cipais. Así o denunciaron na pasada 
sesión plenaria, celebrada este mér-
cores, na que evidenciaron o custe 
desproporcionado do mantemento 
desta infraestrutura pública.
Os socialistas reclamaron unha rec-
ti fi cación desta cuantí a “xa que non 
se sostén por ningún siti o”, o orza-
mento presentado no Concello para 
manter  as piscinas.
Esperanza González argumentou, na 
sua intervención, que o Concello de 
Mondoñedo desti naba ao persoal 
responsable deste complexo depor-
ti vo un soldo que non superaba os 
1.200 euros brutos mensuais, “e con 
ese orzamento ocupábase das pisci-
nas, do campo de fútbol e o pavillón, 
ademais doutros traballos extraordi-
narios. Pero agora coas contas do PP, 
só a xesti ón das piscinas ascenden a 
12.493 euros no verán. A cifra paré-
cenos un auténti co escándalo”.
Ademais hai que sinalar que tal e 

como consta no orzamento rexis-
trado pola empresa, que inclúe os 
meses de xullo e agosto e a primeira 
quincena de setembro, “non aporta 
nin equipos, nin maquinaria ou pro-
dutos de limpeza para o mantemen-
to das instalacións, nin unha soa bol-
sa de lixo ou unha escoba para varrer 
as instalacións. Todos estes traballos 
realízanse con material do Concello 
de Mondoñedo”, advirten.
O Grupo Socialista tamén interpelou 
ao Goberno Local para coñecer que 
xesti óns vai realizar sobre os proble-
mas de fi ltracións que afecta a viven-
das dos veciños da avenida das San 
Lucas. 

O PSOE cualifi ca de “escándalo” 
o orzamento desti nado ao 
mantemento das piscinas

Os traballos arqueolóxicos des-
envolvidos na primeira quin-
cena de agosto na necrópole 
medieval do lugar de Combarro, 
situado na parroquia de San Vi-
cente de Trigás (Mondoñedo), 
continúan a producir resultados 
de relevancia para a datación e 
catalogación do xacemento e o 
coñecemento da Galicia medie-
val.
O equipo liderado polo profe-
sor José Carlos Sánchez Pardo, 
investigador do grupo SÍNCRI-
SIS da USC, dá conta do achado 
dun forno de posible orixe alto-
medieval que, canda as outras 
pezas cerámicas descubertas, 
apunta cara a un tipo de asen-
tamento que vai máis alá do 
uso exclusivamente cemiterial 
que se lle atribuía: “O forno 
está formado por una estrutu-
ra de fondo refundido sobre a 
que se asenta unha estrutura 
pétrea que foi localizada par-
cialmente”, indica Sánchez Par-
do. O coordinador e director 
científico dos traballos remar-
ca, ademais, que “os materiais 
recuperados neste sector onde 
se localizou o forno son de gran 
calidade. Trátase de pezas cerá-
micas que permiten aproximar-
nos ao pasado altomedieval”.
A escavación arqueolóxica do 
que até agora era considerada 
unha necrópole está a achegar 
indicios dunha ocupación an-
terior á esperada ao inicio da 
investigación. As tres sondaxes 
realizadas no terreo deron luz 
a restos de estruturas de asen-
tamento que modifican a com-
prensión da tipoloxía do xace-
mento dotándoo dunha maior 
complexidade e permitiron 
atopar material cerámico que 
sinala cara a unha cronoloxía de 
comezos da Idade Media. “Ade-
mais da necrópole, da que xa 
tíñamos constancia, esta inter-
vención permitiu documentar 
un forno e un nivel de ocupa-
ción que podería estar a falar 
dun tipo de asentamento da cal 
non coñecemos a tipoloxía”, in-
dica Celtia Rodríguez, directora 
dos traballos en campo. “Isto 
terase que ver en próximas ac-
tuacións que permitirán escla-
recer e ampliar os datos sobre 
este lugar e a xente que viviu 
nel”, continúa a investigadora.
Concluídos os traballos de esca-
vación, a investigación arqueo-
lóxica proseguirá nos próximos 
meses nos laboratorios do Cen-
tro de Investigación Interuni-
versitario das Paisaxes Atlánti-

cas Culturais (CISPAC), do que 
tamén forma parte a USC. A 
exhaustiva delimitación e do-
cumentación de cada unha das 
tumbas localizadas dá paso así 
á análise sobre os restos óseos 
recuperados no lugar de Com-
barro, que se agarda permita 
esclarecer un pouco máis esa 
época da Idade Media en Gali-
cia.

COLABORACIÓN. O equipo in-
terdisciplinar responsable desta 
investigación ofreceu o pasado 
10 de agosto unha visita guiada 
ás escavacións da man de dife-
rentes especialistas. Entre eles, 
o colaborador do proxecto e ar-
queólogo de Mondoñedo, Abel 
Vigo, que presentou ás preto 
de 40 persoas participantes o 
material recuperado e os xa-
cementos de Mondoñedo e da 

contorna. De igual maneira, o 
especialista de Tempos Arqueó-
logos, Sergio Sánchez, explicou-
lles o proceso de escavación e 
insistiu en que “toda escavación 
ten resultado positivo aínda 
que as sondaxes sexan negati-
vas”, tal e como aconteceu no 
caso da sondaxe situada ao sur, 
onde os restos non se puideron 
localizar. Non obstante, para o 
grupo “a escavación na necró-
pole foi un éxito, xa non só a 
nivel científico se non tamén 
a nivel patrimonial”, segundo 
confirmou José Carlos Sánchez 
Pardo. 
Dende o equipo arqueolóxico 
salientan a boa acollida des-
ta xornada de presentación ao 
tempo que agradecen o labor 
da veciñanza na descuberta e 
divulgación do xacemento e a 
súa colaboración na realización 
dos traballos, especialmente no 
caso Miguel Chao e Magdalena 
Domenech. “É importantísimo 
facer ver que persoas como Mi-
guel e Magda deben ser un re-
ferente a seguir en cuestións de 
achados patrimoniais”, indica 
Celtia Rodríguez, que continúa: 
“é moi difícil facer entender 
que o patrimonio é de todos e 
eles foron os primeiros intere-
sados en compartir parte dese 
patrimonio ca ciencia e ca xen-
te. Son un exemplo.”

A escavación en Combarro trae 
á luz un forno e pezas cerámicas

 O equipo de 
traballo destaca 
a calidade dos 

materiais cerámicos 
recuperados na 

parroquia de San 
Vicente de Trigás
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O 14 de setembro comeza un novo 
curso para o Club de Lectura da Bi-
blioteca Muncipal de Alfoz. O libro 
elixido é Os nenos da variola de 
Maria Solar. Coma de costume, os 
membros do club reuniranse os xo-
ves cada 15 días para comparti r as 
súas impresións sobre a lectura, re-
matando co visionado da película, 
neste caso 22 ángeles.

OUTRAS ACTIVIDADES. A biblioteca 
conta con novidades para este vin-
deiro mes de setembro no que des-
de o venres 1 xa está dispoñible o 
carnet de superlector para todos os 
nenos que teñan carnet da Rede de 
Bibliotecas de Galicia e sexan usua-
rios da Biblioteca de Alfoz. É de bal-
de e nel iranse sumando puntos por 
cada libro que se leve en préstamo. 
Unha maneira máis de fomentar a 
lectura e dinamizar a biblioteca.
A parti r do 11 de setembro o hora-
rio de apertura ao público será de 
15.30 a 20.30 horas de luns a ven-
res.
Ao longo do mes iranse incorporan-
do ao fondo bibliográfi co máis de 
40 novidades editoriais, en galego e 
castelán, para todos os gustos e ida-
des co obxecti vo de manter actuali-
zada a oferta da biblioteca e dar un 
bo servizo aos usuarios.
Tamén estará o programa Cultura 
Pequeniña no que durante dous sá-
bados do mes de setembro e outros 

dous de outubro haberá obradoiros 
na biblioteca dedicados aos nenos 
e nenas e ademais contarán cunha 
proposta cultural de teatro, conta-
contos, monicreques ou máxia.
Esta acti vidades é de 3 a 12 anos, con 
inscrición previa na biblioteca onde 
estarán dispoñibles a solicitudes a 
parti r do 13 de setembro. Tamén se 
enviarán ao CEIP Castro de Ouro.
No mes de setembro previsiblemen-
te estará o programa de Coidado do 
medio ambiente.
Odía 23 de setembro a biblioteca de 
Alfoz acollerá unha acti vidades so-
bre reciclaxe. Será de 17.00 a 19.00 
horas e farán arte con materiais re-
ciclados e da natureza no obradoiro 
ReciclARTE.
Ese mesmo sábado o salón de actos 
acollerá ás 19.00 horas a obra O galo 
Quirico e os seus amigos de Seisde-
dos, incluído no Programa Ler conta 
moito e está dirixido a un público in-
fanti l e familiar.
O día 30 de 17.00 a 19.00 horas será 
a quenda do obradoiro Pinga a Pin-
ga, para coñecer máis sobre a auga 
e o seu coidado a través de vídeos, 
manualidades e dinámicas de grupo.
Máis tarde, ás 19.00 horas no salón 
de actos, poderase desfrutar con 
Raquel Queizás, coa Soñadora das 
árbores, chamábanlle así desde pe-
quena porque sempre estaba “na 
póla”. 

Comezan as acti vidades 
na biblioteca municipal

O sábado 16 de setembro terá lu-
gar unha acti vidade micolóxica e 
unha degustación gastronómica 
dentro das accións de promoción 
da Reserva da Biosfera Terras de 
Miño da que Alfoz forma parte.
Organízase unha saída ao campo 
interpretati va e de introdución 
á identi fi cación de especies na 
que, ademais, se ensinarán boas 
prácti cas do recolector, divulgan-
do así cal é o uso e disfrute apro-
piado e sosti ble deste importante 
recurso. Ademais de identi fi car e 
colleitar, explicarase o valor dos 
fungos no medio natural e para 
os seres humanos.
Jesús Blanco García, micólogo e 
presidente da Asociación Amigos 
das setas Os Bolouros, que leva 
en acti vo desde 1978 difundindo 
o mundo dos cogomelos a través 
de numerosas colaboracións con 
centros educati vos e concellos 

para dar a coñecer a micoloxía e 
fomentar un uso sosti ble do re-
curso, será o encargado de guiar-
nos nesta xornada.
Para rematar a xornada, levarase 
a cabo unha degustación gas-
tronómica para os parti cipantes 
na cafetería da casa da cultura 
de Alfoz, onde tamén se poderá 
ver unha pequena exposición ou 
mostra de disti ntos exemplares 
de cogomelos que podemos ato-
par na zona.
A saída será ás 16.30 horas desde 
a Casa do Concello, e é necesario 
inscribirse previamente desde o 
4 de setembro no teléfono 982 
558 001. As prazas son limitadas 
e ocuparanse por orde de solici-
tude.
A acti vidade é de balde. Reco-
méndase aos parti cipantes levar 
calzado axeitado, navalla e cesta 
para a recollida de cogomelos

O día 16 terá lugar unha 
actividade micolóxica

o valadouro

O Seminario de Estudos do Vala-
douro, SEVA, presentou no Castelo 
de Castrodouro un novo caderno, 
Ditos e refráns do Valadouro ilus-
trados por Xosé Branco e a exposi-
ción da súa obra que permanecerá 
na Sala 2 do Castelo ata fi nais de 
outubro.
Lionel Rexes, autor da recopilación 
desta mostra da tradición oral da 
zona do Val do Ouro será o encar-
gado de abrir o acto no que inter-
virán tamén Xosé Blanco, pintor e 
deseñador e membros da directi -
va do SEVA, enti dade que desde 
2012 traballa para a dinamización 
cultural de Alfoz e O Valadouro.

O Seminario de Estudos 
presenta un novo caderno, 
‘Ditos e refráns do Valadouro’

O Concello do Valadouro acolle 
diferentes programas da man 
do Concello e a Asociación Cui-
den Maiores e Coidadores.
O primeiro é o Soedade Cero, 
que sería para un máximo de 6 
persoas maiores que viven soas 
e terá unha duración de 4 me-
ses.
O segundo é o de Apoio e for-
mación ás persoas coidadoras 
dos seus maiores. Son 8 sesións 
e totalmente de balde ata com-
pletar aforo. Este será os mérco-
res de 16.00 horas a 18.00 horas 
e comezará o 30 de agosto.
O terceiro programa é Tarde 

de Respiro para persoas que 
coidan dos seus maiores, e vai 
dirixido para aquelas persoas 
que son coidadoras de familia-
res non profresionais e para que 
teñan polo menos, unha tarde 
cada quince días totalmente 
libre para tomar un café, por 
exemplo, pasear, merendar fora 
da casa, tertulias, etc. Será dúas 
veces ao mes, cada quince días, 
e durará ata o mes de decembro 
2023, inclusive.
Para máis información habe-
rá que poñerse en contacto co 
Concello do Valadouro no telé-
fono 982 574 000.

O Concello do Valadouro acolle 
diferentes programas para 
maiores e coidadores

O Concello vén de abrir o prazo de 
inscrición para os servizos de Madru-
gadores e A Tarde máis diver 2023-
2024.
O prazo de inscrición estará aberto 
ata o 7 de setembro de 9.00 horas 
a 14.00 horas e poderá facerse nas 
ofi cinas municipais, Sede Electrónica 
ou por calquera dos cauces habituais 
da administración pública.
Para máis información será necesa-
rio chamar ao 982 574 000.
Os Madrugadores desenvólvese en 
horario de 7.30 a 9.25 e está orienta-
do aos alumnos que precisen asisti r 
ao centro escolar antes do inicio do 

horario lecti vo debido á incompati -
bilidade do horario laboral dos seus 
proxenitores ou ti tores legais co ini-
cio da xornada lecti va.
A Tarde máis diver desenvólve-
se en horario de 16.00 a 19.00 e 
está orientado aos alumnos que 
precisen asisti r a acti vidades ex-
traescolares ao remate do horario 
lecti vo debido á incompati bili-
dade do horario laboral dos seus 
proxenitores. As acti vidades rea-
lizaranse a conti nuación da xor-
nada lecti va nos horarios de de 
16.00 a 17.00, de 16.00 a 18.00 e 
de 16.00 a 19.00.

Aberto o prazo para A Tarde 
máis diver e Madrugadores

As instalacións deportivas do 
Concello do Valadouro volven 
ao seu horario habitual de in-
verno tralo verán e ata o vindei-
ro 30 de xuño de 2024.
Así o ximnasio municipal abrirá 
as súas portas os luns, mérco-
res e venres estará de 10.00 a 
13.00 horas e de luns a venres 
durante todas a tarde, de 18.00 
a 20.00 horas.
Para obter máis información 
para facerse socio hai que porse 
en contacto coas oficinas muni-
cipais no 982 574 000 de 9.00 
a 14.00 horas de luns a venres 
e para cuestións técnicas e de 
horarios hai que pasarse polo 
propio ximnasio.

As instalacións 
deportivas do 
Valadouro volven 
ao seu horario

A comisión de festas de Ferreira do 
Valadouro fi xo publico a programa-
ción da tradicional festa de setem-
bro, as Festas do Oito, as patronais 
municipais na honra da Nosa Señora.
Estas festas celebraranse os días 7, 8, 
9 e 10 de setembro e comezarán na 
xornada do xoves coa gran verbena 
do Combo Dominicano e a discoteca 
móbil Conxuro.
O venres 8 haberá misa solemne ás 
12.00 horas seguida da actuación da 
Asociación Cultural Amado Lar e dos 
grupo Fussión, quen tamén ameni-
zará a verbena da noite xunto ca or-
questra Glailea.
O sábado 9 volverá o ofi cio relixioso 
coa procesión ás 12.00 horas acom-
pañada da Banda de Música. Des-
pois haberá sesión vermú con Toxo 
Guayaba.
Pola tarde será o Día do Neno no que 
haberá xogos populares e inchables 
na praza de Santa María e en caso de 
chuvia trasladaranse ao pavillón.
Xa pola noite, ás 23.00 horas será a 
quenda da Disco Móvil Medusa e de 
Toxo Guayaba.
O derradeiro día de festa, o domin-
go 10, tan só haberá unha actuación 
musical ás 14.30 horas a cargo do 
Dúo Belinda.

Listo o programa 
das Festas do Oito 
de Ferreira
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alfoz

Falamos con Rubén Palmeiro Ro-
dríguez, membro do Club Hípico 
Terras do Mariscal.

Cando e como nace o Club Hípico 
Terras do Mariscal?
Pois legalmente hai un ano aproxi-
madamente, debido a que a nosa 
intención era organizar un raid e 
para iso debíamos estar legalmen-
te inscritos.

Por que ou con que motivación 
xorde?
Basicamente xorde a raíz duns ami-
gos da localidade do Franco, en As-
turias que son uns veteranos neste 
deporte e  facendo rutas de amigos 
por esta zona quedaron marabilla-
dos da cantidade e calidade das 
nosas pistas e camiños. Así que 
que xurdiu a idea de facer un raid.

Que obxectivos ten?
Principalmente a organización dun 
raid neste val, que é polo que le-
vamos loitando case dous anos 
e actualmente sen éxito, debido 
a que o anterior goberno non foi 
moi colaborador, senón todo o 
contrario, puxéronnos bastantes 
trabas, tamén non descartamos 
dar a coñecer e promocionar ou-
tras disciplinas hípicas ou eventos 
descartando a andadura xa que 
nesta contorna xa hai asociacións 
adicadas a esa disciplina, o mundo 
do cabalo e moi amplo se se quere 
coñecer.

Quen conforma este club?
Pois somos cinco amigos, como xa 
dixen, son dous da localidade do 
Franco en Asturias, unha amiga en 
Meira e por último dúas persoas 
aquí en Alfoz nas cales eu me inclúo. 
Anteriormente xa formei parte de 
outras asociacións en outros luga-
res e comprobei que os grupos pe-
quenos son máis sólidos e con me-
nos problemas que as asociacións 
con maior número de persoas.

Onde teñen a base do club?
Pois o club atópase inscrito nos con-
cellos de Alfoz e Valadouro, xa que 
o raid transcorrería polos camiños 
deste val no cal están os dous con-
cellos. Tamén serviría para poder 
repartir o custe da proba nos dous 
e a súa vez promocionar o tesouro 
que é este val, o cal non ten fron-
teiras.

Cales son algúns dos nomes dos 
cabalos máis destacables na disci-
plina de raid en Galicia?

Pois agora non che sabería dicir 
uns en concreto. No pasado houbo 
grandes cabalos como o Cronox de 
Félix Lorente, Bala, un que deixou 
unha pegada bastante grande 
debido a súa descendencia foi o 
Quasar de la Nie propiedade de 
Herminio Pose Nieto e a súa vida 
deportiva foi con Pilar Cortón, que 
está amazona e a súa filla Rocío 
hai uns meses fixeron unha gran 
carreira en Francia e Rocío estivo 
preseleccionada para o mundial de 
raid, con cabalos descendentes do 
Quasar. Tamén hoxe poderíamos 

falar da Siglo Alma de Silas Barrei-
ra que fixo un campionato galego 
bastante notable e moitos máis 
que agora mesmo non lembro aín-
da que esperamos que aparezan 
moitos xa que en anos anteriores 
o número de probas de raid en 
Galicia era escaso, dous ou catro 
por ano, e rexurdiu, actualmente 
falamos entre nove e once probas, 
dando así oportunidade a cabalos 
que localmente son descartados 
por non ir en andadura pero non 
por elo deixan de ser grandes ca-
balos demostrando o que son ca-
paces nas largas distancias.

Que iniciativas propoñen?
Como xa dixen, a principal iniciativa 
é a de organizar un raid, o actual 
goberno e máis colaborador que 
o anterior e xa estamos en cami-
ño, pero o principal problema e o 
económico, a achega económica 
dos concellos de Alfoz e Valadouro 
axuda pero non alcanza polo que 
estamos estudando outras opcións 
de financiación da proba, sexa na 
Deputación de Lugo ou con patro-
cinador pero está última opción e 
moi complicada. O que si, é que en 
teoría ambos concellos nos asegu-
ran a axuda loxística da proba.

Participan en moitos raids ou tor-
neos?
Pois actualmente non, xa que non 
dispoñemos de cabalos para co-
rrer. Eu corrín e adestrei hai anos.  
O raid e unha disciplina moi exi-
xente e tes que dedicarlle tempo, 
se non adestras non clasificas e tes 
que coñecer as virtudes e fraque-
zas do teu cabalo polo que o ideal 
e que compita o xinete que adestra 
co cabalo. O raid e o único depor-
te onde os cabalos pasan controis 
veterinarios antes, durante e des-
pois da proba, fusta e esporas es-
tán prohibidos non podes obrigar o 
cabalo a correr, teno que facer por 
vontade e nunca verás a un xinete 
ou amazona bébedo, coma pasa 
en outras disciplinas. Do noso club 
un socio que actualmente xa está 
xubilado, quizais volva a correr co 
seu cabalo Lightfoot demostrando 
que a idade ás veces está na mente 
e neste deporte moitas veces gaña 
a experiencia e o saber correr e ad-
ministrar ao teu animal.

Fan actividades ao longo do ano?
Pois actualmente non, como xa 
expuxen o anterior goberno non 

nos axudou en nada, más ben o 
contrario, e ata o día de hoxe os 
gastos derivados de xestoría e ta-
xas e demais foron solucionados 
polos compoñentes do club polo 
que non tivemos opción a organi-
zar nada para o público. Si que pui-
demos facer pequenas rutas entre 
nós, pero co novo goberno espera-
mos que isto poda cambiar.

Teñen apoio institucional ou dal-
gunha entidade?
Pois como xa dixen anteriormente 
a día de hoxe as nosas pequenas 
axudas son dos concellos de Alfoz e 
O Valadouro e estamos mirando de 
pedir axuda a Deputación, o actual 
goberno mais activo e colaborador 
pero aínda así a achega económica 
no chega polo que esperamos po-
der solucionalo.

Que lle piden ao goberno local?
Pois o mencionado antes, axuda 
económica e que nos de a oportu-
nidade de amosar unha disciplina 
hípica distinta as locais que xa son 
algo monótonas, ao mesmo tempo 
e unha oportunidade para promo-
cionar este val xa que e unha rique-

za natural aplicable tanto ao ciclis-
mo, sendeirismo, e en si mesmo ao 
turismo natural.

Que accións futuras teñen en men-
te poñer en marcha?
E difícil falar de futuro cando o pre-
sente está no aire. Primeiro acabar 
o empezado e despois xa mirare-
mos, paso a paso, pedra a pedra.

A disciplina de raid é coñecida?
Pois a verdade e que non, estou 
canso de escoitar a xente cando fa-
las de raid e  non saben o que é. O 
primeiro é que e un deporte no que 
hai que saber montar a cabalo,  non 
montarse no cabalo e despois, que 
da rabia cando e un deporte esten-
dido por toda España e o mundo e 
aquí non o coñecen, incluso tamén 
ver coma outros concellos o apoian, 
coma o de Baralla onde se disputou 
o Campionato Galego, e aquí solo te 
poñen trabas, ás veces penso que 
se en lugar dun raid organizábamos 
a festa da cervexa en menos de 24 
horas tiñamos os fondos e aporta-
dos polas institucións, a sensación e 
que só queren promocionar festas, 
non deportes.

“Nós tratamos de amosar 
un deporte moi estendido” 
O val do Ouro conta cunha xeografía inigualable para os deportes ecuestres

“É unha disciplina 
moi popular debido 

á facilidade de 
montarse no cabalo 

e tamén require 
moito sacrificio físico 

e de tempo, pois 
para correr hai que 

adestrar”
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O Concello da Pontenova come-
zou a restauración Muíño dos 
Namorados para que nun futuro 
ademais de ser un lugar clave na 
ruta homónima, sirva para facer 
demostracións sobre o uso da 
edifi cación.
Estas obras previsiblemente co-
mezarán estes días e consisti rán 
na restauración do muíño por 
completo e poñer a maquinaria 
a funcionar como estaba anti ga-
mente. Así, nun futuro “podería 
servir para facer demostracións 
de como era este ti po de traba-

llo”, din dende o Concello ponte-
novés.
Esta ruta do Muíño dos Namo-
rados comeza na desembocadu-
ra do regato do Cairo no río Eo, 
punto no que tamén se conta coa 
Ruta do Ferrocarril. Está formada 
por 2 tramos enlazados, sendo o 
segundo de eles opcional.
O primeiro tramo é lineal, de 
2,4 km (só ida) cun desnivel moi 
suave e vai seguindo o sendeiro 
paralelo ó regato do Cairo. O se-
gundo tramo, opcional, é circular 
de 3,3 km.

a pontenova

A unidade móbil de inspección téc-
nica de vehículos estará na Ponte-
nova no mes de setembro, concre-
tamente do 18 ao 20.
A estación iti nerante estará na 
Chousa da Veiga en horario de 9.00 
a 13.30 e de 15.15 a 18.00 horas, 

agás o día 20 que será só de mañá.
Para solicitar cita previa hai que 
chamar ao teléfono 902 309 000 ou 
a través da web www.sycitv.com. A 
organización lembra que no se pa-
sará inspección a vehículos con car-
ga nin a vehículos con apeiros.

A ITV estará na Pontenova a 
fi nais deste mes de setembro

Comeza a restauración do 
Muíño dos Namorados

riotorto

O BNG de Riotorto pedirá a crea-
ción de liñas de axuda municipais 
para material escolar e para o 
desprazamento a centros de en-
sino fóra do concello de cara ao 
vindeiro curso. A forza nacionalis-
ta presentará a proposta no vin-
deiro pleno municipal, o primeiro 
ordinario deste mandato, que se 
celebrará o venres 4 de agosto.
O BNG propón establecer unha 
liña de axudas para material es-
colar para alumnado de educa-
ción infantil – excluído da con-
vocatoria da Xunta de Galicia- e 
outra para gastos de despra-
zamento a centros educativos 
dirixida a alumnado de Bacha-
relato, formación profesional, 
estudos universitarios e centros 
ocupacionai e vinculada á renda 

familiar e a distancia ao lugar de 
estudo.
“Levamos a proposta ao primei-
ro pleno ordinario da lexislatura, 
con tempo sufi ciente para que 
se contemple nos próximos or-
zamentos e as familias poidan 
benefi ciarse desas axudas no 
vindeiro curso escolar”, explican 
desde o BNG.
“A educación de fillas e fillos, 
mesmo sendo pública, require 
das familias un esforzo econó-
mico para afrontar gastos rela-
cionados co material escolar e 
o desprazamento a centros edu-
cativos. Se ben corresponde á 
Xunta de Galicia e ao goberno do 
Estado dispoñer e dotar suficien-
temente axudas que garanticen 
a igualdade de oportunidades 

no acceso á educación en todas 
as etapas, ao tempo que asumi-
mos como propia esa reclama-
ción a outras administracións, 
consideramos que o Concello 
de Riotorto debe contribuír, na 
medida das súas posibilidades, a 
esa igualdade con liñas de axu-
da propias e compatibles con 
outras, como fan outros moitos 
concellos”, recolle a proposta.
Nesa liña, a moción subliña que 
“este ti po de axudas se fan máis 
necesarias no rural pola escase-
za de alternati vas de transporte 
público e a políti ca educati va da 
Xunta de Galicia que restrinxe as 
especialidades nos centros do ru-
ral e concentra a oferta formati va 
nas capitais de comarca e da pro-
vincia”.

O BNG demanda liñas de axudas 
municipais para estudantes

A Xunta de Goberno da Deputa-
ción aprobou o últi mo trámite 
administrati vo para o pago de sub-
vencións a enti dades asociati vas 
que resultaron benefi ciarias do 
Programa para a Dotación e Mello-
ra de Servizos Comunitarios.
A Agrupación Aldea de Abaixo, de 
Riotorto, recibirá preto de 5.000 
euros para a reparación e mante-
mento dun depósito de auga neste 
núcleo rural.
Con este programa a Deputación 
colabora economicamente con 
enti dades asociati vas da provincia, 

como agrupacións veciñais, comu-
nidades de augas e de montes, e 
asociacións de gandeiros, agricul-
tores ou produtores forestais, para 
acometer obras en servizos, equi-
pamentos e infraestruturas que in-
ciden no seu día a día, tales como 
pistas, accesos, locais sociais, traí-
das de auga, fontes ou espazos pú-
blicos comunais.
“Estamos contribuíndo así a mello-
rar a súa calidade de vida e, desta 
forma, a fi xar poboación no noso 
rural”, destacou a deputada Pilar 
García Porto.

A Aldea de Abaixo recibirá 
unha achega para a mellora 
de servizos comunitarios O sábado 23 de setembro a pa-

rroquia de Ferrería, en Riotorto, 
celebra as súas festas na honra 
a San Antonio cunha misa so-
lemne ás 13.45 horas.
Seguidamente terá lugar unha 
procesión e sesión vermú a car-
go do dúo Belinda que será o 
encargado de amenizar a verbe-
na, que haberá durante a noite.
A festa completarase cunha co-
mida veciñal, onde volverá ac-
tuar o dúo Belinda xunto o dj 
Bombardeo.

As festas en 
Ferrería serán o 
sábado 23

A Xunta desti nará 52.500 euros á in-
corporación de enerxías renovables 
no centro de saúde de Riotorto, se-
gundo confi rmou o delegado terri-
torial de Lugo, Javier Arias.
O delegado explicou que estas ac-
tuacións forman parte dun investi -
mento de 1,5 millóns de euros para 
dotar de caldeiras de biomasa a 11 
centros de saúde galegos e de sis-
temas de aerotermia a outros tres. 
Este contrato materialízase a través 
dun acordo entre o Sergas e o Inega, 
dependente da Consellería de Eco-

nomía, Industria e Innovación, que 
promove a través da Axenda Ener-
xéti ca Galicia 2023 a integración 
de enerxías renovables en edifi cios 
públicos e facilita o seu cofi nancia-
mento polo programa operati vo 
FEDER Galicia 2017-2020, dentro 
da súa actuación de fomento das 
acti vidades asociadas ao ciclo de 
aproveitamento da biomasa térmi-
ca e outras tecnoloxías renovables 
na administración xeral da comuni-
dade autónoma e no sector público 
autonómico.

O centro de saúde de Riotorto 
incorporará enerxías renovables

O vindeiro venres 8 e sábado 9 de 
setembro será a festi vidade de San-
ta María de Conforto, na que veñen 
devotos de municipios da contorna 
a ofrecerse por si mesmos ou para 
conseguir algunha intercesión para 
outros.
Haberá varias misas ao longo da 
mañá desde ás 9.00 e ata ás 11.30 
horas, ata a máis concurrida que 
será ás 13.00 horas que contará coa 
procesión tras a eucaristí a cantada 
polo Coro de Riotorto. Nesta últi ma 
contarán coa parti cipación do señor 
Bispo.

Máis tarde será a sesión vermú a 
cargo do Dúo Élite quen tamén ame-
nizará a verbena da noite xunto con 
Disco Móvil Blanco y Negro.
Na xornada do sábado 9 tan só habe-
rá un ofi cio relixioso, ás 13.00 horas 
seguido da procesión e a sesión ver-
mú. Ás 15.15 horas haberá un xantar 
popular servido por un cátering e 
que terá un prezo de 27 euros adul-
tos e 15 para nenos.
Neste encontro gastronómico pode-
rase degustar empanada, arroz cal-
doso, codillo, brazo de gitano, viño, 
auga, café e Pepsi.

A parroquia de Conforto prepara 
a súa festa para os días 8 e 9

O Concello de Riotorto ofrece-
rá o 6 de setembro unha nova 
sesión do servizo de podoloxía 
dirixida a todos os veciños do 
municipio.
O servizo ten un prezo de 15 
euros.
Para poder acceder a este pro-
grama unicamente é necesario 
estar empadroado no Concello 
e pedir cita previa nos servizos 
sociais municipais ou no teléfo-
no 982 346 222.
As sesións repetiranse varias 
veces durante o ano, tal e como 
anunciaron dende o Concello.
Este servizo ten como obxectivo 
prestar unha atención podolóxi-
ca básica a todas as persoas de 
cara a favorecer o seu benestar 
integral.

Regresa o servizo 
de podoloxía
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lourenzá

O Concello viuse na obriga de renun-
ciar á brigada de incendios por falta 
de capataz.
A alcaldesa, Rocío López, explica que 
“o pasado mes de maio Concello de 
Lourenzá fi rmou un convenio coa 
Consellería de Medio Rural da Xunta 
de Galicia para colaborar na preven-
ción e loita contra os incendios fores-
tais durante este ano 2023. A través 
deste convenio o Concello solicitou 
axuda para a contratación dunha 
brigada de 5 operarios e tamén para 
as tarefas de desbroce mecanizado 
presentando os correspondentes 
Plans de Actuacións Preventi vas, 
que foron aprobados co visto e pra-
ce do Distrito Forestal.  O Concello 
levou a cabo todos os trámites esixi-
dos para a selección dos membros 
da brigada de 5 compoñentes: xefe 
de brigada, peón condutor e 3 peóns 
forestais, aprobando as bases e pre-
sentando as ofertas no SEPE.  Unha 
vez convocados todos os candidatos 
para os recoñecementos médicos 
e a proba de esforzo só resultaron 
aptos provisionais 3 peóns, non pa-
sando dita proba o xefe de brigada. 
Dende o Concello ampliouse a busca 
por todo o territorio galego contac-
tando con técnicos doutras provin-
cias, centros de formación e incluso 
con outros concellos, non habendo 
ningún capataz dispoñible”.  

A rexedor municipal engade que 
“ante a imposibilidade de consti -
tuír a brigada sen xefe no prazo im-
prorrogable do 15 de agosto, tal e 
como esixe o convenio, o Concello 
de Lourenzá vese na obriga de re-
nunciar á brigada de prevención e 
loita contra incendios forestais nesta 
anualidade 2023, iso si mantendo o 
desbroce mecanizado”. 
Rocío López considera que “é unha 
pena ter que renunciar a un servizo 
tan necesario como este xa que dis-
por dunha brigada é unha ferramen-
ta de moita axuda na prevención e 
loita contra os incendios forestais e 
máis en concellos como este, cunha 
importante masa forestal, e moito 
máis aínda en veráns secos como o 
que estamos a vivir”. 

A alcaldesa remata comentando que 
“o desbroce mecanizado si que se 
vai a levar a cabo en disti ntas pistas 
forestais do concello”.

PP. O PP lamenta “a falta de pre-
visión do goberno local socialista” 
para convocar o proceso de selec-
ción da brigada contra incendios 
forestais. Os populares explican que 
“o goberno local convocou tarde o 
procedemento de selección e con-
tratación”.
Os populares inciden en que “sabían 
dende o mes de maio, cando asina-
ron o convenio coa Xunta, que o pro-
ceso ti ña que estar rematado, como 
moi tarde, o 15 de agosto e agarda-
ron ata o 4 de agosto para convocar”. 
Polo tanto, “non valen as escusas. Se 
ti veran convocado con anteriorida-
de, como fi xeron outros Concellos, 
habería máis posibilidade de contar 
cun xefe de brigada”.
Dende o PP lembran que “o ano 
pasado nin sequera pediron unha 
brigada e este ano poñen desculpas 
pola súa falta de previsión. É inaudi-
to que nun concello con importante 
zona forestal que precisa traballos 
de prevención de incendios, os seus 
responsables non poñan máis da súa 
parte para aproveitar estes medios 
para os que os Concellos contan coa 
colaboración da Xunta”.

Lourenzá quédase sen brigada 
de incendios por falta de capataz

O Grupo Provincial Popular esixe 
ao goberno da Deputación  me-
llorar a seguridade da vía LU-P-
2804, unha estrada que comunica 
o barrio da Cazolga con Vilanova 
de Lourenzá e a N-634 e que 
rexistra un gran volume de tráfi -
co constante por ser empregada 
tamén por veciños de parroquias 
lindeiras do municipio de Mon-
doñedo e por camións que sacan 
madeira dos montes da zona.
“Boa parte dos usuarios da vía, 
como nos contaron os veciños cos 
que nos reunimos, sufriron algún 
sinistro polo que están fartos de 
seguir asumindo riscos a diario” 
debido á anchura insufi ciente da 
vía que difi culta o cruzamento 
de dous vehículos -chegando a 

ser imposible cando se trata dun 
camión ou do autobús escolar-. 
A circulación tamén é perigosa 
nas curvas con escasa visibilida-
de, na ponte estreita onde non 
está sinalizada a prioridade de 
paso e en tramos afectados polas 
árbores; xa sexa polas pólas que 
invaden espazo ou pola presenza 
de verdín que inuti liza parte da 
calzada porque os condutores o 
consideran perigoso. A ausencia 
de arcéns ou espazo practi cable á 
beira da calzada nalgún tramo ta-
mén é perigoso, especialmente, á 
beira do río onde non hai quita-
medos e os vehículos poden caer 
se se vén obrigados a aproveitar 
o espazo ao cruzarse con outros”, 
di o voceiro Antonio Ameijide.

O PP esixe á Deputación 
mellorar a seguridade da vía 
LU-P-2804 en Lourenzá

Lourenzá, a vila natal do prota-
gonista do Día das Letras Galegas 
2023, acollerá do 4 ao 6 de set-
embro un encontro de tres días 
no que se afondará no seu legado 
dende diversas perspecti vas. Preto 
de vinte especialistas de disti ntas 
insti tucións analizarán a biografí a 
e a obra de Fernández del Riego 
como acti vista, intelectual, estu-
doso e escritor nos sucesivos con-
textos históricos que percorreu na 
súa case centenaria vida. A Real 
Academia Galega, a Universidade 
de Santi ago de Compostela e o 
Concello de Lourenzá colaboran 
na organización da cita que, baixo 
o tí tulo Francisco Fernández del 
Riego na cultura galega do século 
XX, forma parte da oferta de cur-
sos de verán da USC. O presidente 
da Academia abrirá o foro cunha 

conferencia sobre Francisco Fer-
nández del Riego nesta insti tución. 
O homenaxeado esti vo vinculado 
a ela dende 1948, primeiro como 
académico correspondente e logo, 
a parti r de 1960, como numerario. 
Unha das súas primeiras iniciati vas 
como tal foi propoñer a creación 
do Día das Letras Galegas que, 60 
anos despois da primeira edición 
dedicada a Rosalía de Castro, agora 
el mesmo protagoniza. O intelec-
tual foi ademais presidente da RAG 
entre 1997 e 2001.
A xornada inaugural conti nuará 
cun relatorio biográfi co de María 
Dolores Villanueva Gesteira, au-
tora de Francisco Fernández del 
Riego, un loitador pola idea de Ga-
licia (Galaxia, 2023) e colaboradora 
fundamental de don Paco nos seus 
últi mos tres anos de vida.

Un encontro sobre o legado 
de Del Riego terá lugar do 4 
ao 6 de setembro

A Asociación Club VespaFaba & 
Clasicos Lourenzá presentou a súa 
nova concentración de scooters, 
motos e clásicas que coincide sem-
pre coa celebración da Festa da 
Faba.
Nesta ocasión a data de celebra-
ción será o sábado 30 de setembro 
e domingo 1 de outubro e acolle a 
XXXI Festa da Faba de Lourenzá.
Durante a xornada do sábado 1 
contarán con scooters e motos 
clásicos que se poderán desfrutar 
desde ás 10.00 horas cunha expo-
sición na rúa Fernández del Riego, 
máis tarde haberá unha xincana e 
probas de habilidade.
Xa ás 13.30 será o momento dos 
pinchos e a saída da ruta polo Val 
de Lourenzá para volver ao xantar 
campestre e a entrega dos premios 
a parti r das 15.00 horas.
O domingo 1 de outubro volverá a 
exposición pero nesta ocasión de 
coches clásicos, na mesma rúa.
Máis tarde, ás 13.30 horas farase 

unha ruta polo val para despois 
xantar no hotel Casa da Luz de Bre-
toña.
Pola tarde, os parti cipantes volve-
rán ao Concello laurenti no e en-
tregaranse os trofeos así como o 
sorteo de agasallos.
Para parti cipar será necesario a 
previa inscrición, que ten un prezo 
de 25 euros para socios e 30 para 
os que non o sexa.
Para máis información sobre co-
ches será necesario chamar aos 

teléfonos 660 049 416, 671 214 
171 ou 669 452 430. E para a infor-
mación sobre as motos ao 670 801 
034, 606 859 486 ou 689 008 073.

FESTA DA FABA. Dende o Conce-
llo están a elaborar a programa-
ción para a XXXI edición da Festa 
da Faba, que se celebrará do 29 
de setembro ao 1 de outubro. En 
próximas datas darase a coñecer 
tanto o cartel anunciador como a 
programación completa.

Volve a Concentración de Vespas 
e Clásicos e a Festa da Faba

A escola de música de Lourenzá 
abre o prazo de inscrición para as 
súas clases e que estará aberto ata 
o 30 de setembro. Os instrumen-
tos que ofrecen son frauta, oboe, 
fagote, clarinete, saxofón, trompe-
ta, trompa, trombón, bombardino, 
tuba, batucada, gaita galega e per-
cusión.

Para parti cipar será necesario cha-
mar ao teléfono 618 435 083 ou 
mandar un email bandademusica-
delourenza@gmail.com ou ir pre-
sencialmente á casa da Xuventude.
Así mesmo, cabe lembrar que en 
marzo botaron a andar a Pituband, 
unha nova banda infanti l para me-
nores de 16 anos.

A escola de música de Lourenzá 
abre o prazo de inscrición
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O Concello de Ourol conta cun 
amplo abano de acti vidades para 
maiores para este últi mo semes-
tre do ano e que darán comezo 
en outubro.
O primeiro deles é un bradoiro 
de adestramento da memoria 
que vai dirixido a todas aque-
las persoas maiores de 60 anos. 
Con este obradoiro preténdese 
axudar a compensar as posibles 
perdas de memoria que poidan 
experimentar as persoas debido 
á súa idade. Tamén está dirixi-
do a aquelas persoas que, aín-

da sen presentar problemas de 
memoria, estean interesadas en 
aprender algunhas estratexias 
de memorización que poidan ser 
aplicadas no momento que de-
tecten algún problema na realiza-
ción das súas acti vidades da vida 
coti á relacionado coas perdas de 
memoria.
Está previsto que o obradoiro de 
comezo no mes de outubro deste 
ano e desenvolverase en sesión 
semanais de unha hora e media 
de duración ata fi nais de maio do 
ano 2024.

Tamén contarán cun curso de xim-
nasia para maiores pois dende o 
Concello “consideramos funda-
mental programar acti vidades en-
camiñadas a mellorar a calidade 
de vida das persoas maiores para 
que podan disfrutar dunha vida 
acti va con plena autonomía fun-
cional”.
Está previsto que o curso de co-
mezo no mes de outubro deste 
ano e desenvolverase en 2 sesións 
semanais de unha hora de du-
ración ata fi nais de maio do ano 
2024.

O Concello conta con acti vidades 
para maiores a parti r de outubro

ourol

De cara a fi nais do ano, novembro 
e decembro, o Concello de Ourol 
raelizará algunha acti vidade en 
colaboración coa Escola Galega de 
saúde para Cidadáns, como parte 
da programación de acti vidades 
formati vas que realiza este orga-
nismo de forma presencial nas 
diferentes localidades da Comuni-
dade Autónoma co fi n de facilitar 
a accesibilidade das persoas usua-
rias á formación e información en 
temas relacionados coa saúde.
Durante este ano 2023 xa realiza-
ron as seguintes acti vidades den-
tro deste programa e todas elas 
contaron cun elevado índice de 

parti cipación polo que solicitaron 
algún curso máis de cara fi nais do 
ano.
Neste ano impartí ronse cursos de 
psicomotricidade e memoria, de 
uso seguro do medicamento, de 

movilización e coidado de persoas 
dependentes e de exercicio fí sico 
e ocio saudable.
Por outra banda, a parti r do mes 
de novembro e coma todolos 
anos, o Concello de Ouro come-
zará coa programación de acti vi-
dades relacionadas coa promo-
ción da igualdade e a prevención 
da violencia de xénero, todas 
elas co obxecti vo de unir as no-
sas forzas na repulsa da violencia 
de xénero e promover a sensibili-
zación social contra as vioencias 
machistas, así como fomentar a 
educación en valores de igualda-
de e tolerancia.

A Escola Galega de saúde volverá a 
facer actividades a finais de ano

O Concello ourolés conta para 
este curso 2023-2024 co pro-
grama Educando en familia 
que ofrece un apoio ás fami-
lias atendendo á diversidade 
das súas necesidades e con-
tando para isto cun proxecto 
de acompañamento educativo 
ás familias, con nenos e nenas 
de 0 a 6 anos, por parte de per-
soal especializado.
“A importancia dos primeiros 
anos considérase fundamental 
na vida do ser humano dado 
que é a etapa de maior desen-
volvemento polo que é preciso 
unha atención axeitada para o 
desenvolvemento de tódalas 
súas capacidades”, din desde o 
Concello. 

No medio rural existe unha im-
portante despoboación e dis-
persión xeográfica que leva a 
que as familias carezan de ser-
vizos complementarios á súa 
labor educativa.

Esta actividade desenvólvese 
a través de 2 sesións men-
suais de 2 horas de duración 
durante 9 meses (dende o 
mes de setembro e ata o mes 
de xuño).

Ourol conta para este curso co 
programa Educando en familia

trabada

O Grupo Municipal do PP faise eco 
das numerosas queixas de nais e 
pais de rapaces do municipio que 
denuncian o estado no que se ato-
pa a zona de xogos infanti l, tendo 
o seu mellor exemplo na ti rolina 
que se instalou hai anos e que “a 
día de hoxe non pasou ningún ti po 
de mantemento, tendo que solu-
cionar unha avaría que ti vo un dos 
pais dos nenos que alí xogan”.
O voceiro municipal popular José 
María Fernández explica que nas 
últi mas semanas foron moitas as 
queixas recibidas polo estado no 
que se atopa esta zona de xogos, 
sendo a zona da ti rolina “perigosa 
para os pequenos” xa que onde 
está instalada non hai ningún ti po 
de elementos de protección nin 

acolchados no chan polo que can-
do caen, os rapaces baten directa-
mente contra terra e pedras.
José María Fernández recorda que 
esta ti rolina non recibiu ningún 
traballo de mantemento, sendo 
un dos pais dos rapaces que alí xo-
gan o que ti vo que reparar un pro-
blema que xurdiu nesta infraes-
trutura para que puidesen seguir 
xogando.
Ante esta situación, dende o Gru-
po Municipal do PP de Trabada pi-
den á alcaldesa Mayra García que 
se preocupe do estado no que 
está esta zona de xogos e a adapte 
ás necesidades dos rapaces e que 
a dote dos elementos de protec-
ción necesarios para garanti r que 
poden xogar con total seguridade.

Os populares critican “a falta 
de mantemento” na tirolina 
da zona de xogos infantil

A unidade móbil de inspección téc-
nica de vehículos agrícolas estará no 
Concello de Trabada os vindeiros 26 
e 27 de setembro.
A estación iti nerante estará na ex-
pranada do Punto Limpo en horario 
de 9.00 horas a 13.30 horas e de 

15.15 a 18.00 horas.
Para solicitar cita previa hai que 
chamar ao teléfono 902 309 000 ou 
a través da web www.sycitv.com. A 
organización lembra que no se pa-
sará inspección a vehículos con car-
ga nin a vehículos con apeiros.

A ITV agrícola estará en Trabada

O Concello de Trabada informou  
do comezo das obras para a reno-
vación da cuberta da casa consis-
torial.
Para estes traballos, Trabada 
conseguiu unha subvención 
de 19.990,90 euros da Xunta, 
mentres que o concello aporta 
8.580,39 euros (investi mento total 
de 28.571,29 euros).
A necesidade da intervención xus-
ti fí cábase nas defi ciencias detecta-
das na cuberta do edifi cio. Trátase 
de roturas e desprendementos, así 
como de moitas pezas que chega-
ron ao fi nal da súa vida úti l. Isto 
provoca unha defi ciente imper-
meabilización e por tanto humida-
des no interior.
“O goberno local de Trabada pla-
nifi ca e ten proxectos, traballando 
sempre con previsión para acadar 
actuacións e investi mentos que 
melloren os servizos e infraestru-
turas públicas”, afi rma a alcaldesa 
de Trabada, Mayra García.
O aspecto exterior da edifi cación, 

coa fachada recentemente reno-
vada, presenta unha imaxe defi -
ciente dende aqueles puntos máis 
altos nos quese pode observar o 
contraste co estado da cuberta, o 
que fai que a integración na con-
torna non sexa a máis adecuada. 
Polo tanto, a actuación proposta 
consti tuirá unha notable mellora, 
reducindo o impacto paisaxísti co 
do edifi cio.
O obxecti vo é protexer a edifi ca-
ción, evitar o seu deterioro e me-
llorar a calidade da paisaxe rural, 
corrixindo os impactos paisaxísti -
cos que ocasiona co uso de madei-
ra de casti ñeiro e pizarra.
As actuacións consisti rán no des-
montaxe das pizarras de cuberta 
existente. Nivelarase con madeira 
de casti ñeiro naquelas zonas nas 
que sexa preciso por non presen-
tar unha planeidade perfecta. So-
bre esta formación de pendentes 
colocarase unha lámina imper-
meabilizante de EPDM e a cuberta 
será similar á existente, de pizarra.

Comeza a renovación da 
cuberta da casa consistorial
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MAR

A Fundación Expomar formará par-
te dunha rede nacional de turismo 
mariñeiro. Este foi un dos asuntos 
abordados na reunión do padroado, 
que preside por primeira vez unha 
muller: Carmela López.
O padroado celebrou a primeira xun-
tanza ordinaria deste mandato, na 
que se procedeu á renovación dos 
cargos por parte dos representantes 
do Concello de Burela.
A presidenta da Fundación Expo-
mar e alcaldesa de Burela, Carmela 
López, contou que “celebramos a 
primeira xuntanza ordinaria do pa-
droado da Fundación Expomar des-
te mandato. Entre outros puntos 
tomouse posesión e renováronse os 
cargos por parte das e dos represen-
tantes do Concello de Burela e desde 
hoxe a Fundación Expomar conta 
coa súa primeira presidenta”.
O concelleiro de Mar, Ramiro Fer-
nández Rey, é o secretario. E incor-
pórase ao padroado como primeiro 
tenente de alcaldesa, Mario Pillado.
Na xuntanza fí xose balance do exer-
cicio de 2022, que “foi moi positi vo 
e sati sfactorio grazas ás axudas que 

a Fundación Expomar recibiu das di-
ferentes administracións”, explicou o 
xerente, José Manuel González Brais. 
Tamén se deu conta das acti vidades 
realizadas no primeiro semestre: a 
presentación da Feira Expomar na 
Casa de Galicia, en Madrid, a presen-
za da Fundación na feira de Bilbao, 
así como a Feira Expomar, celebrada 
o pasado mes de maio en Burela, 
xunto coas Xornadas Técnicas e o En-
contro Empresarial.
Para o segundo semestre deste 
2023 “a primeira acti vidade que se 
realizou foi unha nova edición de 
Produart; volveremos a Cabo Ver-

de á Feira Expomar formando parte 
da delegación galega que ata alí se 
despraza e servindo de ponte entre 
as empresas”, seguiu a relatar José 
Manuel González.
O xerente da Fundación Expomar 
subliñou que “a acción máis impor-
tante que temos no calendario é que 
formaremos parte dun programa do 
Ministerio de Industria, Comercio e 
Turismo para a creación dunha rede 
nacional de turismo mariñeiro, que 
estará integrada por vilas e pobos 
costeiros co obxecti vo de potenciar 
o sector náuti co pesqueiro a nivel 
turísti co”.

Expomar formará parte da rede 
nacional de turismo mariñeiro

A Federación Española de Acti -
vidades Subacúati cas comuni-
cou que se vai desenvolver unha 
nova campaña na ría de Viveiro, 
o Ría de Viveiro I, e que nesta 
ocasión chegarase ata o litoral 
dos concellos veciños de Xove e 
O Vicedo e ademais contará con 
prospeccións no río Landro des-
de Portochao.
Con esta nova campaña prevese 
poder estudar a infl uencia do 
mar no desenvolvemento e na 

evolución das poboacións costei-
ras e a súa contorna. Así como 
o xacemento tardo romano de 
Area, relacionado coa explota-
ción de rescursos pesqueiros, a 
navegación e os hábitos dos resi-
dentes da zona.
Este novo proxecto levarase a 
cabo  ata o 15 de outubro cun 
equipo multi disciplinar de 25 
especialistas e conti nuará os 
traballos realizados na fragata 
Magdalena e no fondeadero de 
Estabañón.

Comeza unha nova campaña 
de estudos submarinos

O conselleiro do Mar, Alfonso Vi-
llares, visitou o porto de Celeiro e 
manti vo un encontro cos repre-
sentantes do sector pesqueiro 
da zona para analizar a situación 
da frota e as necesidades que 
afronta nestes momentos. Preci-
samente, o ti tular de Mar animou 
aos armadores de buques pes-
queiros a solicitar as axudas con-
vocadas para compensar o enca-
recemento do gasóleo durante 
2022 pola guerra en Ucraína e 
paliar o seu impacto nas contas 
das empresas.
O conselleiro de Mar ti vo unha 
primeira reunión na sede social 
da Confraría onde se abordaron 
temas insti tucionais relati vos ao 
sector pesqueiro, analizáronse 
basicamente temas de infraes-
truturas e necesidades máis ur-
xentes para o sector, tras a toma 
inicial de contacto na Confraría, o 
Conselleiro acompañado do resto 
de personalidades percorreu a pé 
toda a fachada mariti ma do porto 
ata o peirao norte onde se inte-

resou por ultí malas actuacións 
que en materia de infraestrutu-
ras o seu departamento realizou 
en Celeiro; así visitou a moderna 
nave de redes e o edifi cio de ser-
vizos náuti co pesqueiros onde se 
está executando un proxecto de 
efi ciencia enerxéti ca.
A actuación integral que se está 
levando a cabo no citado inmoble 
servirá para mellorar enerxéti -
camente a instalación e previsi-
blemente fi nalizará no mes de 
outubro. A través deste proxecto 
mellorarase globlamente o edifi -

cio cambiando o teitume anterior 
que era de uralita, por unha máis 
moderna de paneis ti po sándwich 
con illamento e acabado HPS.
Tras fi nalizar o seu percorrido 
polo peirao norte trasladáronse 
ata o peirao sur ás instalacións 
industriais onde se sitúa a lonxa, 
alí visitou a recentemente cons-
truída nova nave de almacén e 
lavado de caixas. Tamén apro-
veitou para realizar un completo 
circuíto pola lonxa e instalacións 
industriais, onde visitou varios al-
macéns de elaboración da pesca.

Villares visitou Celeiro para 
abordar temas de infraestruturas

A embarcación de Foz, Maremas-
ma, veterana dentro do certame 
deporti vo, xa alcanzara a primeira 
posición en edicións anteriores, e 
volveu facelo no XII Trofeo ACISA 
de Vela Cruceiro celebrado du-
rante os primeiros días da XXXIII 
Semana Náuti ca de Ribadeo. Na 
regata parti ciparon un total de 12 
embarcacións.
Á súa vez, Xiringüelo, embarca-
ción local, conseguiu o primeiro 
posto na segunda regata, o XII 
Trofeo RCN de Ribadeo Semana 
Náuti ca. Na regata de vela tradi-
cional, o XXV Trofeo Deputación, 
o primeiro posto quedou na casa, 
sendo a embarcación gañadora, 
Paradores, patroneada por alum-
nos da escola de vela do Club 
Náuti co de Ribadeo.
“Estamos moi contentos e sa-
ti sfeitos coa parti cipación, su-
perando xa o ecuador da XXXIII 
Semana Náuti ca”, afi rma Pablo 
Fernández, presidente do Real 
Club Náuti co de Ribadeo. 
“Foi nosa primeira Semana Náu-

ti ca como directi va do club e non 
podemos estar máis orgullosos 
da parti cipación e do traballo de 
todos os traballadores durante 
estes días”, afi rma Pablo Fernán-
dez. E é que, durante os últi mos 
días Ribadeo converteuse no 
epicentro do deporte náuti co. A 
realización de 9 regatas bateu ré-
cord de parti cipación e, ademais, 
tanto as regatas como as acti vida-
des en terra, chegaron a un gran 
número de mozos da zona e visi-
tantes. 

Xiringüelo e Maremasma foron 
os gañadores dos trofeos da 
Semana Náuti ca de Ribadeo
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Na súa sólida aposta polo fútbol 
sala feminino, co obxecti vo de re-
forzar a estrutura de base do club 
e poder dar saída a todas esas 
xogadoras, o Pescados Rubén 
Burela Fútbol Sala procedeu á 
inscrición dun equipo en primeira 
Autonómica sénior feminina.
O adestrador deste novo equipo 
será Jairo Campo, coordinador da 
base feminina, e estará forma-
do por xogadoras xuvenís e un 
número reducido de xogadoras 
senior.
Esta nova tempada preséntase 
ilusionante para a sección femi-

nina con previsión de equipos en 
case todas as categorías de base, 
desde benxamín ata xuvenil.
Se estás interesada en formar 

parte deste novo proxecto, roga-
mos poñerse en contacto co se-
guinte número de teléfono 649 
286 877.

O Pescados Rubén Feminino contará 
cun fi lial en Primeira Autonómica

O Concello de Viveiro acolleu 
unha nova edición do seu torneo 
3×3 Urbanbasket Viveiro. Houbo 
dúas categorías, masculina e fe-
minina, cun total de 3.000 euros 
en metálico en premios.
O Gijón 3×3 foi o gañador do tor-
neo tras impoñerse nunha gran 
fi nal ao Hoops Ferrol 3×3. Os ga-
ñadores do 2Ball foron Sebas e 
Carlos e o do concurso de triples 
foi Brais, de Ferrol. Na categoría 

femenina o equipo Pilas Pues im-
púxose ao Quevedo sin el linton.
Durante os descansos os rapaces 
de Street Dance School de Cedei-
ra amenizaron o evento cos seus 
bailes.
A alcaldesa de Viveiro, María 
Loureiro, destacou “a consolida-
ción e a importancia deste even-
to dentro da estratexia do Con-
cello para seguir potenciando o 
deporte entre a veciñanza”.

O Gijón 3x3 e o Pilas Pues 
foron os gañadores do 
torneo Urbanbasket Viveiro

Adrián Ben proclamouse 4º do 
Mundo no 800 metros lisos ce-
lebrados no no Campionato do 
Mundo de Atletismo celebra-
do en Budapest.
O viveirense quedouse a só 
oito centésimas do bronce, e 
quedou a un paso do podio 
que liderou o canadense Mar-
co Arop, campión cun tempo 
de 1:44.24. 
O seu clásico apretón final co 
que adoita superar aos seus 
adversarios non foi suficiente 
nesta ocasión.
O galego entrou cuarto con 
1:44.91, o que supón unha 

mellora respecto ao sexto pos-
to conseguido en Doha 2019, e 
un tempo de 1:43.92 na semi-
final que é a súa mellor marca 
persoal.
A veciñanza de Viveiro animou 
a Ben na final da proba gra-
cias a que o Concello colocou 
unha pantalla xigante na praza 
Maior.
“A vila vibrou coa proba, na 
que o viveirense rematou en 
cuarta posición. E todos nos 
sentimos orgullosos de novo 
de el e de todos os nosos de-
portistas”, dixeron dende o 
Concello.

Adrián Ben roza a medalla 
de bronce no Mundial 
celebrado en Budapest

O Ribadeo FC caeu na semifi nal 
da Supercopa de Galicia, unha 
competi ción que xunta aos oito 
campións das diferentes copas 
organizadas no fútbol galego.
Así, o club ribadense xogábase o 
domingo 3 de setembro en Boi-
morto o seu pase á fi nal contra o 
Portonovo SD, campión da Copa 
Deputación de Pontevedra.
O conxunto de Dani Moirón do-
minou o balón nos primeiros mi-
nutos do parti do ata chegar ao 
descanso cun empate 1-1. Tralo 

piti do do segundo tempo, o Por-
tonovo marcou e os ribadenses 
non foron quen de adiantar o 

marcador. Esta fi nal galega dispu-
tarase o vindeiro 12 de outubro 
en Balaídos.

O Ribadeo FC cae na semifinal da 
recen creada Supercopa Galicia

Chega este 23 de setembro de 
2023 a segunda baixada das ca-
rrilanas en Riotorto, debido ao 
éxito da edición do ano anterior, 
a primeira.
A acti vidade está organizada pola 
Asociación de Carrilanas os Mei-
regos, un club formado por ve-
ciños e amigos de Meira e esta 
celebración ten o dobre obxecti -
vo de reivindicar esta prácti ca e 
ao mesmo tempo traer turismo á 
zona e axudar aos negocios.
As inscricións poderán realizarse 
ata o 20 de setembro ás 23.59 
horas. Para inscribirse haberá 
que facelo a través da páxina ofi -
cial.
Os menores de idade enviarán 

ao organizador da carreira a au-
torización correspondente para 
poder parti cipar na proba, envío 

obrigatorio ao asociacionosmei-
regos@gmail.com.
O horario do evento comezará ás 
11.00 horas coas verifi cación téc-
ti cas e administrati vas, de 13.00 a 
14.00 horas haberá un pincheo. Ás 
14.30 horas comezará o remonte 
de parti cipantes á liña de saída e 
media hora despois serán os ades-
tramentos ofi ciais.
A saída da primeira baixada ofi cial 
será ás 16.30 horas e ás 18.00 será 
a saída da segunda quenda.
A provincia de Lugo xa conta con 
varias probas en diferentes conce-
llos, como no de Meira, que chega 
a cuarta proba ou o de Abadín, que 
se recuperou tras o parón de tres 
anos pola covid.

Regresan as carrilanas a 
Riotorto pero cambian de data
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CD Lugo e SD Compostela disputaron 
no campo Martí nez Otero a XXXIV 
edición do trofeo de fútbol Vila de 
Foz.  Tralo empate dos 90 minutos 
de parti do, o trofeo de Foz decidiuse 
nos penalti s. Nesta ocasión foi máis 
efi caz o Lugo, que se impuxo por 3-1.
O alcalde, Fran Cajoto entregou o 
trofeo ao equipo gañador.
O Trofeo Vila de Foz está organizado 
polo Club Deporti vo Foz e o Concello 
de Foz.

O CD Lugo gaña o XXXIV 
trofeo de fútbol Vila de Foz

A  Vicepresidencia da Deputación 
de Lugo  patrocina a IV Copa Depu-
tación de fútbol sala, na que par-
ti cipan 39 equipos de 3ª División 
Nacional Masculina, Preferente 
Masculina, 1ª e 2ª Autonómica 
Masculina, Preferente Feminina e 
1ª Autonómica Feminina.
A área de Deportes fi nancia a 
Copa, cunha achega de 20.000 
euros que se distribúe entre os 
equipos con premios en función 
dos parti dos  disputados e das eli-
minatorias superadas (entre 190 
e 345 euros), ademais de premiar 
aos equipos campións (entre 510 
e 745 euros) e subcampións  (260 
e 390 euros) de cada categoría.
O deputado de Deportes Efrén 
Castro explicou que “co patrocinio 
desta competi ción reforzamos o 
apoio aos clubs de fútbol sala da 
provincia  que, ademais de bene-
fi ciarse economicamente da par-
ti cipación,  teñen a oportunidade 
de comezar a competi r e traballar 
na posta a punto de cara a tem-
porada”  e sinalou “que a Depu-
tación de Lugo é a única enti dade  
provincial que fi nancia este ti po 
de competi ción, pola tradición e 
o  alto nivel competi ti vo do fútbol 

sala na provincia, que queremos 
seguir  impulsando”.

PREFERENTE E FEMININA. Da cate-
goría Preferente e Primeira División 
Feminina parti cipan os equipos Ri-
beira Lieders FS, Grupo Forma-T Vi-
lalba FS, UD Pastoricense, Taboada 
Feminino, Praias de Barreiros, Con-
cello de Begonte, SD Castroverde e 
Burela FS B. 

PREFERENTE E MASCULINA. Na 3ª 
División Nacional Masculina e Pre-
ferente Masculina os parti cipantes 
serán o Ribeira FS, Outeiro de Rei 
SD, O Korreo Guiti riz FS, Insuas do 
Miño Rábade FS, Grupo Forma-T 

Vilalba FS B, Praias de Barreiros CB, 
Concello de Begonte FS, Covirán 
Quiroga FS, Os Meigallos FS, Club 
Deporti vos Casás, PM Friol FS e ADC 
Lugo Sala Automóbiles Losada B.

PRIMEIRA E SEGUNDA. E na Pri-
meira e Segunda División Mascu-
lina parti ciparán o CD Chao, Cas-
troverde FS, Samos FS, PM Friol 
FS B, Decotropic FS, Ribeira FS B, 
O Korreo Guiti riz FS B, Outeiro de 
Rei SD B, Concellos de BegonteFS 
B, Yocreappti ve Sala, Luisitalia, 
SDCX Atl. San Antonio, Cubelas, 
Puebla Futsal, Trabada Futsal, SD 
San Lázaro, Oural FS, Abella FC e 
FSF Castro.

39 equipos participan na Copa 
Deputación de fútbol sala Os concellos de Alfoz e O Vala-

douro acollerán o vindeiro sá-
bado 9 de setembro a II Carreira 
popular Valadouro-Alfoz, que 
será unha proba que se disputa-
rá sobre un percorrido moi rápi-
do de 6.500 metros, totalmente 
urbanos, nun tempo de 60 minu-
tos.
A cita deportiva, que terá saí-
da a partir das 10.30 horas da 
mañá, será sobre un circuíto de 
200 metros para Pícaros, 600 
Benxamíns, 1.200 Alevíns, 1.600 
Infantís e Cadetes e 6.500 para a 
competición Absoluta. Con saída 
fronte a Oficina de Turismo do 
Valadouro e meta e saídas de 
categorías inferiores no pavillón 
municipal de Alfoz.
A competi ción transcorrerá por 
un circuíto mixto pechado á cir-
culación de vehículos, cun perfi l 
moi suave propicio para unha ca-
rreira rápida.
A inscrición estará limitada a 200 
corredores para a carreira abso-
luta, 50 corredores para a carrei-
ra Pícaros, 50 corredores para a 
carreira Benxamíns, 50 corredo-
res para a carreira Alevín, 50 co-
rredores para a carreira Infanti l 
e Cadete. As inscricións en liña 

poderán realizarse ata o 7 de se-
tembro.
De 9.00 ata 15 minutos antes da 
saída absoluta poderanse reco-
ller os dorsais na carpa da organi-
zación situada na casa de cultura 
do Valadouro. Desde as 10.30 ata 
ás 11.30 horas entregaranse os 
dorsais dos menores no pavillón.
As saídas da carreira comezarán 
ás 11.30 horas cos Pícaros, e cada 
5 minutos unha cateogría ata ás 
10.30 que será a Absoluta.
A entrega de trofeos das probas 
realizarase ao fi nalizar a carreira 
Absoluta.

A Carreira Valadouro-Alfoz 
será o 9 de setembro

Muras volveu acoller por segundo 
ano consecuti vo o Mini BTT orga-
nizado polo Club Ciclista Viveiro 
cun gran éxito de parti cipación.
A competi ción que arrincou ás 
10.00 horas para as categorías 
prebenxamín, promesas, princi-
piantes, alevíns e infantí s contou 
cun día de bo tempo que permiti u 
aos pequenos desfrutar do perco-
rrido.
Máis de douscentos inscritos 
parti ciparon nesta segunda edi-
ción na que os primeiros postos 
foron, na categoría Bexamin fe-
minino para Mara Lois Vázquez e 
na masculina para Lucas Alvariñas 
Iglesias. Na categoría Alevín mas-
culino o gañador foi Iago Gómez 

Martí nez e na feminina o primeiro 
posto foi para Marta Utrera Carba-
llo. Na categoría Infanti l o primeiro 
posto do grupo masculino foi para 
Lucas Lozano González e o femini-
no para Iris Santana Cacabelos.
Na categoría Principiante, Lucas 
González García foi o gañador do 
grupo A mentres que Miguel Ve-
lle Pérez foi o gañador do grupo 
B e pola súa parte Aldara Gaciño 
Cernadas foi a gañadora do grupo 
feminino.
Por últi mo na categoría Promesa, 
Hugo Ramos Martí nez foi o gaña-
dor do grupo A e Hugo de Cea Diz 
do grupo B mentres que Iria Ruiz 
Vázquez foi a gañadora do grupo 
feminino.

Gran éxito no Mini BTT 
de Muras organizado polo 
Club Ciclista de Viveiro

SD BURELA. Continúa aberto o 
prazo de inscricións para a vin-
deira tempada 2023/2024 en 
todas as categorías da SD Bu-
rela. A data limite de inscrición 
é o día 8 de setembro. Como 
novidade, este ano contarán 
con dous equipos en categoría 
infantil e outros dous en cate-
goría cadete. Por último, infor-
maron de que están a buscar 
nenos e nenas especialmente 
en categoría prebenxamín. Para 
calquer dúbida haberá que po-
ñerse en contacto no teléfono 
646 895 358. Así mesmo, tamén 
presentaron oficialmente a di-
rectiva e a plantilla para a tem-
pada 2023-2024.

ALFOZ. Do 1 ao 7 de setembro 
ábrese o prazo para inscribirse 
en fútbol campo e fútbol sala 
das Escolas Deportivas Munici-
pais de Alfoz. A folla de inscrip-
ción deberá entregarse na Ofi-
cina de Rexistro do Concello de 
9.00 a 14.00 horas ou a través 
da Sede Electrónica Municipal.
O ano pasado as escolas depor-
tivas municipais incluíron tamén 
a modalidade de patinaxe lúdi-
co para nenas e nenos de 4 a 16 
anos. Para máis información e 
os horarios haberá que chamar 
ao teléfono 648 261 588.

EN BREVE

O Río Breogán comezou na vila 
ribadense a súa pretempada 
no que foi o Trofeo Concello de 
Ribadeo e que se enmarcou no 
programa das Festas Patronais 
2023. 
Así, o Río Breogán mediuse ao 
FC Porto e arrincou cunha derro-
ta (71-75), nun partido que do-
minou ata que chegou o último 
cuarto.
Como anécdota do trofeo, o por-
tugués Fayne reventou o aro da 
canastra cun espectacular mate 

e o partido tivo que ser inte-
rrompido durante algúns minu-
tos antes de que o FC Porto sen-
tenciase o marcador.

O FC Porto levouse o Trofeo 
Festas Patronais de Ribadeo
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TELÉFONOS DE INTERESE

BARREIROS
Concello:                 982 12 40 02
Garda Civil:             982 12 41 94
Centro de Saúde (cita previa):   982  12   41  05

LOURENZÁ
Concello:                 982 12 10 06
Garda Civil:  982 52 19 05
Centro de Saúde (cita previa):   982 12 20 29

FOZ
Concello:                 982 14 00 27
Policía Local:              982 13 36 40
Garda Civil:  982 14 04 44
Centro de Saúde (cita previa): 982 13 23 85
Agencia Tributaria:  982 13 35 12

CERVO
Concello:                  982 55 77 77
Policía Local:              615 52 10 52
Garda Civil:  982 58 57 05
Centro de Saúde (cita previa): 982 55 75 25

XOVE
Concello:                 982 59 20 01
Centro de Saúde (cita previa): 982 59 24 24

VICEDO, O
Concello:                 982 59 00 02
Garda Civil:  982 59 01 81
Centro de Saúde (cita previa): 982 59 03 51

RIBADEO
Concello:   982 12 86 50
Policía Local:  982 12 86 50
Garda Civil:  982 12 80 48
Centro de Saúde (cita previa): 982 13 01 43

OUROL
Concello:                 982 55 91 09
Garda Civil:             982 56 10 39
Centro de Saúde (cita previa):   982 55 90 62

VIVEIRO
Concello:   982 56 01 28
Policía Local:  982 56 29 22
Policía Nacional  982 56 17 11
Policía Nacional cita DNI         060/ 982 57 06 62
Centro de Saúde (cita previa): 982 56 12 01

MONDOÑEDO
Concello:   982 52 40 03
Policía Local:  982 50 70 40
Garda Civil :  982 52 19 05
Centro de Saúde (cita previa): 982 50 74 52

RIOTORTO
Concello:                  982 34 62 22
Garda Civil:  982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa): 982 34 66 63 

TRABADA
Concello:                  982 13 50 11
Garda Civil:  982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa): 982 13 53 00 

PONTENOVA, A
Concello:                 982 34 22 77
Garda Civil:             982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa):   982 34 24 00

VALADOURO, O
Concello:    982 57 40 00
Garda Civil:   982 57 40 30
Centro de Saúde (cita previa):   982 57 43 12

ALFOZ
Concello:   982 55 80 01
Garda Civil:  982 57 40 30
Centro de Saúde:  982 55 86 97

Emerxencias:               112
Urxencias Sanitarias: 061

Incendios Forestais: 085
Garda Civil:                062

TELÉFONOS DE INTERESE

www.amariñaxa.com

BURELA
Concello:                  982 58 60 00
Policía Local:              982 58 62 11
Garda Civil:  982 58 57 05
Centro de Saúde (cita previa): 982 58 51 29
Hospital da Costa (centraliña): 982 58 99 00
Capitanía Maríti ma:  982 57 51 53 

Un ano máis, Viveiro acollerá a 
Carreira de Cabalos Cidade de 
Viveiro, na que os amantes dos 
equinos poderán presenciar as 
mellores carreiras.
Este torneo vaise disputar os 
día 9 e 10 de setembro no cam-
po de fútbol de Celeiro, e chega 
este ano a súa cuarta edición.
A xornada comezará o sábado 9 
ás 10.00 horas coa final do cam-
pionato de andadura individual, 
e de 16.00 a 17.00 horas habe-
rá unha exhibición de pastoreo 
con cans. De 17.00 a 20.00 ho-
ras será a quenda do Campiona-
to de Andadura por equipos e 
ás 20.00 a entrega de premios 
e medallas.
Xa o domingo 10, será a proba 
de andadura libre con todas as 
súas modalidades ás 11.00 ho-
ras e ás 14.30 horas haberá un 
descanso para xantar. Xa pola 
tarde serán as carreiras de ga-
lope cruzados por alturas, anda-
dura libre serrada de menos de 
1,51 e as sub16.
Ás 19.00 horas será o galope 
PRG e media hora despois o 
PRA. Para que, acto seguido, 
entréguense as medallas e pre-
mios.
Haberá premios de andadura 

libre serrada e chapeada de me-
nos de 1,51 metros e de máis de 
1,51 metros, ao maior número 
de cabezas equinas e de va-
cún, a andadura sub16, a galo-
pe de menos de 1,51 e de máis 
de 1,51. Tamén haberá trofeos 
para a carreira pura raza galega 
e pura raza árabe nacional.
Está organizado pola asociación 
Cabaleiros do Landro, a Fede-
ración Galega de Hípica, a De-
putación Provincial de Lugo e o 
Concello de Viveiro.
Para máis información haberá 
que poñerse en contacto nos 
teléfonos 600 968 204 ou 678 
069 886.

A IV Carreira de Cabalos 
Cidade de Viveiro será os 
días 9 e 10 de setembro

EMMA CUERVO FEMININO. O trofeo da III edición do Emma Cuer-
vo feminino disputouse entre o Oviedo e o Entrerrías, resultando vencedor 
este últi mo cun 2-1. O público asistente gozou dun encontro igualado que 
mantuvo a tensión ata os últi mos minutos. “Debemos apoiar o deporte 
feminino como se merece e encher o Pepe Barrera e os pavillóns cando 
teñamos oportunidades”, dixeron os organizadores do torneo. O Ribadeo 
FC, como organizador do Emma Cuervo, comprométese coa organización 
do trofeo Emma Cuervo Feminino, dando o mesmo trato que o masculino.

O Diario Ofi cial de Galicia vén 
de publicar a relación defi niti va 
das solicitudes benefi ciarias, as 
desesti madas e as inadmiti das, 
ao abeiro da Orde do 13 de abril 
de 2023 para a concesión de 
subvencións a clubs deporti vos 
galegos con licenzas de depor-
ti stas con discapacidade, para a 
adquisición de equipamentos de-
porti vos para deporte adaptado. 
Así, o Club de piragüismo Altruán 

de Ribadeo recibiu unha achega 
de 2.228 euros para mercar unha 
embarcación adaptada.
A través destas ordes de axudas 
de equipamentos deporti vos, as 
enti dades xa podían obter equi-
pamento deporti vo adaptado.
A novidade é que a orde de equi-
pamentos aprobada polo Conse-
llo é a primeira que se publica 
especifi camente para deporte 
adaptado.

O Altruán recibe unha achega 
para unha nova embarcación

A Xunta de Goberno aprobou a re-
solución provisional da concesión 
de subvencións de concorrencia 
competi ti va a clubs e enti dades de-
porti vas da Vicepresidencia da De-
putación, a principal liña de inves-
ti mento da área de Deportes cun 
importe de 600.000 euros, un 20 
por cento máis que o ano pasado.
O incremento tradúcese no crece-
mento das enti dades benefi ciarias: 
concédense 267 axudas para acti -
vidade competi ti va -fronte ás 225 
do ano 2022- e 64 para a organi-
zación de eventos -fronte ás 56 de 
2022-.
O vicepresidente da Deputación e 
deputado de Deportes Efrén Castro 
explicou que “apostamos por refor-
zar esta liña de subvencións cons-
cientes de que é o principal apoio 
económico que teñen moitos clubs, 
maioritariamente clubs de base, 
para desenvolver a súa acti vidade 
ao longo do ano”.
Na resolución das axudas ti véron-
se en conta os criterios fi xados nas 
bases da convocatoria como o ren-
demento ou a incidencia social do 
club, o fomento da igualdade e a in-
tegración ou a localizacion, primán-
dose aos de concellos con menos 
de mil habitantes.

A Deputación aproba 
as axudas para 
clubs e enti dades 
deporti vas
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DEPUTACIÓN

O presidente da Deputación de 
Lugo, Jose Tomé Roca, e a presiden-
ta da Asociación de Empresarias 
da Provincia de Lugo (AELU), An-
jhara Gómez Rodríguez, asinaron 
no Pazo de San Marcos un novo 
acordo entre ambas enti dades 
para impulsar o emprego femini-
no no rural da provincia. A insti tu-
ción provincial achega así preto de 
40.000€ para a posta en marcha do 
programa Aulas Abertas, mentres 
que AELU aporta máis de 2.000€.
Esta iniciati va nace co obxecti vo de 
formar e crear networking a través 
de obradoiros nos que se amosará 
de maneira gratuíta ás parti cipan-
tes as posibilidades de diversifi car 
as súas acti vidades profesionais. 
Deste xeito, foméntase o empode-
ramento persoal, facilítase o coñe-
cemento do mundo empresarial e 
do emprendemento e ofrécense 
técnicas para desenvolver as capa-
cidades e potencialidades das par-

ti cipantes.
José Tomé destacou a importan-
cia deste acordo, que busca seguir 
“fortalecendo e diversifi cando o 
tecido produti vo da provincia a 
través do apoio a proxectos em-
presariais e emprendedores lidera-
dos por mulleres, o que favorece a 
xeración de riqueza e emprego, e, 
polo tanto, fi xar poboación”.
Aulas Abertas conta con tres áreas 
educati vas principais: a transforma-
ción de produtos agrogandeiros, 
o aproveitamento de recursos e a 
creación dunha imaxe nas redes, 
que suman 150 horas. Ademais, 
compleméntase con conversas con 
emprendedoras. Esta formación 
estará imparti da por un técnico de 
emprendemento e un técnico en 
informáti ca.
Aulas Abertas comezará no outono 
e AELU esti ma que serán arredor 
dun cento as mulleres benefi ciarias 
desta iniciati va.

Xunto á Asociación de 
Empresarias impulsa o 
emprego feminino rural

A Deputación de Lugo xa prestou 
asesoramento gratuíto a 1.230 
empresas da provincia de Lugo en 
materia de transformación dixital 
grazas ao programa Acelera PEMES 
que ten en marcha dende hai me-
dio ano. Así o informou a voceira 
socialista do Goberno provincial, 
Pilar García Porto, quen lembrou 
que esta iniciati va impúlsaa o Go-
berno do Estado para fortalecer e 
para facer máis competi ti vo o teci-
do empresarial do país a través da 
transformación dixital.
A día de hoxe, no marco deste 
proxecto, a Deputación atendeu 
máis de 1.600 consultas. “É un volu-
me de acti vidade moi bo en apenas 
medio ano, o que evidencia que este 
programa está sendo de gran inte-
rese para as pequenas e medianas 
empresas que traballan no noso te-
rritorio”, subliñou García Porto. 
A iniciati va, explicou a Deputada, 
serve para que as pequenas e me-
dianas empresas da provincia e os 
autónomos aproveiten os recursos 
que ofrece a dixitalización e as novas 
tecnoloxías para modernizar e me-
llorar o seu negocio. Desta maneira, 
“gañan en competi ti vidade, en pro-
duti vidade e en efi ciencia, e tamén é 
moi úti l para que abran novas opor-
tunidades de negocio”. 
“As experiencias que estamos tendo 
son moi positi vas, sobre todo na-
queles concellos de menos de 5.000 
habitantes, onde estamos focalizan-
do máis os esforzos, ao ser onde 

detectamos que é máis necesario”, 
explicou, ao tempo que avanzou que 
o seguinte paso que dará a Deputa-
ción será, a parti r de mediados de 
setembro, poñer a funcionar un ser-
vizo móbil que percorrerá todos os 
concellos para facer presentacións 
e chegar a máis empresas. “Faremos 
reunións para explicar polo miúdo o 
programa e chegar ao maior núme-
ro de persoas posible. Iremos infor-
mando puntualmente para que a 
xente saiba en que localidade imos 
estar cada día”, indicou.  
García Porto destacou que con este 
proxecto “fortalecemos o apoio ao 
tecido produti vo da nosa provincia 
como unha das liñas de actuación 
prioritarias que temos no Goberno 
provincial, pois, xunto coa dotación 
de servizos públicos de calidade, 
é un factor esencial para fi xar po-
boación no noso rural”.

AXENTES DIXITAIS. A Deputación 

conta con 7 axentes dixitais que se 
moven polas diferentes comarcas 
para establecer contacto con em-
presas, ofrecerlles axuda de maneira 
gratuíta e indicarlles como poden 
solicitar o Kit Dixital. Ademais, ins-
taláronse ofi cinas para prestar ase-
soramento e acompañamento gra-
tuíto nos concellos de Viveiro, Lugo, 
A Fonsagrada, Láncara, Monforte e 
Vilalba.
Neses encontros coas empresas es-
tudan a situación da que parte cada 
unha delas e buscan ferramentas 
que encaixen coa súa acti vidade 
para benefi ciar o seu volume de 
negocio. Por exemplo, axúdanlles 
a crear redes sociais e impulsalas 
para que teñan máis seguidores, ta-
mén á posta en marcha de Whats-
app Business para que interactúen 
coa súa clientela ou implantan so-
lucións dixitais específi cas do seu 
sector que son moi úti les para os 
negocios. 

A Deputación de Lugo esixe á Xunta 
de Galicia que poña fi n aos recortes 
de persoal na educación pública, 
que dende que goberna o PP na co-
munidade autónoma supuxeron a 
redución de 841 profesoras e profe-
sores, segundo un informe da propia 
Consellería. Así se acordou tras unha 
proposta do Gobern que saíu adian-
te cos votos a favor do PSdeG e do 
BNG e os votos en contra do PP.
A voceira socialista, Pilar García Por-
to, fi xo referencia ao anuario Datos 
e Cifras da Ensinanza non Universita-
ria elaborado pola propia Xunta para 

debuxar a situación que está a vivir 
a educación pública en Galicia en xe-
ral, e na provincia en parti cular, por-
que “as dúas velocidades cara onde 
camiña a Xunta de Galicia no rural e 
no urbano fan que o asentamento 
de poboación nas zonas rurais aínda 
sexa cada vez máis complicado”.
“A políti ca de abandono do rural 
galego por parte da Xunta fai que as 
familias teñan cada vez menos op-
cións para comezar o seu proxecto 
vital lonxe das cidades”, denunciou 
García Porto, quen sinalou que, se-
gundo os datos dese mesmo infor-

me, dos 1.246 centros escolares que 
había no ano 2008 quedan 1.082, un 
13% menos.
A deputada contrapuxo esta políti ca 
de recortes coa que ti ña en marcha 
o biparti to de PSdeG e BNG con me-
didas como a gratuidade dos libros 
de texto para a educación primaria, 
unha medida que eliminou Alberto 
Núñez Feijóo “nada máis entrar no 
Goberno da Xunta”.
Puxo como exemplo dos “conti nuos 
recortes da Xunta do PP en educa-
ción” o que sucede nos colexios pú-
blicos de Abadín e do Incio. 

Esixe á Xunta a fi n dos recortes de 
persoal na educación pública

A Deputación asesorou a 1.230 
empresas co plan Acelera PEMES
Atendéronse máis de 1.600 consultas dende a súa posta en marcha hai 
medio ano co despregue de 7 axentes dixitais que percorren as comarcas

Os próximos 16 e 17 de setembro 
celébrase a 12ª edición do Volante 
Deputación de Lugo, unha acti vida-
de que pretende achegar a calquera 
persoa sen experiencia o mundo da 
competi ción automobilísti ca, vivin-
do desde dentro un rallie como o 
San Froilán, tal vez o mais carismá-
ti co de Lugo, combinando deporte e 
formación, posibilitando ao gañador 
vivir a experiencia de pilotar parti ci-
pando nun rallie.
Esta iniciati va deporti va, con carác-
ter absolutamente gratuíto, que está 
posta en marcha pola Deputación 
de Lugo, consiste nunha selección 
onde os parti cipantes recibirán un 

curso de condución para igualar e 
equilibrar coñecementos entre uns 
e outros. Celebrarase no circuíto da 
Pastoriza. O proceso de selección 
estará supervisado por un xurado 
composto por pilotos, monitores de 
PTC Escuela e colaboradores deste 
proxecto.
O prazo para enviar os formularios 
de inscrición estará aberto ata o xo-
ves 14 de setembro de 2023 ás 13:00 
horas. As prazas están limitadas a 
160 parti cipantes, e será por rigoro-
so orde de recepción das inscricións.
O ti tular do primeiro premio será se-
leccionado como piloto e parti cipará 
no Rallye San Froilán 2023.

Convocada unha nova edición 
do Volante Deputación
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“ A beleza perece na vida 
pero é inmortal na arte” 
          Leonardo Da Vinci 

Son as nove e media da mañá, re-
matei de almorzar no meu hotel 
en Roma e saio  camiñando baixo 
un ceo totalmente azul e cun ca-
lorciño que xa case aperta. Por Via 
Flavia a xente comeza unha nova 
xornada; camareiros e camarei-
ras colocan manteis a  cadros nas 
mesas das terrazas para a hora do 
xantar, repartidores e repartido-
ras apuran  os últimos minutos de 
carga e descarga e un funcionario 
fuma un cigarro con certo apuro  
diante dun Ministerio. É dicir, un 
día máis no caos romano. Eu conti-
núo abstraída co meu  paseo. Xiro 
á esquerda e alí está, unha igrexa 
sinxela e pequena que pasa total-
mente  desapercibida no medio 
da fartura patrimonial de Roma. 
Incluso a madeira das portas  está 
algo desaliñada: Santa Maria de-
lla Vittoria. Fascinante, non hai 
ninguén facendo  cola para entrar. 

O turismo de masas pendura en-
tre a Fontana di Trevi, o Coliseum 
e  catro sitios máis, alleo ao tesou-
ro que agocha ese lugar máxico. 
Unha das máis grandes  obras de 
arte da cultura occidental: L’Estasi 
di Santa Teresa de Gian Lorenzo 
Bernini  (1598-1680). 
Como a gran maioría, eu xa vira 
imaxes de tan ilustre escultura, 
pero poder  sentarse tranquila-
mente e admirala con todo luxo 
de detalles a tan só uns poucos 
metros  de distancia é outra expe-
riencia ben distinta... A verdade, 
quedei sen palabras. 
É completamente necesario en-
marcar a escultura no contexto 
espacial na que se  atopa, a cha-
mada Capela Cornaro, encargada 
polo cardeal Cornaro en 1647. Es-
tamos a  falar dunha capela fami-
liar na cal podemos identificar aos 
distintos membros dos  Cornaro 
representados. Esta construción 
é moi importante no ámbito do 
barroco xa que  consegue unha to-
tal integración das artes, obtendo 
unha composición perfecta. A ca-
pela  organízase -seguindo a tea-
tralidade típica da época- a modo 
dunha escena teatral: Aos  lados 
e situados en tribunas, a familia 
Cornaro asiste á escena da éxtase 

mentres conversan entre eles de 
maneira animada. 
A escultura de Santa Teresa ató-
pase no centro, aloxada nunha 

hornacina formada  por columnas 
aos lados e coroada por un dintel 
curvado que achega movemento 
á  escena. Trátase, polo tanto, dun 
verdadeiro escenario (o propio 
Bernini xa tiña  experiencia traba-

llando no deseño de escenarios). 
Toda a capela está realizada en  
mármore de cores e tipos diferen-
tes, en total máis de vinte varieda-

des, o que o converte  nun proxec-
to moi rico, custoso e luxoso. 
Esculpida na súa totalidade en 
mármore branco, Bernini sabe 
captar á perfección  o sutil mo-
vemento tanto das vestimentas 

da santa -caracterizadas por ese 
encartado  barroco que tanto re-
pite o mestre escultor-, como do 
vaivén do anxo; imprimindo deste  
xeito un carácter etéreo á com-
posición. Trátase dunha escultura 
tremendamente  expresiva que é 
capaz de emocionar ao especta-
dor debido ao gran talento que 
ten  Bernini para crear non só 
unha obra de arte que fale por si 
mesma, senón todo un 
ambiente; un conxunto de luces, 
cores e formas diagonais no que 
calquera pode verse  mergullado. 
Esta peza constitúe unha auténti-
ca icona da escultura barroca ita-
liana no seu foco  romano, xa que 
concentra todos os ingredientes 
deste movemento artístico. Pero  
ademais, acabou dando lugar a 
unha nova corrente iconográfica 
en torno á figura de Santa Tere-
sa, converténdose nunha fonte de 
inspiración constante para futuros 
artistas. 
Que delicia perderse polas rúas 
de Roma e descubrir paraxes in-
cribles e arte en  cada recuncho 
da cidade. Si, o mundo non rema-
ta cos catro puntos sinalados en 
grande  en Google Maps... Vai un 
pouco máis alá e crea a túa propia 
lista de imprescindibles!

Rebeca Maseda

Un Bernini discreto 

C atro fillas. Catro, 
unha diante dou-
tra, así ata chegar á 
cuarta, con dezaoi-
to anos de diferenza 

entre a máis vella e a miña nai. 
Os meus avós adicáronse na 
maior parte da súa vida ao sec-
tor primario, isto é o conxunto 
de actividades económicas que 
obteñen materias primas do 
medio natural, gandeiría e agri-
cultura, a pequena escala, nada 
extensivo. Por mor da familia 
numerosa entendemos que par-
te da explotación era para o 
autoconsumo. Nunha aldea do 
monte, preto de Chavín, por iso 
os seus carnés din que son na-
das en Viveiro, malia que de ra-
pazas se mudasen á Rigueira, a 
miña aldea. Matizo isto porque 

sempre foi motivo de liorta, elas 
disque son de Viveiro, porque 
hai un documento identificativo 
que así o acredita. Engado eu, 
porque nunca quixeron ser de 
Penas Agudas. Por todos nós 
son coñecidas estas rivalidades 
coas vilas veciñas, pois isto vén 
a ser coma o derbi das praias. 
Contextualizo porque me pare-
ce moi fermoso afondar nas raí-
ces, cómpre entender de onde 
vimos, e como dita un letreiro 
no muro do Instituto de San Ci-
prián: “Para que non se tupan 
os oídos a medida que se ascen-
de ao máis alto”. 
Catro fillas, porén a avoa non 
fixo outra cousa que alindar 
ovellas ata criar fillas. Unha 
detrás doutra, ata que unhas 
axudaron a criar das outras. Ata 
casar e marchar, daquela volvía 
sela avoa para todas. Catro fi-
llas buscando o varón que o avó 
non soubo facer. “Otra niña!” 
lle berrou polo teléfono unha 

monxa que atendía no hospital 
en Lugo ás embarazadas, a un 
case que desilusionado meu avó 
da outra liña do teléfono, por-
que ás cousas hai que chama-
las polo seu nome. Cando non 
podía máis, acostumaba a es-
coitarse a Libardo dicir para os 
seus adentros: “Bendito tú eres 
entre todas las mujeres”. O cer-
to é que tivo moita sorte e Ani-
sia non se equivocaba cando di-
cía que as fillas lle saíran boas, 
pero os xenros non eran peores. 
Que se era pacifista? A que 
máis. Trouxo o nome de Cuba, 
Anisia, coma Anisia Miranda, a 
muller de Xosé Neira Vilas. Ca-
sualmente, tamén houbo outra 
Anisia moi importante na fami-
lia paterna, a favorita de papá, 
porque coido que todos temos 
unha tía favorita. Malia que eu 
as amole dicíndollo cada día a 
unha, vantaxes de ter tres, que 
sempre teño quen me escoite, 
ou quen me riña, tamén é cer-

to. A avoa trouxo o nome e mais 
unha cadea de ouro, de malla 
cubana, que agora levo eu cun-
ha medalla da Virxe do Carme 
que reza Anisia Lopez, o pauiño 
da zeta parece gravado á man, 
teimas da avoa, ben seguro foi 
ela a que ou o fixo ou o ordeou 
facer. Os xoieiros acostuman a 
preguntarme pola malla tan pe-
culiar que porto, e a min máis 
que a cadea o que me pesa só é 
o seu recordo. A avoa non tiña 
xoias, e o avó tampouco era 
dado a galanos. Mesmo cando 
xa tiña unha idade, metíanos 
cartos no peto aos netos, pero 
nunca del saíu mercar un agasa-
llo. Houbo unha excepción, mer-
coulle á avoa un anel de Sarga-
delos, pero a avoa non sacaba 
as mans de clarear a roupa do 
lavadoiro, e fíxolle ir á xoiería 
de Galdo para que convertesen 
o anel nun broche, encaixado na 
lapela da americana que levaba 
cando quería ir especialmente 

ben vestida. O broche quedou 
para a miña nai cando a avoa 
faltou, porque a coidou a ela de 
vella do mesmo xeito que fixera 
con ela de nena. Di unha das mi-
ñas tías que fame non pasaron 
nunca, pero que sempre pasa-
ron gana de moitas cousas. Ani-
sia acostumaba a dar un bico 
ao pan antes de tiralo, dubido 
moito que pola compoñente re-
lixiosa, pero si porque durante 
a súa vida adulta tivo que qui-
tarlle o balorecido moitas veces 
para ter con que facerlle boca-
dillos ás catro fillas. Imaxinade 
entón o especial que era aquel 
broche para a avoa. Eu pedinllo 
á miña nai, e case que por res-
pecto, gardeino con tino ata que 
o vin convertido de novo en anel 
como agasallo polo meu vinte-
nove cumpreanos, sen eu sa-
ber nada, a xoia máis fermosa 
que vou a ter xamais chegou en 
mans da miña persoa favorita. 

Noelia Castro Yáñez

O anel da avoa
SENTIDIÑO, POUCO PERO QUE DURE

CULTURA

COLABORACIÓNS
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Escribimos este artigo 
a última semana do 
mes de agosto deste 
presente ano dous mil 
vinte e tres, no que 

semella todo volveu á norma-
lidade de maneira definitiva, 
ou iso agardamos polo menos 
ata a vindeira historia que ou-
tra vez poña todo patas arriba. 
Atrás queda aquel marzo do 
vinte e o que viría a continua-
ción, que parece foi hai moito 
tempo, pero que todos lembra-
mos perfectamente. O verán 
estase a desenvolver sen novi-
dades salientables. Houbo que 
ir votar nunhas eleccións xerais 
convocadas para unha data atí-
pica, co que iso supuxo, tanto 
nas semanas previas como nas 
posteriores –e o que falta aín-
da por vir e por ver-.  E a iso 
cómpre engadirlle que tralos 
comicios municipais de maio, 
constituíronse as novas corpo-
racións locais para os próximos 
catro anos. Ata o de agora, to-
quemos madeira, o lume, por 
fortuna, non tivo o triste pro-
tagonismo que observamos en 
certas bisbarras do País o ano 
anterior. Asistimos a días de 

abafante calor, pero a auga 
fixo aparición e da maneira á 
que estamos afeitos ver chover 
por estes lares.
Xa no verán anterior puide-
mos comprobar como volveran 
ao rego as cotidianeidades de 

sempre. Así, as viaxes e as va-
cacións de novo foron noticia, 
pero xa sen restricións. Vimos 
como o persoal enchía res-
taurantes, praias, …. Como se 
o mundo acabase, había que 
aproveitar o momento, polo 
que puidese vir a posteriori. 
Aquí, no noso radio de acción, 
vimos como se revitalizaban 

verbenas, festivais e demais 
eventos. Calquera escusa era 
boa para divertirse e tratar de 
pasalo o mellor posible, que-
dando atrás o auténtico pesa-
delo que foi o maldito Covid 
19. En resume, como calquera 
verán pretérito, anterior á pan-
demia. Nada extraordinario, 
podemos dicir. E o destes dous 
últimos meses, pois aí están as 
imaxes que proxectan os me-
dios de comunicación. Os di-
ferentes camiños de Santiago, 
petados de pelegríns. Aeropor-
tos, estacións de trens e buses, 
ateigados de xente que vai e 
ven. As terrazas dos bares, os 
restaurantes, zonas de baño, 
etc. son unha proba de que 
aquelo que nos condicionou a 
existencia xa forma parte do 
pasado.
E todo iso poderiámolo facer 
extensivo nas nosas aldeas, pa-
rroquias e vilas. Se no resto do 
ano comprobamos o significa-
do da Galicia baleira,  chegou a 
época estival e aqueles lugares 
onde cada vez quedan menos 
veciños e cada vez de maior 
idade semellan rexurdir dese 
letargo. As airas, os camiños e 
ata as corredoiras acollen uns 
visitantes que dan pulo a zo-
nas que durante meses están 
orfas dunha vida humana que 

tanta presenza tiña en tempos 
pasados. Volven aqueles que 
marcharan lonxe, xa entrados 
en anos, pero tamén os seus fi-
llos, os da xeración baby boom, 
quen xa son pais e nais, polo 
que tamén veñen coas súas 
crianzas e os achegados delas. 

Todos dan fe de sitios de gran 
fermosura e valor sentimental, 
os que nuns días volverán en-
cherse de silencio e soidade, 
agardando outro verán por 
aqueles que, aínda de forma 
temporal, fan lembrar o que 
aquí había. 

Pablo Veiga

Rexurdimento temporal

O RECUNCHO DE CANELINA

Levaba varios días pen-
sando que tema po-
dería levar ao meu 
pupitre, neste mes de 
agosto, para non car-

gar aos lectores con ningún 
tema técnico nin profesional, 
pensaba en algo que fose máis 
relaxado, máis distendido, 
acorde ao período vacacional 
no que nos atopamos. Despois 
de moitas voltas e a poucas ho-
ras da emocionante vitoria do 
Mundial de fútbol feminino, no 
que as nosas rapazas fixeron 
historia, veu a miña memoria 
unhas estatísticas que manexa-
ra hai uns días e que plasma-
ban o que querían ser de maio-
res os máis mozos en Galicia, 
onde elas se decantaban por 
oficios relacionados cos coida-
dos, mentres eles buscaban ser 
futbolistas ou policías.

Un ano máis, que os nenos e 
nenas galegas soñan con ser 
profesores, futbolistas, vete-
rinarios ou policías non é nin-
gunha novidade, estas son e fo-
ron as profesións máis votadas 
por todos eles nas 17 edicións, 
a primeira aló polo ano 2004, 
na enquisa realizada por Adec-
co e na que se pregunta, entre 
outras moitas cuestións, Qué 
queres ser de maior?, a cal tras 
o parón dos dous últimos anos 
por motivos da pandemia que 
acabamos de sufrir, volve para 
achegarnos  o punto de vista 
dos máis novos da casa en te-
mas relacionados co mundo da 
empresa e do traballo.
A fenda de xénero entre homes 
e mulleres ponse de manifesto 
durante os primeiros anos de 
vida dos nosos rapaces, así é 
como se presenta na xa citada 
enquisa de Adecco, na que un 
36,1%  dos nenos galegos que-
ren ser futbolistas, un 12,4% 
policías e un 9,2% profesores. 
No 26,3% dos casos elas se de-

cantan pola profesión docente, 
veterinarias o 13% e doutoras 
un 8,5%.
Podería asegurar, sen risco 
de equivocarme, que despois 

desta ilusionante vitoria das 
nosas xogadoras da selección 
española de fútbol, a enquisa 

reflectiría un resultado comple-
tamente distinto no caso das 
nosas rapazas e a profesión de 
futbolista  pasaría a ser unha 
das primeiras opcións que elixi-

rían, de feito  o que comezou 
sendo unha novidade na enqui-
sa do ano 2019, que se agudiza 

no ano 2023, e é que moitas ra-
pazas elixen xa ser futbolistas 
entre as súas primeiras opcións 
quizás sexa un reflexo do prota-
gonismo que os equipos de fút-
bol feminino están a ter ultima-
mente e da visibilidade que lles 
están a dar nos últimos tempos 
os medios de comunicación e as 
redes sociais.
Quería completar esta reflexión 
con profesións da enquisa de 
Adecco que chamaron a miña 
atención e que aparte destas 
profesións elixidas, o estudo 
manifesta que outras anec-
dóticas  embelesan aos nosos 
rapaces, como ser Ninja, CEO 
de marketing, campiona de Jiu-
Jitsu, drifter, cosmólogo, copi-
loto de avións de guerra, explo-
rador de tesouros, profesional 
do tambor ou presentador do 
“Hormiguero”.
Non quixera rematar sen feli-
citar novamente ás nosas “fut-
boleras” con un sentido. AUPA 
CAMPIOAS

Julio Díaz

Eles futbolistas, elas profesoras
O PUPITRE

COA NOSA VOZ
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DE RUTA EN RUTA

Esta ruta de sendeirismo de 
dificultade moderada inícia-
se en Sargadelos e acaba na 
praia de Rueta. Ten un per-
corrido de case 6 quilóme-

tros o que lle levara aos sendeiristas 
case 2 horas para admirar a beleza 
da paisaxe e a natureza da contorna.
Durante o percorrido os participan-
tes gozarán das vistas do río Xunco e 
dos diversos muíños polos que trans-
corre o traxecto.
O inicio da ruta atópase na fonte de 
Sargadelos, cun primeiro contacto 
visual co río Xunco. A partir de aí tó-
mase contacto co río e séguese o seu 
curso ata a desembocadura do mes-
mo na praia de Rueta.
Unha vez nesta fermosa praia e en 
función do estado da marea, xa 
sexa preamar ou baixamar, ofré-
cense dúas posibilidades. Unha saí-
da a través da praia se se atopa en 
baixamar, ou a través da vía do tren 
en preamar. A saída a través da vía 
do tren está sinalizada cun sinal de 
cruzamento perigoso. Así mesmo, 
atópanse expostos os horarios de 
tren para que o sendeirista teña no 
seu coñecemento as horas de paso.
Como dicíamos ao comezo, o traxec-
to percorre 11 muíños diferentes e 

en orde de aparición dende Rueta 
a Sargadelos son o Muíño de Sou-
to Vello, do Pericaino, do Cubano, 
de Alexos, da Fionza, da Rubia, das 
Quintas, de Benito, do Mornelo, do 
Pernán e das Fábricas Vellas ou Mui-
ño de Vernizes.
O río Xunco nace nos montes do 
Buio e os seus algo máis de 15 qui-
lómetros percorren as parroquias de 
Rúa, San Román, Sargadelos e Cervo 
para finalmente desembocar na En-
seada de Rueta. Ten un curso rápido 
e escasa lonxitude, e ao longo da súa 

canle existen diversas construcións 
que aproveitaron forza da auga e 
serviron para a produción de ener-
xía, a presa e a minicentral eléctrica. 
Seguindo a beira do río chégase á 
ruta do Xunco e a un camiño coñeci-
do como Paseo dos Namorados.
A praia de Rueta está situada na des-
embocadura do río, sendo unha das 
paraxes máis singulares da costa lu-
cense. A unión do mar, o areal, a súa 
orografía repregada en se mesma e a 
presenza do Castro de Rueta fan des-
te enclave uno dos máis admirables 

do Concello de Cervo.
Nas inmediacións do Paseo dos Na-
morados aparece a Fonte da Tella e 
o Xardín Botánico (monte da Esca-
rabelada),  onde o Concello está a 
desenvolver o seu proxecto de refo-
restación con especies autóctonas.
Outro dos ríos importantes do con-
cello é o río Cobo, que nace no mes-
mo lugar que o Xunco, nas turbei-
ras de Pao da Vella, nos montes de 
Buio. Este río que tamén posúe unha 
lonxitude similar á do Xunco, rega as 
terras de Trasbar, Castelo, Gondrás e 

O Guioncho ata finalizar no mar no 
estuario á beira da praia de O Torno.
Estes dous alvéolos, os máis impor-
tantes do termino municipal cerven-
se, posúen, especialmente nos seus 
tramos altos, abundante flora au-
tóctona como amieiros, salgueiros, 
freixos, bidueiros, etcétera, así como 
unha rica fauna composta de peces 
como as troitas e reos e de ras e pín-
tegas. Ademais, tamén se poden ver 
nas súas augas lavercas e aves coma 
as lavandeiras, garzas ou o merlo 
acuático.

DATOS

2 horas

5,6 quilómetros

Dificultade
baixa

Cervo: ruta do Xunco
Este río nace nos montes do Buio e percorre varias parroquias ata desembocar na enseada de Rueta




